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خبر

افزایش  گفت:  نیرو  وزارت  آب  تحقیقات  موسسه  رئیس 
دمایی  تغییرات  به  بعد  به   ۱۹۷۰ سال  از  گلخانه ای  گازهای 
دمای  میانگین   ،۲۰۲۳ سال  در  است.  شده  منجر  چشمگیری 
انقلاب  از  پیش  از  بالاتر  سانتی گراد  درجه   ۱.۴۸ به  جهانی 
صنعتی رسید و در سال ۲۰۲۴ این عدد به ۱.۶۲ افزایش یافت. 
این افزایش دما تبعات گسترده ای، از جمله تبخیر منابع آبی و 

کاهش حجم دریاچه ها، به همراه دارد. 
محمدرضا کاویانپور ، درباره اوضاع تراز آب دریاچه ارومیه 
اظهار داشت: بررسی های ما نشان می دهد که افزایش گازهای 
گلخانه ای از سال ۱۹۷۰ به بعد به تغییرات دمایی چشمگیری 
منجر شده است. در سال ۲۰۲۳، میانگین دمای جهانی به ۱.۴۸ 
درجه سانتی گراد بالاتر از پیش از انقلاب صنعتی رسید و در 
سال ۲۰۲۴ این عدد به ۱.۶۲ افزایش یافت. این افزایش دما 
و کاهش حجم  آبی  منابع  تبخیر  از جمله  تبعات گسترده ای، 

دریاچه ها، به همراه دارد.
تغییرات  با  سازگاری  و  کاهش  راهکارهای  اهمیت  بر  وی 
اقلیمی تأکید کرد و افزود: کشورها باید بین مقابله با طبیعت 
یا سازگاری با آن یکی را انتخاب کنند. در این راستا، تخفیف 
اقلیمی از جمله کاهش ریزگردها و مدیریت  اثرات تغییرات 

منابع آب اهمیت ویژه ای دارد.
در  کرد:  تصریح  نیرو  وزارت  آب  تحقیقات  موسسه  رئیس   
حال حاضر، در محدوده شمال کشور تا درون سرزمین ۲۵ تا 
۷۵ درصد کاهش بارش داریم، در حوضه دریاچه ارومیه نیز 
حدود ۴۰ درصد کاهش بارش داریم که همین موضوع اوضاع 

تراز آبی دریاچه ارومیه را تحت تاثیر قرار می دهد.
وی گفت: جریان هایی که وارد کشور ما می شود یا از سمت 
مدیترانه، دریای سیاه و دریای سرخ است و یا بعضا از سمت 
و  سیبری  سمت  از  است  ممکن  حتی  و  بوده  هند  اقیانوس 
قابل  بخش  کل  در  اما  باشیم  داشته  بارش  هم  خزر  دریای 
تغذیه  مدیترانه  سمت  از  قاعدتا  شمالی  مناطق  از  توجهی 
می شود و اگر در آن مناطق اتفاقاتی رخ دهد مثل سرما باشد 
روی سیر جریان ورودی به کشور ما تاثیرگذار است، بنابراین 
تا ۵۰  بین ۲۵  ارومیه  این موضوع حوضه دریاچه  به  باتوجه 
درصد کاهش آورد دارد که روی تراز آب دریاچه تاثیر دارد.

کاویانپور بیان کرد: با توجه به تبخیری که وجود دارد بخشی 
را با انتقال آب و یا کاهش مصارف حوضه های اطراف مثل 
بنابراین رفتار ما با  محدود کردن کشاورزی باید جبران کرد 
دریاچه قاعدتا باید کاهش اثرات باشد که از جمله اقدامات 
یا  و  باشد  داشته  اقتصادی  توجیه  باید  که  است  آب  انتقال 
امکان دارد کاهش  تا جایی که  پیرامون دریاچه  کاربری های 

پیدا کند تا آب فرصت ورود به دریاچه را داشته باشد.
وی با بیان اینکه تاثیر اقداماتی که ستاد احیای دریاچه اورمیه 
طی این سال ها داشته قابل چشم پوشی نیست، خاطرنشان کرد: 
اینکه چه مدل رفتاری با دریاچه داشته باشیم که قابل کنترل 
و مشخص باشد قاعدتا نیاز به مطالعه دارد که ستاد احیا باید 
مدونی  و  مشخص  برنامه  و  دهد  انجام  را  مطالعاتی  همچنان 
برای این روند داشته باشیم، اینکه آیا ما فقط نگاه مان با آسمان 
است و یا روی زمین برنامه هایی داریم که دریاچه احیا شود؟ 

چه سطحی  باشیم؟  داشته  است  قرار  را  احیا  از  چه سطحی 
منطقی و چه سطحی غیرمنطقی است؟

رئیس موسسه تحقیقات آب درباره بازگشت دریاچه به شرایط 
اما  باشیم  داشته  گذشته  به  بازگشت  است  ممکن  گفت:  قبل 
با شرایط فعلی عدم قطعیت ها خیلی بالا است باید منطقی و 

عملی با موضوع برخورد کنیم و احساسی ورود نکنیم.
وی تاکید کرد: اکنون خروجی تراز دریاچه بیانگر این است 
که اوضاع دریاچه بهبود پیدا کرده است، طی چند سال اخیر  
انتقال آب از حوضه های دیگر به سمت دریاچه و تلاش برای 
احیا تاحدی انجام شد اما اینکه اگر فرایند کاهش تراز تشدید 
به  نیاز  یا خیر  برنامه ها همچنان جواب می دهد  این  آیا  شود 

مطالعه دارد.
از جمله  دیگر  دانش کشورهای  از  استفاده  درباره  کاویانپور 
و  کم  و  دانش  عرصه  در  ما  کرد:  بیان  حوزه  این  در  ژاپن 
نیازی به نگاه به بیرون مرزها نداریم اما از  کسری نداریم و 
از  استفاده  استقبال می کنیم،  اینکه هر مجموعه ای کمک کند 
خواهد  مثمرثمر  همواره  آبی  حوزه های  در  جهانی  تجربیات 
بود و در حوزه توسعه فناوری و دانشی به ما کمک می کند 
بخصوص شرکت ژاپنی جایکا که فعالیت های زیادی در ایران 
دارد بنابراین استفاده از تجربیات جهانی مشکلی ندارد و بهتر 
نیز  ایرانی  اساتید  تجربیات  اینکه  ضمن  کنیم  استقبال  است 

عمیق و کافی است.
وی همچنین با تأکید بر اهمیت دریای خزر و وضعیت حساس 
آن افزود: دریای خزر به عنوان بزرگ ترین دریاچه بسته جهان، 
در  دارد.  زیادی  اهمیت  زیست محیطی  و  جغرافیایی  نظر  از 
دهه های اخیر، تغییرات تراز آب دریای خزر، از جمله افزایش 
تراز در سال های ۱۳۷۴ تا ۱۳۷۵ و کاهش مجدد آن پس از 
این سال ها، خسارات زیادی به سواحل و فعالیت های دریایی 
کشور وارد کرده است. این کاهش تراز در سال های اخیر نیز 
ادامه داشته و چالش های متعددی را در زمینه سکونتگاه های 
ایجاد  فعالیت های شیلات و گردشگری  ساحلی، اسکله ها، و 

کرده است.
نیز  انزلی  تالاب  اوضاع  درباره  آب  تحقیقات  موسسه  رئیس 
اظهار داشت: در حال حاضر همه محیط های آبی کشور دچار 
کاهش تراز شده اند زیرا وقتی دما بالا می رود، میزان تبخیر از 
سطح دریا نیز بالا می رود اکنون در دریای خزر حدود ۳۸۰ 
میلیارد متر مکعب تبخیر و آورد آبی ۳۰۰ تا ۳۲۰ میلیارد متر 

مکعب است یعنی تبخیر از آورد بیشتر است.
تا جایی که  ارمنستان و روسیه  ایران، آذربایجان،  وی گفت: 
جریان های  بنابراین  دارند  توسعه ای  برنامه های  دارد  امکان 
نیز حرف  تبخیر  اینکه  را کم می کنیم ضمن  به خزر  ورودی 
مهمی می زند، موضوع تالاب یک بحث درازمدت است و مثل 
دریاچه ارومیه و آرال نیست و زمان بر است، بستگی به تبخیر 
و تعرق دارد و اینکه در طول این سال ها چه میزان از آوردها 
کاهش یافته است، قاعدتا آوردها در سنوات آتی بیش از این 
کاهش پیدا خواهد کرد بنابراین باید بدانیم که چگونه تبعات 

این کاهش را کم کنیم.

وضعیت پهنه های آبی کشور؛ از دریاچه ارومیه تا خزر و تالاب انزلی

یک نماینده مجلس خطاب به وزیر کشاورزی گفت:چرا باید 
در این شرایط برنج وارد کنیم آن هم برنج آلوده. 

درباره  قزلجه  نوری  غلامرضا  از  پرسش  در  لاهوتی  مهرداد 
خوب  کشور  کشاورزی  حال  اینکه  بر  گفت:  برج  واردات 
حال  و  سابق  کشاورزی  جهاد  در  این ضعف  گفت:  نیست، 
وجود دارد که بعضی موارد مدیریت صحیح نمی شود. مثلا 
در بحث سیب زمینی ما ۵.۲ میلیون تن در کشور تولید داشتیم 
که ۴ میلیون تن آن صرف تامین نیاز کشور و ۱.۲ آن صادر 
می شد اما امروز به جایی رسیدیم که در بازار دچار مشکل 

شدیم و مجبوریم سیب زمینی وارد کنیم.
به  اشاره  با  اسلامی  شورای  مجلس  در  لنگرود  مردم  نماینده 
اینکه در بحث گوشت هم همین عدم مدیریت دیده می شود 
و طبق اعلام منابع گمرک چیزی حدود ۵۵۰ لاشه گوسفندی 
فاسد از طریق گمرک بندرعباس وارد کشور شده و اکنون در 
شعبات بندرعباس در حال رسیدگی است یا اگر در موضوع 

توزیع کود دقت نشود امسال مجدد باید گندم وارد کنیم.
این نماینده مجلس ادامه داد: در موضوع برنج هم طبق گزارش 
پلیس اقتصادی ۶۰ هزار تن برنج تقلبی وارد کشور شده چرا 
باید در این شرایط برنج وارد کنیم، آن هم برنج آلوده. همین 
برنج  باید  باز است، چرا  بندرعباس  الان پرونده در دادیاری 

آلوده وارد شود. من قضاوتی ندارم پرونده در شعبه ۹ دادیاری 
بندرعباس است، اما سوال است.

وی ادامه داد: یک روزی آقای نوری در کمیسیون گفتند مردم 
ایران ذائقه شان به برنج خارجی عادت کرده است.

نماینده لنگرود با اشاره به اختلاف قیمتی ۳۰۰ دلاری هر تن 
راه حل  آیا  کرد:  تصریح  داخل  تولید  برنج  با  وارداتی  برنج 
تنظیم بازار و تامین نیاز مردم واردات برنج تقلبی است؟ شاید 
آقای وزیر پاسخ دهند که هنوز پول این برنج ها پرداخت نشده 
است اما طرف خارجی از شما ضمانت نامه گرفته و پول آن 
را وصول خواهد کرد. متاسفانه در این نابسامانی ارزی چیزی 
حدود یک میلیارد و ۳۰۰ هزار دلار سرمایه کشور خرج این 
واردات می شود، می توانید این پول را به تعاونی روستایی 

بدهید تا برنج را از کشاورز بخرد و با قیمت مناسب در بازار 
توزیع کند.

ابریشم تولید می کردیم  لاهوتی گفت: روزی ما هزار تن نخ 
و اگر این هزار تن دست چینی ها بود می کردند ۱۰ هزار تن. 
ما  تن.  بکنند ۲۰۰  این که  نه  را صادر می کردند  تن  ۹ هزار 
باید الان از جمله صادرکنندگان ابریشم می بودیم اما متاسفانه 
تعرفه واردات ابریشم از ۲۰۰ درصد به ۲۶ درصد رسیده یعنی 
تقریبا  تعرفه  با  داریم  را  تولید آن  توان  ما  ابریشمی که خود 

صفر وارد کشور می شود.
تغییر  به  اشاره  با  پایان  در  مجلس  در  لنگرود  مردم  نماینده 
تولید  کاهش  در  آن  تاثیر  و  کشاورزی  های  زمین  کاربری 
باغات  هکتار  هزار   ۱۳ از  هکتار  هزار   ۴ گفت:  محصولات، 
توت کشور، ۴ تا ۵ هزار هکتار از زمین های برنج و ۳ هزار 
هکتار از باغات چای تغییر کاربری داده شده است، کشاورزی 
که زمین کشاورزی را مانند فرزند خود می داند انتظار کمک 
از دولت ندارد تنها خواسته او این است که نگذارید یک عده 
آدم صاحب منافع که در دستگاه های دولتی نفوذ دارند مانع 
منافع  به  را  منافع  صاحبان  این  نظر  تامین  شوند.  ها  آن  کار 
ملی، به دستان پینه بسته کشاورزان، سیب زمینی کاران و چای 

کاران نفروشیم.

لاهوتی در پرسش از نوری قزلجه: 

چرا باید برنج آلوده وارد کشور شود؟
 وزیر کشاورزی گفت که ذائقه مردم ایران به برنج خارجی عادت کرده است 

حاضر  حال  در  اینکه  بیان  با  شهرسازی  و  راه  وزیر  معاون 
حدود ۱۹ میلیون نفر در ساختمان ناایمن و ناپایدار به وسعت 
آمار  بنابراین مرکز  ۱۷۰ هزار هکتار زندگی می کنند، گفت: 
در تهیه آمار این واحدها اگر سازه ای دیده باشد، ساختمان را 
در ردیف ساختمان های دارای اسکلت قرار می دهد. بنابراین 
این ساختمان های ناپایدار، سازه هم ندارند و احتمالا با ۴ تا 

۵ ریشتر زلزله تخریب می شوند. 
شهری  بازآفرینی  شرکت  عامل  مدیر  گلپایگانی،  عبدالرضا 
درباره میزان تعداد ساختمان ناایمن در کشور اظهار داشت: 
هم  و  فرسوده  بافت  در  هم  ناپایدار  و  ناایمن  ساختمان های 
در مناطق حاشیه نشیی وجود دارند. بطوریکه در حال حاضر 
حدود ۱۹ میلیون نفر در ساختمان ناایمن و ناپایدار به وسعت 

در ۱۷۰ هزار هکتار زندگی می کنند.

این وسعت ۱۷۰ هزار هکتار جزو  تمام  البته  داد:  ادامه  وی 
محدوده های شهری محسوب می شوند.

معاون وزیر راه و شهرسازی در پاسخ به این سوال که این 
دارند،  تاب آوری  زلزله  ریشتر  چند  برابر  در  ساختمان ها 
ساختمان ها،  فرسودگی  تشخیص  معیارهای  از  یکی  گفت: 
مقاوم نبودن و پایدار نبودن ساختمان است. ملاک ناپایداری 
ساختمان هم این است که یک سازه قابل دیدن نداشته باشد. 
سازه ای  اگر  واحدها  این  آمار  تهیه  در  آمار  مرکز  بنابراین 
دارای  ساختمان های  ردیف  در  را  ساختمان  باشد،  دیده 
ناپایدار  ساختمان های  این  بنابراین  و  می دهد  قرار  اسکلت 
سازه هم ندارند و احتمالا با ۴ تا ۵ ریشتر زلزله هم تخریب 

می شوند.
تکالیف  از  فرسوده  بفت  نوسازی  اینکه  بیان  با  گلپایگانی 

بافت  نوسازی  افزود:  است،  مسکن  ملی  نهضت  برنامه 
حوزه  در  پرداختی  تسهیلات  از  درصدی   ۲۵ سهم  فرسوده 
مسکن دارد و طبق قانون باید سالانه ۱۰۰ هزار واحد بافت 
کمتر  وام،  پرداخت  میزان  این  از  اما  شود  نوسازی  فرسوده 
سیاست های  بنابراین  است.  شده  پرداخت  آن  درصد   ۲ از 

نوسازی هنوز محقق نشده است.
مدیر عامل شرکت بازآفرینی شهری با بیان اینکه ۵ میلیون و 
است  موجود  فرسوده شهری  بافت های  در  واحد  هزار   ۷۰۰
که ۲ میلیون و ۷۰۰ هزار واحد نیاز به نوسازی و مقاوم سازی 
و  فرسوده  بافت های  نوسازی  و  پایداری  کرد:  تاکید  دارد، 
از  غیررسمی  اسکان های  ساماندهی  همچنین  و  تاریخی 
قانون  براساس  و  است  شهری  بازآفرینی  شر  اهداف  جزو 

سرانه های بافت فرسود باید به متوسط سرانه شهرها برسد.

گفت:  شهرسازی  و  راه  وزیر  ساختمان  و  مسکن  معاون 
ادامه  کشور  سراسر  در  قوت  با  مسکن  ملی  نهضت  طرح 
و  وظایف  پیشبرد  در  جمهور  رئیس  حمایت های  از  دارد؛ 

می کنم.  قدردانی  وزارتخانه  این  مسئولیت های 
 ۵۰۰۲ افتتاح  آیین  در  سه شنبه  روز  طاهرخانی«  »حبیب الله 
ویدئو  حضور  با  که  یزد  در  مسکن  ملی  نهضت  واحد 
خوبی  اتفاقات  افزود:  شد  انجام  جمهور  رییس  کنفرانسی 
که افتاد به خصوص در حوزه های مرتبط با وزارت راه و 
های  هماهنگی  و  تلاش ها  حمایت ها،  مرهون  شهرسازی، 

. بود  استانداران سراسر کشور  مجموعه 
وی اضافه کرد: امروز ۸۲ هزار واحد مسکن حمایتی شهری 
زیرساخت های  و  خدمات  امکانات  تمام  با  روستایی  و 
شده  انجام  لازم  برنامه ریزی  و  شد  افتتاح  کشور  در  لازم 
شهریور  آینده،  سال  ماه  درخرداد  روند  همین  انشاالله  و 

۱۴۰۴ و بهمن ماه سال اینده پیش رو خواهیم داشت.
مقاطع  این  در  باید  که  پروژه هایی  تمام  داد:  ادامه  وی 
برنامه ریزی های لازم صورت  افتتاح شوند احصا شده و 

یابد. ادامه  تا جریانی که آغاز شده  گرفته 

فجر  دهه  تبریک  ضمن  مراسم  این  در  هم  یزد  استاندار 
گفت: در استان مجموعا ۶۰۰ پروژه با اعتبار ۶۲ همت در 

افتتاح می شود. این دهه 
مسکن  ملی  نهضت  واحد   ۵۰۰۲ افزود:  بابایی  محمدرضا 
پنج  اعتبار  با  ساخت  حال  در  واحد  هزار   ۷۵ مجموع  از 

افتتاح شد. استان  همت در 
 ۲۵ تاکنون  شده  یاد  واحدهای  بر  علاوه  داد:  ادامه  وی 
شده  واگذار  استان  در  مسکن  ملی  نهضت  واحد  هزار 

است .

معاون وزیر راه و شهرسازی عنوان کرد

16 میلیون ایرانی ساکن خانه های ناایمن 

وزیر نیرو گفت: مجموعه دولت با همکاری مجلس هم قسم 
از  حداکثری  بهره وری  و  مصرف  مدیریت  با  که  شده ایم 
و  کنیم  برطرف  آینده  سال  تا  را  برق  ناترازی  ظرفیت ها، 

بازچرخانی آب را به شرایط قابل قبول برسانیم. 
اظهار  گرین  سد  از  بازدید  حاشیه  در  علی آبادی  عباس 
بخش  دو  شامل  کشور  در  انرژی  ناترازی  مشکل  داشت: 
مدیریت های ناصحیح در ادوار مختلف و بد و پر مصرفی 
مردم است که باید با کمک هم این مشکل را هرچه سریع تر 

حل کنیم و ناترازی را به تراز تبدیل کنیم.
وی بیان کرد: یکی از دلایل ناترازی های موجود استفاده از 
ماینرها و مصرف بیش از اندازه در بسیاری از نقاط کشور 

است و باید مردم به کمک وزارت نیرو بیایند.
وزیر نیرو افزود: مجموعه دولت با همکاری مجلس هم قسم 
از  حداکثری  بهره وری  و  مصرف  مدیریت  با  که  شده ایم 
و  کنیم  برطرف  آینده  سال  تا  را  برق  ناترازی  ظرفیت ها، 

بازچرخانی آب را به شرایط قابل قبول برسانیم.
علی آبادی گفت: در شرایطی که در شاخصه های فنی نیروی 
برق در شرایط مطلوبی هستیم و منابع خوبی داریم، اما در 
میزان مصرف برق متأسفانه بین کشورهای بسیار پرمصرف 

منطقه و جهان قرار داریم.
تأمین برق شرایط  آینده در بخش  وی پیش بینی کرد: سال 
بسیار بهتری نسبت به امسال خواهیم داشت و دیگر شاهد 
و  مردم  که  به شرطی  بود  نخواهیم  حوزه  این  در  ناترازی 
و  بیشتر  انرژی خورشیدی  از  و  کنند  سرمایه گذاران کمک 

بهتر استفاده کنیم.
با  متناسب  باید  انرژی  اینکه مصرف  بر  تأکید  با  نیرو  وزیر 
پرمصرفان  با  باید  کرد:  عنوان  باشد،  تعریف شده  الگوهای 
نصب  راهکارها  مهمترین  از  یکی  و  کنیم  مقابله  انرژی 
کردن  جریمه  و  قطع  و  محدود  و  هوشمند  کنتورهای 

پرمصرف ها در کشور و تشویق کم مصرف ها است.
بخش  در  سرمایه گذاران  تمامی  از  کرد:  اعلام  علی آبادی 
به  می کنیم  دعوت  برقی  و  بادی  خورشیدی،  انرژی  تولید 
سامانه های وزارت نیرو مراجعه و طرح خود را اعلام کنند 
از تسهیلات  استانداری ها مراجعه کنید و  به  استان ها  و در 

سرمایه گذاری در بخش تولید انرژی برق استفاده کنید.
پرداخت  از  بعد  گفت:  نیز  نهاوند  گرین  مورد سد  در  وی 
بدهی ها و مطالعات سد گرین ظرف مدت ۲ تا ۳ سال آینده 
راکد  برقی که  نیروگاه  آنها  کنار  و  بهره برداری می رسد  به 

است توسط بخش خصوصی راه اندازی می شود.

وزیر نیرو: 
ناترازی برق را تا سال آینده 

برطرف می کنیم

پروژه تله کابین گرگان پس از ۱۵ سال در حالی در پیچ وخم 
مجوزها و تصمیم گیری های مبهم گرفتار است که اتمام آن 

می تواند گردشگری و اقتصاد شهر را متحول کند.
از ۱۵ سال  بیش  از  که  پروژه ای  تله کابین گرگان،  احداث 
همچنان  گرفته،  قرار  شهری  مسئولان  کار  دستور  در  پیش 
در هاله ای از ابهام قرار دارد.با وجود موافقت شورای عالی 
معماری و شهرسازی در سال ۱۳۹۸، اما در سال های اخیر، 
پاسخ های مبهم و تعلل مسئولان موجب شده است که این 

پروژه مهم گردشگری هنوز به مرحله اجرا نرسد.
پروژه ای که می تواند گرگان را متحول کند

نظیر  ایران،  شهرهای  از  بسیاری  در  تله کابین  احداث 
رامسر، نمک آبرود و توچال، تأثیرات قابل توجهی در رونق 
زیرساخت های شهری  توسعه  و  اقتصادی، جذب گردشگر 
داشته است.در گرگان نیز، کارشناسان و مسئولان محلی بر 
این باورند که این پروژه می تواند تحول بزرگی در اقتصاد 

شهری و صنعت گردشگری منطقه ایجاد کند.
موانع محیط زیستی و پاسخ های نامشخص

حمید  گلستان،  آبخیزداری  و  طبیعی  منابع  مدیرکل 
سلامتی، تأکید دارد که در طراحی این پروژه، تمام مسائل 
زیست محیطی در نظر گرفته شده است و در صورت ایجاد 
سبز  فضای  ایجاد  و  درختکاری  با  آن  برابر   ۱۰ خسارت، 
جبران خواهد شد؛ اما همچنان پاسخ سازمان محیط زیست 
نشده  قطعی  این طرح،  پیشنهادی  اصلاحات  درباره  کشور 
اگر  که  می شود  مطرح  سؤال  این  دیگر،  سوی  است.از 
تله کابین موجب تخریب محیط زیست است، چرا در سایر 
مجوز  هیرکانی  جنگل های  وجود  با  شمالی  استان های 

احداث آن صادر شده است؟
هزینه ای که چند برابر شده است

افزایش  از  سیدالنگی،  سیدمحمدرضا  گرگان،  شهردار 
است.شهردار  داده  خبر  پروژه  این  هزینه های  سرسام آور 
گرگان می گوید: در زمان اخذ مصوبه، این پروژه با یک سوم 
هزینه فعلی قابل اجرا بود، اما حالا به اعتباری بالغ بر ۳ هزار 
میلیارد تومان نیاز دارد.این افزایش هزینه، علاوه بر تعلل در 
اجرا، تأمین منابع مالی را دشوارتر کرده است؛ با این حال، 
سرمایه گذار پروژه همچنان آماده اجرای آن است، مشروط 
به اینکه مجوزهای لازم از سوی سازمان محیط زیست صادر 

شود
بی میلی مسئولان استانی

برخلاف  معتقدند که  اقتصادی و کارشناسان  فعالان  برخی 
برای  قوی  اراده  گلستان  استان  در  شمالی،  شهرهای  سایر 
اجرای این پروژه وجود ندارد؛ این در حالی است که در 
استان های مجاور، پروژه های مشابه با حمایت مسئولان در 

زمان بسیار کوتاه تری به سرانجام رسیده است.

تله کابین گرگان؛ 
15 سال معلق بین وعده ها

معاون وزیر راه و شهرسازی: اجرای طرح نهضت ملی مسکن با قوت ادامه خواهد یافت

با  آمریکا  تجاری  جنگ  درگیر  را  خود  روسیه: 
کشورها نمی کنیم 

دمیتری پسکوف، سخنگوی کاخ کرملین، طی اظهاراتی اعلام کرد 
کانادا،  با  آمریکا  بین  تجاری  وارد جنگ  ندارد  تمایلی  روسیه  که 
کرملین  آیا  که  سوال  این  به  پاسخ  در  شود.وی  چین  و  مکزیک 
تعرفه های بالای آمریکا روی کالاهای وارداتی از کانادا، مکزیک و 
چین را عناصری از یک جنگ تجاری می داند یا خیر و آیا نسبت 
به تأثیرات مستقیم یا غیرمستقیم آن ها بر روسیه نگران است، گفت: 
تنش های زیادی در آنجا وجود دارد، به همین دلیل ما ذره ای تمایل 
نداریم که به هر شکلی با این مسائل مرتبط شویم یا ارزیابی هایی 

ارائه دهیم. .
برابر   ۲ را  خود  دفاعی  هزینه های  ماکرون: 

می کنیم 
رئیس جمهور فرانسه از دو برابر شدن بودجه  دفاعی این کشور خبر 
داد. »امانوئل ماکرون«  کرد که این کشور بودجه دفاعی خود را در 
آینده نزدیک دو برابر می کند.ماکرون از دیگر رهبران اروپا خواست 
دهند.رئیس جمهور  افزایش  را  خود  نظامی  هزینه های  هم  آنها  تا 
فرانسه پس از جلسه غیر رسمی با رهبران اروپا درباره مسئله دفاعی 
این  بلوک در »بروکسل« در جمع خبرنگاران، بر  نیاز به اروپایی 
قوی تر تاکید کرد و گفت: تصمیمات و بیانیه های اخیر دولت جدید 
آمریکا، اتحادیه اروپا را به سمت وحدت بیشتر و نقش فعال تر در 

رسیدگی به چالش های امنیت جمعی سوق می دهد.
نامه 5 کشور عربی به دولت آمریکا در مخالفت با 

کوچ اجباری مردم غزه 
در  فلسطینی  بلندپایه  مقام  یک  و  عربی  کشور   ۵ خارجه  وزرای 
با  آمریکا  خارجه  امور  وزیر  روبیو«،  مارکو   « به  مشترکی  نامه 
طرح های آوارگی مردم فلسطین از غزه مخالفت کردند و خواستار 
مشارکت فلسطینی ها در روند بازسازی غزه شدند. این نامه بخشی 
از تلاش مشترک متحدان عرب آمریکا برای متقاعد کردن »دونالد 
ترامپ«، رئیس جمهور آمریکا برای کنار گذاشتن پیشنهادات مکرر 
برای انتقال فلسطینی ها از غزه به مصر، اردن و سایر کشورها در 
طول دوره بازسازی است.وزرای خارجه عربستان سعودی، امارات 
متحده عربی، قطر، مصر و اردن و همچنین »حسین الشیخ«، مشاور 
رئیس تشکیلات خودگردان فلسطین در آخر هفته در قاهره دیدار 

کردند و تصمیم گرفتند نامه را برای روبیو ارسال کنند.
چینی  محصولات  بر  ترامپ  درصدی   1۰ تعرفه 

اعمال شد 
از  وارداتی  محصولات  بر  تعرفه  درصد   ۱۰ آمریکا  رئیس جمهور 
بر محصولات وارداتی چین  تعرفه ۱۰ درصدی  اعمال کرد.  چین 
اعمال شد که که خطر یک جنگ اقتصادی را میان دو ابر قدرت 
اقتصادی جهان را تشدید می کند. این اقدام به عنوان مجازاتی از 
عدم  دلیل  به  چین  بر  آمریکا  رئیس جمهور  ترامپ«  »دونالد  سوی 
توقف جریان مواد مخدر اعمال شد.۳۰ روزه آنها در ازای امتیازای 
با جرائم در مرزهای مشترک دو کشور  در مرز و همچنین مبارزه 
موافقت کرد.یک سخنگوی کاخ سفید گفت ترامپ تا اواخر هفته با 

»شی جین پینگ« رئیس جمهور چین،  صحبت نخواهد کرد
روبیو خواستار تشدید فشار بر ایران شد 

وزیر خارجه آمریکا با تکرار برخی ادعاهای بی اساس درباره ماهیت 
شد.  کشور  این  علیه  فشار  تشدید  ایران، خواستار  هسته ای  برنامه 
»مارکو روبیو« وزیر خارجه آمریکا با تکرار برخی ادعاهای بی اساس 
درباره ماهیت برنامه هسته ای ایران، خواستار تشدید فشار علیه این 
کشور شد.وی در پاسخ به این پرسش که آیا آمریکا به »کارزار فشار 
حداکثری« علیه ایران بازخواهد گشت یا خیر، گفت که واشنگتن 
باید فشار بیشتری بر ایران وارد کند تا »فعالیت های این کشور که 
برای دستیابی به سلاح هسته ای است«، متوقف شود. اظهارات روبیو 
در حالی بیان می شود که بسیاری از مقام های آمریکایی به بی نتیجه 

بودن کارزار فشار حداکثری علیه ایران اذعان کرده اند. 
 اعمال تعرفه علیه کانادا ۳۰ روز تعلیق شد 

نخست وزیر کانادا از تعلیق تعرفه های تجاری آمریکا علیه این کشور 
به مدت ۳۰ روز خبر داد. »جاستین ترودو« نخست وزیر کانادا از 
به مدت ۳۰ روز  این کشور  تعرفه های تجاری آمریکا علیه  تعلیق 
خبر داد.ترودو پس از گفت وگو با »دونالد ترامپ« رئیس جمهوری 
یکدیگر  همکاری  با  پیشنهادی  تعرفه های  که  کرد  اعلام  آمریکا 
از  پس  نیز  می شوند.ترامپ  تعلیق  روز   ۳۰ مدت  برای  دست کم 
نتایج اولیه را اعلام  این گفت وگو اعلام کرد: »بسیار خرسندم که 
کنم. تعرفه های اعلام شده در روز شنبه برای مدت ۳۰ روز متوقف 
خواهند شد تا ببینیم که آیا می توان به توافق اقتصادی نهایی با کانادا 

دست یافت یا نه«. 
نخست وزیر لهستان: تلاش ها برای جنگ اقتصادی 

اشتباه محض است 
نخست وزیر لهستان، در جمع خبرنگاران به اظهارات رئیس جمهور 
آمریکا برای وضع تعرفه های سنگین بر محصولات وارداتی واکنش 
نشان داد. »دونالد تاسک« نخست وزیر لهستان امروز-دوشنبه- پس 
از آنکه »دونالد ترامپ« رئیس جمهور آمریکا در جریان هفته گفت 
که تعرفه های سنگینی بر محصولات مکزیک، کانادا و چین وضع 
محض«  »اشتباه  اقتصادی  جنگ  بالابردن  تلاشی  هرگونه  می کند، 
قطعا کشوری خواهد  »لهستان  گفت:  به خبرنگاران  دانست.تاسک 
بود که عقل سلیم و احتیاط را تشویق می کند. اما همچنین باید به 
وضوح بگوییم که هرگونه برنامه ای برای معرفی تعرفه های گمرکی 

و جنگ های تجاری یک اشتباه کامل است«.
جنگ  اروپا:  اتحادیه  خارجه  سیاست  مسئول 

تجاری به سود هیچ کسی نیست 
تهدید  که  داد  هشدار  اروپا  اتحادیه  خارجه  سیاست  مسئول 
رئیس جمهور آمریکا مبنی بر گسترش تعرفه ها به این بلوک، خطر 
آغاز یک جنگ تجاری را در پی دارد که به هر دو طرف آسیب 
اقتصادی وارد می کند. مسئول سیاست خارجه اتحادیه اروپا هشدار 
داد که تهدید »دونالد ترامپ«، رئیس جمهور آمریکا مبنی بر گسترش 
تعرفه ها به این بلوک، خطر آغاز یک جنگ تجاری را در پی دارد که 
به هر دو طرف آسیب اقتصادی وارد می کند. مسئول سیاست خارجی 
اتحادیه اروپا گفت: »اگر آمریکا و اروپا جنگ تجاری را آغاز کنند، 

 کسی که  می خندد، چین است«.
سرویس اطلاعاتی روسیه: زمان برای زلنسکی رو 

به پایان است 
سرویس اطلاعات خارجی روسیه در بیانیه ای رئیس جمهور اوکراین 
خارجی  اطلاعات  سرویس  دانست.  جنگ  توقف  اصلی  مانع  را 
برای زلنسکی  باقی مانده  بیانیه ای اعلام کرد که  زمان  روسیه در 
محدود است و ناتو از این موضوع آگاه است اما تلاش می کند تا 
اوکراین را به عنوان یک سکوی ضد روسی حفظ کند.این سرویس 
اعلام کرد: »ناتو درک می کند که زمان ولودیمیر زلنسکی رو به پایان 
است و مایه تاسف است که درک این مسئله به بهای زندگی صدها 

هزار تن از اوکراینی ها انجام شد«.
یید گزینه ترامپ برای وزارت انرژی توسط سنا  تأ

وزارت  رهبری  برای  آمریکا  رئیس جمهوری  پیشنهاد  گزینه 
»دونالد  گزینه  رایت«  »کریس  شد.  تأیید  سنا  توسط  انرژی، 
سنا  توسط  انرژی،  وزارت  رهبری  برای  رئیس جمهوری  ترامپ« 
مخالف  رایٔ   ۳۸ برابر  در  موافق  ی  رأ  ۵۹ با  رایت  شد.تایٔید  تایٔید 
گروه های  مخالفت  به رغم  نیز  دموکرات ها  برخی  گرفت.  صورت 
محیط زیستی با رایت و انتقاد از اظهارات وی در کم اهمیت جلوه 
دادن تغییرات آب و هوایی به عنوان یک تهدید جدی جهانی به وی 
ی دادند. رایت پیش از این گفته بود که به تغییرات اقلیمی ناشی  رأ
از فعالیت های انسانی اعتقاد دارد، اما معتقد است که خطرات آن 

نامشخص است.
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گیلان گیلان

برف و کولاک مهمان گیلانی ها 
می شود

استاد تمام علوم سیاسی دانشگاه گیلان:
مردم، سرمایه انقلاب هستند؛ عدالت 

اجتماعی تامین شود

با حضور استاندار گیلان 

تقاطع های غیرهمسطح باهنر و حق بین حمیدیان به بهره برداری رسیدند

همزمان با پنجمین روز از دهه مبارک فجر با حضور استاندار 
و  اسلامی  شورای  اعضای  رشت،رئیس،  گیلان،فرماندار 
شهردار رشت تقاطع غیر همسطح »شهید باهنر« و  »شهید حق 

بین« حمیدیان زیر بار ترافیک رفتند.
همزمان با پنجمین روز از دهه مبارکه فجر و با حضور استاندار 
گیلان،فرماندار رشت،رئیس،اعضای شورای اسلامی و شهردار 
رشت و اصحاب رسانه، دو تقاطع غیرهمسطح شهید باهنر و 

شهید »حق بین« حمیدیان به بهره برداری رسیدند.
خبرنگاران  جمع  در  و  افتتاح  این  حاشیه  در  گیلان  استاندار 
با تبریک ایام دهه مبارک فجر و  اعیاد شعبانیه اظهار کرد: از 
در خصوص  و شهردار  اسلامی شهر  اعضای شورای  تمامی 
تشکر  بین  حق  و  باهنر  شهید  همسطح  غیر  های  پل  افتتاح 

می کنم.
را  بین  باهنر و حق  از ویژگی های پل های شهید   وی یکی 
تکمیل زودتر از موعد آن دانست و گفت: تکمیل این پل ها 
در کمترین زمان ممکن یک اقدام جهادی بود که جای تشکر 

و قدردانی دارد.
پل  چهار  تکمیل  به  توجه  لزوم  بر  تأکید  با  گیلان  استاندار   
بعدی غیر همسطح در سطح رشت بیان کرد: افتتاح این چند 
پل غیر همسطح تنها بخشی از مشکل ترافیک شهر رشت را 
حل می کند، لذا باید در اقدامی کارشناسی، سایر تدابیر لازم 

جهت کاهش بار ترافیکی در این شهر اتخاذ شود.

 حق شناس یکی از راه های کاهش بار ترافیکی در شهر رشت 
را احداث کنارگذر  شهری دانست و تصریح کرد: در کنار 
هوش  و  نو  تکنولوژی  از  بهره مندی  با  باید  گذر  کنار  ایجاد 
ترافیکی  بار  کاهش  همچنین  و  ترافیک  کنترل  به  مصنوعی 
بپردازیم.وی با بیان اینکه برای رفع مشکلات ترافیکی نیازمند 
همراهی مردم هستیم، افزود: تک سرنشینی یکی از دلایل بروز 
گونه  این  رعایت  با  امیدواریم  که  است  ترافیکی  مشکلات 

مباحث دغدغه های این چنینی کاهش پیدا کند.
 استاندار گیلان با عذرخواهی از مشکلاتی که در زمان اجرای 
چنین پروژه هایی برای کسبه و شهروندان ایجاد می شود، بیان 
وجود  موانعی  یقینا  عمرانی  پروژه  هر  اجرای  روند  در  کرد: 
دارد و از این بابت عذرخواهی می کنیم و تمامی این اقدامات 

با هدف رفاه بیشتر شهروندان انجام می شود.
دو تقاطع شهید باهنر و شهید حق بین زودتر از موعد به 

بهره برداری رسیدند
شهردار رشت هم در مراسم افتتاح دو تقاطع غیرهمسطح شهید 
حق بین و شهید باهنر، ضمن گرامیداشت اعیاد شعبانیه و دهه 
مبارک فجر، از بهره برداری این پروژه ها پیش از موعد مقرر 

خبر داد.
رحیم شوقی با اشاره به اینکه سال گذشته عملیات اجرایی پنج 
تقاطع غیرهمسطح آغاز شد، اظهار کرد: امروز شاهد افتتاح دو 
تقاطع هستیم و سه تقاطع دیگر نیز طی سه ماه آینده زیر بار 

ترافیک خواهد رفت.
برای  احداث رینگ جدید شهر رشت  اینکه  بر  تأکید  با  وی 
کاهش ترافیک در دستور کار مدیریت شهری قرار دارد، افزود: 
طراحی فاز نخست این رینگ به اتمام رسیده و با پیگیری های 
استاندار گیلان در سطح ملی، فاز نخست با بودجه شهرداری 

آغاز و سایر فازها از اعتبارات ملی تأمین خواهد شد.
ترافیکی  بار  کاهش  بر  پروژه ها  این  تأثیر  به  اشاره  با  شوقی 
شهر، تصریح کرد: تمام تلاش مدیریت شهری، اعضای شورا 

و سایر مسئولان در راستای رضایتمندی مردم است.
شهردار رشت همچنین بر تقویت ناوگان حمل ونقل عمومی و 
هوشمندسازی آن در سال آینده تأکید کرد و گفت: امیدواریم 
با حمایت استاندار گیلان بتوانیم بخشی از مشکلات ترافیکی 

شهر را کاهش دهیم و رضایت همشهریان را جلب کنیم.
افتتاح شده توضیح داد:  وی در خصوص جزئیات پروژه های 
تقاطع شهید حق بین با پیمانکاری شرکت ساحل نقش و مشاوره 
شرکت آرمان شهر شمال طی ۱۰ ماه و تقاطع شهید باهنر کمتر 
در  رکوردی  که  تکمیل شد  زمین  تحویل  از  پس  ماه   ۱۲ از 

تحویل پروژه های مدیریت شهری محسوب می شود.
معاونت  حوزه  همکاران  تلاش های  از  قدردانی  با  شوقی 
مجموعه  حمایت  و  رانندگی،  و  راهنمایی  پلیس  عمرانی، 
اعتبار ۱۱۰  با  پروژه شهید حق بین  اظهار داشت:  استانداری، 
میلیارد تومان و پروژه شهید باهنر نیز با اعتباری قابل توجه به 

بهره برداری رسید.
گقتنی است تقاطع شهید باهنر با ۱۱ دهانه، طول ۴۸۰ متر و 
عرض ۸.۸ متر، از ۲۵ دی ماه ۱۴۰۲ آغاز شد و با برنامه ریزی 
دقیق، در مدت ۱۳ ماه«دو ماه زودتر از موعد« به بهره برداری 

رسید.
تقاطع شهید حق بین حمیدیان نیز با مشخصات مشابه، شامل 
۱۱ دهانه، طول ۴۸۰ متر و عرض ۸.۸ متر، از ۳۰ آذرماه ۱۴۰۲ 
آغاز و در ۱۴ ماه یک ماه زودتر از موعد مقرر تکمیل گردید.

احداث همزمان پنج تقاطع غیرهمسطح در شهر رشت در قالب 
پروژه های مدیریت  بزرگ ترین  از  به  عنوان یکی  میثاق  طرح 
ترافیکی،بهبود  بار  از سال گذشته در راستای کاهش  شهری، 
سطح  در  شهروندان  تردد  تسهیل  و  جاده ای  زیرساخت های 
و  باهنر  غیرهمسطح شهید  تقاطع  دو  اکنون  و  آغاز شد   شهر 
شهید »حق بین« حمیدیان از مجموعه پنج تقاطع پیش بینی شده 
در طرح میثاق، تکمیل و زودتر از موعد مقرر به بهره برداری 

رسیدند.
الله  آیت  و  حسین)ع(  دریایی،امام  نیروی  تقاطع   ۳ همچنین 
رودباری در آینده ای نزدیک افتتاح و زیر بار ترافیک خواهند 

رفت.

امروز دیگر وقتی حرف از سوءتغذیه به میان می آید یاد کودکان 
نحیف و استخوانی که از بی غذایی شکمشان به پشتشان چسبیده 
نمی افتیم بلکه برعکس چاقی است که تبدیل شده به رایج ترین 

شکل سوءتغذیه شده است. 
آنگونه که گفته می شود از جمعیت هشت میلیارد و ۲۰۰ میلیونی 
بینی  پیش  و  هستند  چاقی  دچار  نفر  میلیارد  یک  بر  بالغ  کنونی 
یابد در سال ۲۰۳۵  ادامه  این روند  با  این وضعیت  اگر  می شود 
به  تغذیه  از ۵۰ درصد جمعیت جهان دچار چاقی و سوء  بیش 

شکل مدرن باشند.
انسان هایی که با اضافه وزن بیش از حد درگیرند و به همان نسبت 
نیز در معرض ریسک بیماری های مختلف هستند. از آن رو چاقی 
را چون استرس ام الامراض می دانند زیرا یک سلسله بیماری های 
مختلف از قلبی و عروقی، دیابت، کبد چرب، فشار بالای خون، 
برخی سرطان ها و غیره را موجب می شود و ضمن تحمیل هزینه 

های سنگین به فرد و خانواده، جامعه ای بیمار را در پی دارد.
در ایران هم آمارها حاکی از آن است که ۶۰ میلیون نفر از جمعیت 
کشور دچار چاقی و اضافه وزن هستند که از این میزان بیش از ۱۰ 

میلیون نفر با چاقی مواجهند.
این آمارها که روند صعودی هم دارد بسیار نگران کننده است و 
در میان استان های مختلف کشور گیلان جزو رکورداران چاقی 
است چنانکه این استان در شیوع اضافه وزن و چاقی بر اساس 
آمار سال ۱۴۰۰ )۲۰۲۰( در جایگاه نخست کشور قرار داشت و 
افراد بالای ۱۸ سال دچار اضافه وزن و چاقی  و ۷۱.۷۲ درصد 

هستند.
افزایش  عوامل  از  درمان، چاقی  و  بهداشت  کارشناسان  گفته  به 
ارتقاء سواد  بیماری های غیرواگیرست که اصلاح سبک زندگی، 
نقش  فیزیکی  فعالیت  گسترش  و  تغذیه  الگوی  اصلاح  سلامت، 

مهمی در پیشگیری و اصلاح و بهبود این مساله دارد.
مصرف  الگوی  در  تغییر  دنبال  به  سالها  این  تمام  در  واقع  در 
موادغذایی از جمله افزایش مصرف بی رویه مواد قندی و چربی ها، 
و  تحرکی  کم  نیز  و  فودها  فست  شده،  سرخ  و  چرب  غذاهای 
به اضافه وزن و چاقی شده و خطر بروز بسیاری از  غیره منجر 
و   ۲ نوع  دیابت  عروقی،  و  قلبی  جمله  از  غیرواگیر  بیماری های 
انواع خاصی از سرطان ها، فشار خون بالا، دیس لیپیدمی یا چربی 
افزایش  اختلال در سطح سرمی چربی ها شامل  )هرگونه  پریشی 
داده  افزایش  معمولی  غیر  به طور  را   ... و  غیرطبیعی(  کاهش  یا 

و می دهد.
اما  است  افزایش  حال  در  کشوری  هر  در  تقریبا   BMI چه  اگر 
میزان اضافه وزن و چاقی در کشورهای با درآمدکم و متوسط با 
بیشترین سرعت در حال رشد است، کشورهایی که سوء تغذیه در 
آنها هنوز به طور گسترده رایج است، موجب افزایش بار مضاعف 
دچار  که  افرادی  تعداد  بیشترین  عبارتی  به  می شود  تغذیه  سوء 
چاقی هستند در کشورهای بادرآمد کم و متوسط است، چنانکه 
تعداد آنها در این کشورها بیش از ۲ برابر شده و در کشورهای 

کم درآمد سه برابر شده است.
در این میان اضافه وزن و چاقی در کودکان تهدیدی جدی تر از 
بزرگسالان مطرح می شود، چاقی کودکان و نوجوانان به عنوان یک 
چالش جدی و مشکل حاد بهداشت عمومی در جهان مورد بحث 
است، چاقی در کودکان برخلاف تصور عمومی که فکر می کنند 
به وضعیت  وزن کودکان دچار اضافه وزن در طی دوران رشد 
هر  نیست،  پدیده خوش خیمی  عنوان  هیچ  به  برمی گردد  طبیعی 
چه مدت زمان اضافه وزن در کودکی بیشتر باشد، احتمال بیشتری 
وجود دارد که کودک در طول نوجوانی و بزرگسالی دچار اضافه 

وزن یا چاقی شود.
بر اساس آمارهای جهانی چاقی در سراسر جهان از سال ۱۹۷۵ 
از  برابر شده است، چاقی بزرگسالان در سراسر جهان  تقریبا سه 
سال ۱۹۹۰ بیش از ۲ برابر و در نوجوانان چهار برابر شده است، در 
سال ۲۰۲۲، ۲.۵ میلیارد بزرگسالان )۱۸ سال و بالاتر( اضافه وزن 
داشتند، از این تعداد ۸۹۰ میلیون نفر با چاقی زندگی می کردند، 
۴۳ درصد از بزرگسالان ۱۸ سال و بالاتر دارای اضافه وزن و ۱۶ 

درصد مبتلا به چاقی بودند.
وی بیان کرد: همچنین در سال ۲۰۲۲، ۳۷ میلیون کودک زیر پنج 
سال و بیش از ۳۹۰ میلیون کودک و نوجوان بین پنج تا ۱۹ سال 
هر  تقریبا  کودکان  در  چاقی  بودند،  چاقی  و  وزن  اضافه  دارای 
۱۰ سال ۲ برابر می شود و تا سال ۲۰۳۰ این میزان به ۶۰ درصد 

خواهد رسید که بر ۲۵۰ میلیون کودک تاثیر می گذارد.

و  وزن  اضافه  عوارض  درمان؛  و  بهداشت  کارشناسان  گفته  به   
مانند  اجتماعی   - روانی  مشکلات  شامل  کودکان  در  چاقی 
بدن،  از شکل  منفی  از دیگران، تصور  متمایز شدن  گوشه گیری، 
کودکان  بیشتر  است،  اجتماعی  فعالیت های  کاهش  و  افسردگی 
دچار اضافه وزن و چاقی در معرض خطر بیشتر بیماری های قلبی 
را  بالا  قندخون  و  فشار خون  بالا،  - عروقی شامل چربی خون 
خواهند داشت و کودکانی که افزایش توده چربی آنها قبل از ۵.۵ 
سالگی اتفاق می افتد بیشتر از کودکانی که بعد از هفت سالگی 
توده چربی بدنشان افزایش می یابد، احتمال چاقی در بزرگسالی 

را دارد.
وضعیت چاقی در دنیا، ایران و گیلان 

سرپرست معاونت بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی گیلان با اشاره 
به آمارها گفت: بر اساس مطالعه steps )نتایج پیمایش کشوری( 
در سال ۱۴۰۰ )۲۰۲۰(، ۷۱.۷۲ درصد افراد بالای ۱۸ سال استان 
گیلان دچار اضافه وزن و چاقی هستند. )۳۴.۴۲ درصد چاق و 
۳۷.۳ درصد اضافه وزن( که در مقایسه با کشور درصد بالاتری 
را به خود اختصاص داده و بر اساس این سنجش در شیوع اضافه 

وزن و چاقی در جایگاه نخست کشور قرار دارد.
دکتر سید مهدی سلیمانی اظهار کرد: نتایج پیمایش کشوری در 
سال ۱۴۰۰ نشان می دهد که ۶۳.۱ درصد افراد بالای ۱۸ سال در 
کشور دچار اضافه وزن و چاقی هستند. )۲۴.۹۶ درصد چاق و 

۳۸.۵ درصد اضافه وزن(.
 وی با بیان اینکه چاقی شکمی که با مشکلات بعدی و بیماری 
ها ارتباط مستقیم دارد در کشور ۴۷.۶۷ درصد و در گیلان ۵۱.۶ 
هم  مانند  تقریبا  چاقی  جهانی  الگوی  کرد:  اضافه  است،  درصد 
است و فرق چندانی ندارد، اما آنچه که در گیلان نگرانی ما را 

صد چندان می کند موضوع پیری و جمعیت سالمند استان است.
تعریف چاقی و شناسایی افراد در معرض خطر با نمایه توده بدنی 
چاقی حالتی از تجمع غیرطبیعی یا بیش از حد بافت چربی که 
منجر به خطراتی برای سلامتی می شود، تعریف شده است؛ اضافه 
وزن و چاقی ناشی از انباشته شدن بیش از حد یا غیرعادی چربی 

در بدن بوده که نهایت موجب مشکلات سلامتی می شود.
کارشناس تغذیه معاونت بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی گیلان در 
این رابطه گفت: برای شناسایی افراد در معرض خطر چاقی، نمایه 
توده بدنی BMI )وزن به کیلوگرم تقسیم بر مجذور قد به متر( به 
عنوان مناسب ترین ابزار برای شناسایی افراد بالای ۱۹ سال در 
معرض خطر اضافه وزن و چاقی شناخته شده است با استفاده از 
BMI می توان وضعیت بدن از لحاظ لاغری، وزن طبیعی، اضافه 

وزن و چاقی را در مقایسه با استانداردها به دست آورد.
بین کالری  انرژی  اینکه عدم تعادل  بیان  با  ابراهیمی فرد  سودابه 
دریافتی و کالری مصرف شده علت اصلی چاقی و اضافه وزن 
است، اضافه کرد: مصرف زیاد قند و شکر، نوشابه گازدار، آب 
چربی،  و  روغن  زیاد  مصرف  و شکلات،  شیرینی  صنعتی،  میوه 
پرکالری، مصرف کم  تنقلات  فودها،  غذاهای سرخ شده، فست 
موادغذایی  نامناسب  انتخاب  فیبر،  کم  دریافت  میوه،  و  سبزی 
چاقی  عوامل  از جمله   )... و  آماده  های  پرچرب، سس  )لبنیات 

است.
میوه  مصرف  میانگین  که  می دهد  نشان  بررسی ها  کرد:  بیان  وی 
آنها در  از  استفاده  پایین است در حالیکه  و سبزی در خانوارها 
پیشگیری از چاقی، اضافه وزن و بیماری های غیرواگیر نقش مهمی 

دارد.
علت چاقی؛ مصرف بیش از حد کالری و تغذیه ناسالم 

با  هم  گیلان  پزشکی  علوم  دانشگاه  بهداشتی  معاونت  سرپرست 
ناسالم و مصرف بیش از حد کالری از عوامل  اینکه تغذیه  بیان 
چاقی است، اظهار کرد: عدم تعادل بین مصرف کالری، مصرف 
شکر، قند، نوشابه های گازدار، فست فودها و کمبود موادی مانند 

سبزیجات، میوه جات و فیبر در رژیم غذایی از جمله عوامل چاقی 
است.

وی بیان کرد: ژنتیک، عدم تحرک، کم کاری تیروئید، بیماری های 
عصبی، مصرف داروهای روانگردان از دیگر عوامل چاقی است، 
در تمام این مواد توصیه می شود که از مشاور تغذیه ای برای رفع 

مشکل چاقی کمک گرفته شود.
دکتر سلیمانی با بیان اینکه تغییر سبک زندگی بهترین روش برای 
مقابله و درمان چاقی است، اضافه کرد: تحرک بدنی، ورزش و 
پیاده روی صبحگاهی در پیشگیری از چاقی نقش مهمی دارد که 

باید توجه شود.
وعده های غذایی نباید حذف شود

دانشگاه علوم  بهداشتی  تغذیه جامعه معاونت  بهبود  رئیس گروه 
و شام  نهار  اینکه سه وعده صبحانه،  بر  تاکید  با  گیلان  پزشکی 
نباید حذف شود، اضافه کرد: گاهی صبحانه حذف می شود و در 
وعده نهار غذای بیشتری مصرف می شود و یا برخی وعده ناهار 
را حذف و جابه جا می کنند در حالی که این عادات غذایی باید 

کنار گذاشته شده و اصلاح شود.
سبدغذایی  در  سبزی  و  میوه  اینکه  بیان  با  نژاد  رشیدی  مرسده 
برخی خانواده ها جایگاهی ندارد در حالیکه این خوراکی ها ارزش 
داد: مصرف کم  ادامه  باید مصرف شود،  و  دارند  بالایی  غذایی 
غلات یکی از مشکلات تغذیه ای در دنیا است، نان های سبوس 
تاکید  فیبر مورد  از خوراکی های دارای سبوس و  استفاده  دار و 

است.
از  استفاده  به  توجه خانواده ها  نان کامل و ضرورت  درباره  وی 
به  نان  این  نان کامل است،  ارمغان  افزود: سلامتی؛  نان  این نوع 
دلیل برخورداری از ارزش غذایی بالا باید در سبدغذایی خانوار 

قرار گیرد.
ضرورت ارتقاء سواد تغذیه

پزشکی گیلان  علوم  دانشگاه  بهداشتی  معاونت  تغذیه  کارشناس 
از  پیشگیری  برای  تغذیه  سواد  ارتقاء  لزوم  بر  تاکید  با  ادامه  در 
انتخاب  برای  باید  افراد  همه  کرد:  اظهار  وزن  اضافه  و  چاقی 
غذای سالم توانمند شوند؛ سواد تغذیه باید در گروه های مختلف 
بویژه رستوران داران و فروشندگان و عرضه کنندگان مواد غذایی 

افزایش یابد.
برنامه های طرح تحول سلامت در گیلان

گفت:  گیلان  پزشکی  علوم  دانشگاه  بهداشتی  معاونت  سرپرست 
ارائه  بهداشت  در حوزه  تحول سلامت  برنامه های طرح  از  یکی 
خدمات تغذیه ای در خانه های بهداشت، پایگاه ها و مراکز خدمات 
به  تغذیه  به خدمات  افزایش دسترسی خانواده ها  با هدف  جامع 
تغذیه  خطر  عوامل  تغذیه،  سوء  انواع  کنترل  و  پیشگیری  منظور 
از خدمات  بهره مندی مردم  افزایش  بیماری های غیرواگیر و  ای 

تخصصی کارشناسان تغذیه در نظام شبکه است.
 وی بیان کرد: در این برنامه نخستین سطح ارائه خدمات تغذیه ای؛ 
مراقبان سلامت و بهورزان هستند، آنان پس از انجام تن سنجی 
و ارزیابی الگوی تغذیه مراجعه کنندگان وضعیت تغذیه ای افراد 
در گروه های سنی مختلف را تعیین و آموزش های اولیه تغذیه را 
ارائه می دهند و در صورت تشخیص و تایید پزشک برای دریافت 
مراقبت های تخصصی تغذیه و رژیم درمانی به کارشناس تغذیه 

ارجاع می دهند.
سلیمانی اظهار کرد: تمام برنامه های آموزشی که در زمینه اصلاح 
الگوی مصرف، کاهش مصرف قند، نمک، چربی و افزایش فعالیت 
بدنی به اجرا درمی آید چه به صورت آموزش چهره به چهره برای 
به صورت گروهی  کننده در هر گروه سنی و چه  مراجعه  افراد 

می توان در پیشگیری و کنترل اضافه وزن و چاقی موثر باشد.
وی اضافه کرد: برگزاری مناسبت ها و پویش های کشوری آموزشی 
تغذیه با محوریت پیشگیری و کنترل اضافه وزن و اصلاح الگوی 
مصرف به ویژه قند، نمک، چربی، مشارکت در تهیه نان کامل از 
برنامه های پیشگیری در معاونت بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی 

است.
در هر حال چاقی و اضافه وزن یکی از عوامل مهم و موثر در 
بروز بیماری های غیرواگیر مرتبط با تغذیه است که با مصرف بی 
فست  شده،  سرخ  و  چرب  غذاهای  چربی ها،  قندی،  مواد  رویه 
فودها و کم تحرکی منجر به اضافه وزن و چاقی شده و خطر بروز 
بسیاری از بیماری های غیرواگیر را افزایش می دهد؛ پیشگیری و 
کنترل چاقی امکان پذیر است اما باید در همه زمینه ها اقدام شود 

و آگاهی مردم افزایش یابد

پیشتازی گیلان در چاقی؛ از علل تا راهکارها

مدیرکل هواشناسی گیلان گفت: هوای سرد، برف و کولاک 
از امروز تا اوایل هفته آینده مهمان گیلانی ها می شود.

محمد دادرس با اشاره به آخرین الگوهای حاکم بر نقشه های 
دهنده  نشان  هواشناسی  نقشه های  کرد:  اظهار  هواشناسی 
امروز سه شنبه در منطقه  اواخر وقت  تا  پایدار  جوی غالباً 

است.
وی با بیان اینکه آسمان غالباً صاف تا نیمه ابری، وزش باد 
از  افزود:  بینی می شود،  و در برخی نواحی پدیده مه پیش 
امروز با نفوذ سامانه بارشی، کاهش محسوس دما و وزش 

باد مورد انتظار است.
مدیرکل هواشناسی گیلان گفت: رعد و برق، احتمال تگرگ 
برف و کولاک  بارش  دامنه ها  تدریج  به  و  ارتفاعات  در  و 
برف و یخبندان از امروز  چهارشنبه تا اوایل هفته آینده پیش 

بینی می شود.
لغزش  و  رانش  معابر،  آبگرفتگی  اینکه  بر  تاکید  با  دادرس 
و سیلابی شدن رودخانه ها دور از انتظار نیست، ادامه داد: 
اندیشیده  کشاورزی  مختلف  بخش های  در  لازم  تمهیدات 

شود.
مدیرکل هواشناسی گیلان تصریح کرد: مردم و مسافران برای 
تردد از محورهای کوهستانی به زنجیر چرخ تجهیز شده و 

در صورت امکان از ترددهای غیر ضروری پرهیز کنند.

ژنتیک  بانک  راه اندازی  از  گیلان  قانونی  پزشکی  مدیرکل 
زندانیان استان خبر داد و گفت: پروفایل )نمایه یا رخ نما( 

و اطلاعات ژنتیکی زندانیان در این بانک ذخیره می شود. 
از  تعدادی  ژنتیکی  اطلاعات  کرد:  اظهار  سلیمانپور  علی 
زندانیان گیلان در بانک اطلاعات ذخیره سازی شده و بقیه 

نیز به مرور انجام می شود.
وی بیان کرد: اطلاعات ژنتیکی تهیه شده هر فرد، نمونه هایی 
از صحنه جرم، بقایای انسانی از حوادث دسته جمعی و مانند 
آن را شامل می شود که با استفاده از آن می توان متهم را پس 

از ارتکاب جرم به راحتی شناسایی کرد.
تشریح خدمات  با  ادامه  در  قانونی گیلان  پزشکی  مدیرکل 
این مجموعه در حوزه معاینات بالینی طی ۱۰ ماه گذشته بیان 
کرد: ۵۷ هزار پرونده در پزشکی قانونی استان بررسی شد 
که نزدیک به ۱۸ هزار مورد آن نزاع و ضرب و جرح عمدی 
و حدود ۱۲ هزار پرونده نیز در ارتباط با تصادفات ترافیکی 

مورد بررسی قرار گرفت.
وی اضافه کرد: پرونده های ارجاعی و بررسی شده دیگر در 
بخش معاینات بالینی با موضوعاتی از جمله بررسی تحمل 
مسئولیت  مالی،  امور  به  رسیدگی  توانایی  بررسی  کیفر، 
کیفری، سقط جنین قانونی، آزار و تجاوز جنسی بوده است.

مجوز  ارائه  برای  تصمیم گیری  اینکه  بیان  با  سلیمانپور 
 ۱۰ در  کرد:  اظهار  است،  چهارماهگی  از  قبل  جنین  سقط 
پزشکی  به  درخواست سقط جنین  پرونده  ماه گذشته ۲۱۲ 
سقط  مجوز  مورد   ۱۶۸ برای  که  شد  ارجاع  گیلان  قانونی 

جنین قانونی صادر شده است.
نزدیک  مدت  این  طی  مجموع  در  همچنین  کرد:  بیان  وی 
۹۰۰ پرونده در کمیسیون پزشکی قانونی استان اظهارنظر شد 
۳۶۱ پرونده در ارتباط با قصور پزشکی بوده که نزدیک ۵۰ 
درصد از اتهام تبرئه شدند و قصور پزشکی بقیه ثابت شد. 

بانک ژنتیک زندانیان گیلان 
راه اندازی شد

استادتمام علوم سیاسی دانشگاه گیلان، مردم را اصلی ترین 
سرمایه انقلاب دانست و بیان کرد: مسئولان باید برای حفظ 
اصلی ترین سرمایه نظام یعنی مردم، باید به آرمان های انقلاب 
کردند،توجه  آغاز  را  خود  حرکت  آن،  براساس  مردم  که 

بیشتری داشته باشند. 
دکتر رضا سیمبر با بیان اینکه مباحث آکادمیک و دانشگاهی 
تطبیق و مطابقت  به عوامل مرکزی جهت  انقلاب ها  درباره 
که  چیزی  آن  کرد:  اظهار  می پردازد،  انقلاب ها  سایر  با  آن 
مرکزی  عوامل  عنوان   به  آن  از  ایران  اسلامی  انقلاب  در 
اجتماعی  عدالت  آزادی خواهی،  یاد می شود،  بسیج کننده  و 
و دین گرایی براساس آموزه های اخلاقی و انسانی اسلام و 

تاکیدات رهبری این انقلاب بود.
مبتنی  بیستم را  انقلاب های قرن  وی دال های مرکزی عمده 
بر اندیشه های سکولار دانست و افزود: از بنیانگذاری اتحاد 
جماهیر شوروی در طلیعه قرن بیستم گرفته تا انقلاب مائو 
در چین که کم و بیش رویکرد چپ داشت، شاهد بروز و 
اسلامی  انقلاب  اما  بودیم،  اجتماعی  عدالت  گفتمان  ظهور 
در ماهیت و کنش های حرکت خود متفاوت از انقلاب های 

دیگر عمل کرد.
اینکه  بیان  با  گیلان  دانشگاه  سیاسی  علوم  گروه  استادتمام 
حکومت هایی  الهام بخش  باید  انقلاب ها  مرکزی  دال های 
باشند که پس از استقرار آن انقلاب ها شکل می گیرند، گفت: 
جامعه  بر  حاکم  شرایط  و  زمانی  پارادایم های  به  توجه  با 
توجه  مورد  مباحث  از  یکی  پهلوی،  رژیم  دوران  در  ایران 
بود و شاه  ایجاد روندهای آزادی خواهی  و خواست مردم، 

نتوانست به این خواسته مردم شکل دهد.
مردم  توده  تاکید  مورد  را  اجتماعی  عدالت  سیمبر همچنین 
ایران دانست و بیان کرد: در آن دوره علیرغم ورود دلارهای 
نفتی به ایران، فقط برخی از شهرها آباد و از نظر اقتصادی 
این  از  بهره ای  روستاها  و  مابقی شهرها  و  بودند  فربه شده 
پترودلارها نداشتند؛ در چنین شرایطی با ریزش طبقه متوسط 

مواجه بودیم.
وی توسعه ناقص سیاسی، اجتماعی و اقتصادی را یکی از 
انگیزه های اصلی شکل گیری انقلاب اسلامی دانست و بیان 

کرد: خواست مردم تحقق عدالت اجتماعی بود.
اصلی ترین  را  مردم  دانشگاه های گیلان،  هیئت علمی  عضو 
سرمایه انقلاب دانست و بیان کرد: اگر  مسئولان می خواهند 
باید  کنند،  صیانت  مردم  یعنی  نظام  سرمایه  اصلی ترین  از 
همچنان در راستای آرمان های انقلاب که مردم براساس آن، 

حرکت خود را آغاز کردند،حرکت کنند.
وی با بیان اینکه امروز شاهد برخی شکاف ها بین خواسته های 
کرد:  خاطرنشان  هستیم،  مسئولان  برخی  کارنامه  با  مردم 
بررسی این شکاف ها به معنی سیاه نمایی کارنامه نیست، اما 
مسئولان باید از طریق برخورد با فسادهای مالی و رانت های 
اطلاعاتی کارتل های دارای منافع خاص که موجب رنجش 
و بعضا نارضایتی مردم شده اند، به احیای آرمان های انقلاب 

بپردازند.
سیمبر ادامه داد:  باید به دنبال افزایش اعتماد مردم باشیم تا 

سرمایه اجتماعی خود را تقویت کنیم.
اینکه  بیان  با  گیلان  دانشگاه  سیاسی  علوم  گروه  استادتمام 
و  آورده  فشار  متوسط  اقشار  به  انرژی  و  ارزی  شوک های 
فاصله دهک های اقتصادی را بیشتر و بیشتر می کند، گفت: 
می  توان با تاکید بر الگوهای انقلاب، در کنار جلوگیری از 
فساد و تغییر سیاست های پولی و ارزی و مبارزه با کارتل های 
اقتصادی و توجه به مسائل زیست محیطی و بهبود سیاست 
خارجی و تلاش برای رفع تحریم ها، عدالت اجتماعی مورد 

خواست مردم را تامین کرد.
آرمان های  مردم،  بر  اقتصادی  فشارهای  اینکه  بیان  با  وی 
فجر  دهه  کرد:  تاکید  می دهد،  قرار  تاثیر  تحت  را  انقلاب 
است  مناسبی  فرصت  زیرا  باشد،  متفاوت  می تواند  امسال 
بعضا  سیاست های  در  اساسی  تجدیدنظر  یک  مسئولان  تا 
ناکارآمد اقتصادی داشته باشند و بتوانند در دهه پیش رو بر 

عدالت اجتماعی تمرکز کنند.

مدیرعامل برق منطقه ای گیلان گفت: ۱۹ پروژه صنعت برق 
با اعتبار ۳۱ هزار و ۸۳۰ میلیارد ریال در راستای پایداری و 

تاب آوری شبکه برق استان در مدار قرار گرفت. 
محمود دشت بزرگ در حاشیه بازدید از پروژه های صنعت 
برق استان گیلان، هدف از اجرای این ۱۹ پروژه را افزایش 
مشترکان  مطمئن  برق  تامین  و  برق  شبکه  اطمینان  قابلیت 
در  نیروگاه  و  خط  پست،  بخش  در  کرد:  اظهار  و  دانست 
رضوانشهر،  انزلی،  صومعه سرا،  رشت،  جغرافیایی  مناطق 
لاهیجان،  هشتپر،  فومن،  کلاچای،  لنگرود،  خمام،  تالش، 
لوشان، دیلمان، املش، فومن، آستانه و کوچصفهان اقدام به 

اجرای پروژه کردیم.
وی پروژه های خط را شامل احداث خط چهارمداره مختلط 
۲۳۰ و ۶۳ کیلوولت پره سر - رشت شمالی - حق بین دانست 
 ۶۳ خط  ظرفیت  درصدی   ۳۰ افزایش  پروژه های  افزود:  و 
کیلوولت تالش - هشتپر، افزایش ۳۰ درصدی ظرفیت خط 
و  تامین  و  مقدم   - پوشش   - شمالی  رشت  کیلوولت   ۶۳
نصب زنجیره مقره و ۴۸ عدد اسپیسر بین فازی خطوط ۶۳ 

کیلوولت نیز اجرایی شد.
تکمیل  به  اشاره  با  گیلان  منطقه ای  برق  شرکت  مدیرعامل 
پروژه های افزایش ظرفیت پست فوق توزیع مقدم، افزایش 
ظرفیت پست فوق توزیع هشتپر، احداث دو دستگاه فیدر ۶۳ 
کیلوولت در پست سیاهکلده)فاز اول(، افزایش ظرفیت پست 
فوق توزیع لیسار، افزایش ظرفیت بخش فوق توزیع پست 
نفوت، افزایش ظرفیت پست فوق توزیع شهید رحیم آبادی و 
افزایش ظرفیت پست فوق توزیع شهرک صنعتی سفیدرود، 
گفت: شاهد افزایش ظرفیت پست انتقال سیاهکلده، افزایش 
احداث  شمالی،  رشت  پست  توزیع  فوق  بخش  ظرفیت 
افزایش  توزیع،  فوق  پست های  خازنی  بانک  دستگاه   ۶
دستگاه   ۲۷ راه اندازی  فومن،  توزیع  فوق  پست  ظرفیت 
پست  راه اندازی  ولتاژ،  جریان  اندازه گیری  ترانسفورماتور 
و   ۱ لاهیجان  توزیع  فوق  محل  در  کیلوولت   ۶۳.۲۰ سیار 
تامین، نصب و راه اندازی باتری و شارژر در پست های انتقال 

و فوق توزیع هستیم.
کوچک  مقیاس  نیروگاه  اول  فاز  اینکه  بیان  با  دشت بزرگ 
است،  شده  مدار  وارد  مگاوات   ۲.۱ ظرفیت  به  رضوانشهر 
خاطرنشان کرد: احداث و بهره برداری از این پروژه ها برای 
۲۷۵ نفر به طور غیر  مستقیم و ۱۳ نفر به طور مستقیم شغل 

ایجاد کرده است.

مدیرعامل برق منطقه ای استان خبر داد
تکمیل ۱۹ پروژه صنعت برق گیلان

موافقت  اولین  صدور  از  گیلان  فرهنگی  میراث  مدیرکل 
اصولی و مجوز ایجاد پل معلق گیلان در شهرستان سیاهکل 
گفت: برآورد سرمایه گذاری این پروژه بدون در نظر گرفتن 
ارزش عرصه، بیش از ۱۰۰ میلیارد تومان است که با اجرایی 
شدن پروژه برای بیش از ۷۰ نفر شغل مستقیم ایجاد می شود. 
ولی جهانی از صدور اولین موافقت اصولی و مجوز ایجاد 
اظهار  و  داد  خبر  سیاهکل  شهرستان  در  گیلان  معلق  پل 
مبحث  در  گیلان  استان  ویژه  ظرفیت های  به  توجه  با  کرد: 
توسعه گردشگری با وجود پوشش جنگلی و دشت های سبز، 
و  گردشگری  نیازسنجی  با  گیلان  فرهنگی  میراث  اداره کل 
به راهنمایی و  نسبت  این حوزه  شناسایی سرمایه گذار در 
سرگرمی  مجموعه  یک  اجرای  برای  گذار  سرمایه  هدایت 
تفریحی با فضای پل معلق گردشگری در شهرستان سیاهکل 

اقدام کرد.
و  ارائه  را  خود  تفریحی  طرح  گذار  سرمایه  افزود:  وی 
طرح،  از  حمایت  با  هم  استان  فرهنگی  میراث  اداره کل 

موافقت اصولی مجموعه تفریحی سرگرمی را صادر کرد.
مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی گیلان 
دو  حدود  گذار  سرمایه  اختصاصی  شخصی  عرصه  گفت: 
مراکز  جمله  از  دیگر  تفریحی  فضاهای  که  بوده  هکتار 
پذیرایی، بازی و سرگرمی به جز پل معلق نیز در نظر گرفته 

شده است.
پروژه  این  برآورد سرمایه گذاری  اینکه  به  اشاره  با  جهانی 
میلیارد   ۱۰۰ از  بیش  عرصه،  ارزش  گرفتن  نظر  در  بدون 
تومان است که با اجرایی شدن پروژه برای بیش از ۷۰ نفر 
داد: فرصت های سرمایه  ادامه  ایجاد می شود،  مستقیم  شغل 
گذاری شناسایی شده با تنوع گردشگری همراه خواهد بود 
گذاری  سرمایه  با  خصوص  این  در  لازم  ریزی  برنامه  که 

بخش خصوصی صورت پذیرفته است.

صدور اولین موافقت اصولی با 
ایجاد پل معلق گیلان
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فشار خون پایین باعث 
سردرد می شود؟

سردرد می تواند ناراحت کننده و دردناک باشد، به ویژه زمانی 
که با علائم دیگر همراه است. اگر فکر می کنید فشار خون 
پایین باعث سردرد شما می شود، مشاوره با پزشک می تواند 
به شما در تعیین علت و یافتن گزینه های درمانی کمک کند.

فشار خون پایین باعث سردرد می شود؟
 فشار خون، فشاری است که جریان خون در طول چرخه 
بالا  فشار خون  وارد می کند.  دیواره رگ ها  بر  قلب  ضربان 
فشار  کند.  ایجاد  پایین می تواند علائمی همچون سردرد  یا 
بزرگسالان را  از  نیمی  تقریباً  بسیار شایع است و  بالا  خون 
تحت تأثیر قرار می دهد؛ بنابراین تأکید زیادی بر پیشگیری 
و درمان آن می شود. اما فشار خون پایین )افت فشار خون( 
نیز می تواند علائمی ایجاد کند و حتی ممکن است یکی از 

عوارض جانبی درمان فشار خون بالا باشد.
ارتباط فشار خون پایین و سردرد

 )mmHg( فشار خون طبیعی کمتر از 80/120 میلی متر جیوه
در نظر گرفته می شود. عدد بالایی، سیستولیک نامیده می شود 
مختلف  بخش های  به  اعداد  این  دیاستولیک.  پایین،  عدد  و 

چرخه ضربان قلب مربوط می شوند.
پایین  خون  فشار  که  می افتد  اتفاق  زمانی  خون  فشار  افت 

مختلف  افراد  در  علائم  این  کند.  ایجاد  علائمی  و  باشد 
او  خون  فشار  معمولًا  که  فردی  مثال،  برای  است.  متفاوت 
در حالت استراحت بالا است، ممکن است علائم فشار خون 

پایین را در سطح بالاتری نسبت به فرد دیگری تجربه کند.
در حالی که هیچ محدودیت خاصی برای فشار خون وجود 
ندارد، فشار خون زیر 60/90 میلی متر جیوه در یک فرد سالم 

ممکن است پایین در نظر گرفته شود.
خون  فشار  و  باشد  داشته  مختلفی  دلایل  می تواند  سردرد 

پایین تنها یکی از این دلایل است.
علائم و نشانه های فشار خون پایین

فشار خون پایین می تواند علائم زیر را ایجاد کند:
سبکی سر یا سرگیجه

خستگی یا ضعف
سردرد
گیجی

حالت تهوع
تغییرات بصری

غش کردن
پوست رنگ پریده

چه زمانی فشار خون پایین خطرناک است؟
افت ناگهانی فشار خون می تواند باعث علائمی مانند سردرد، 
خستگی و سرگیجه شود. این افت ناگهانی فشار خون، بسته 

به علت، ممکن است تهدیدکننده زندگی باشد.
علل افت ناگهانی فشار خون

افت  شایع  علل  از  یکی  ارتواستاتیک  خون  فشار  افت 
این  می دهد.  رخ  ایستادن  با  که  است  خون  فشار  ناگهانی 
حالت می تواند ناشی از کم آبی بدن، برخی داروها )خصوصاً 
داروهایی که برای درمان فشار خون بالا استفاده می شوند(، 
مشکلات سیستم عصبی )دیستونومیا( یا بیماری پارکینسون 

باشد.
هیپوتانسیون ارتواستاتیک

خون  فشار  افت  آن  به  که  ارتواستاتیک  خون  فشار  افت 
پایین  خون  فشار  وضعیت  یک  می شود،  گفته  نیز  وضعیتی 
خون  فشار  داروهای  که  مسنی  افراد  در  به ویژه  که  است 
مصرف می کنند، شایع است. در هیپوتانسیون ارتواستاتیک، 
فشار خون با تغییر وضعیت بدن، مانند ایستادن یا نشستن از 

حالت خوابیده، کاهش می یابد.
این افت فشار خون با یکی از شرایط زیر تعریف می شود:

 افت فشار خون سیستولیک به اندازه 20 میلی متر جیوه
افت فشار خون دیاستولیک به اندازه 10 میلی متر جیوه

سایر علل جدی تر افت ناگهانی فشار خون شامل موارد زیر 
است:

زخم  یک  از  یا  گوارشی  خونریزی  )مثلًا  شدید  خونریزی   
تروماتیک(

کم آبی شدید )مانند بیماری های استفراغی یا اسهالی(
مصرف بیش از حد داروهای خاص

واکنش آنافیلاکتیک )واکنش آلرژیک تهدیدکننده زندگی(
سپسیس )واکنش به عفونت(

فیبریلاسیون دهلیزی  مانند  قلب(  آریتمی )مشکلات ضربان 
یا تاکی کاردی بطنی

حمله قلبی
تامپوناد پریکارد )مقدار اضافی مایع در اطراف قلب(

آمبولی ریه )لخته خون در رگ های ریه(
جابجایی مایعات در همودیالیز
علل فشار خون مزمن پایین

در حالی که فشار خون بالا بسیار شایع تر از فشار خون پایین 
باعث سردرد و  نیز می تواند  پایین مزمن  است، فشار خون 

علائم دیگر شود.
علل فشار خون پایین و مزمن عبارتند از:

کم آبی بدن
قلبی،  نارسایی  بالا،  خون  فشار  که  داروهایی  از  استفاده 

بزرگی پروستات یا اختلال نعوظ را درمان می کنند
تیروئید/نارسایی  پارکینسون/بارداری/کم کاری  بیماری 
عصبی  کبد/بی اشتهایی  آدیسون(/بیماری  )بیماری  آدرنال 
)کاهش شدید وزن بدن(/کمبود ویتامین ها و مواد مغذی، از 
جمله B12، فولات و آهن/COVID-19 طولانی )زمانی که 
علائم COVID-19 برای مدت طولانی پس از بهبودی باقی 

)POTS( سندرم تاکی کاردی ارتواستاتیک وضعیتی/)بماند

7

برخی تحقیقات نشان می دهند که یک رژیم غذایی غنی از 
مواد مغذی با مقادیر مناسب چربی های امگا 3، آنتی اکسیدان ها، 
ضروری  مغز  سلامت  حفظ  برای  معدنی  مواد  و  ویتامین ها 

است.
 اگرچه هیچ غذایی نمی تواند به طور مستقیم وضوح ذهن، 
تمرکز و حافظه را بهبود بخشد، برخی تحقیقات نشان می دهند 
مناسب  مقادیر  با  مغذی  مواد  از  غنی  غذایی  رژیم  یک  که 
چربی های امگا 3، آنتی اکسیدان ها، ویتامین ها و مواد معدنی 
پیری  ملی  موسسه  است.  ضروری  مغز  سلامت  حفظ  برای 
آلزایمر  بیماری  از  پیشگیری  با رژیم غذایی و  نیز در رابطه 

تحقیقات مهمی انجام داده است.
بهترین غذاها برای سلامت مغز

ماهی  سالمون،  مانند  چرب  ماهی های  چرب:  ماهی های 
امگا  چرب  اسیدهای  از  غنی  منابع  ساردین  و  خال مخالی 
بالایی دارند و  بافت مغز تمرکز  این چربی ها در  3 هستند. 
می توانند عملکرد شناختی، یادگیری و حافظه را بهبود بخشند 
و همچنین جریان خون مغز را تقویت کنند. افزایش مصرف 
امگا 3 در افراد مسن با سلامت مغز ارتباط دارد، در حالی که 
مصرف کم این اسیدهای چرب ممکن است خطر زوال حافظه 

مرتبط با سن و زوال عقل را افزایش دهد.
سبزیجات  وعده  یک  حداقل  خوردن  برگ دار:  سبزیجات 
برگ دار سبز )مانند کلم پیچ، اسفناج و کلم بروکلی( در روز 
با کاهش سرعت زوال شناختی در افراد مسن مرتبط است. این 
سبزیجات حاوی مواد مغذی هستند که به تقویت مغز کمک 

می کنند، از جمله:
توت ها: توت ها سرشار از فلاونوئیدها و مواد شیمیایی گیاهی 
با خواص آنتی اکسیدانی و ضد التهابی هستند که از سلول های 
مغز در برابر استرس اکسیداتیو محافظت می کنند. آن ها همچنین 
حاوی آنتوسیانین هستند که می تواند از سد خونی مغزی عبور 
کند و به بخش هایی از مغز که در حافظه و یادگیری نقش 
دارند، برسد. مطالعات نشان داده اند که مصرف روزانه یک 
مشت بلوبری وحشی می تواند فشار خون را کاهش دهد، زمان 

واکنش را تسریع کند و حافظه را بهبود بخشد.
  گردو: گردو منبع غنی از آنتی اکسیدان ها از جمله فلاونوئیدها، 
اسید فنولیک، ویتامین E و سلنیوم است که ممکن است با 
یکدیگر برای کاهش خطر بیماری های مرتبط با افزایش سن 
همکاری کنند. مصرف طولانی مدت گردو می تواند به کاهش 
اختلالات  و  آلزایمر  بیماری  پیشرفت  انداختن  تاخیر  به  یا 
شناختی خفیف کمک کند. مقدار توصیه شده روزانه گردو 1 

تا 1.5 اونس )حدود 12 تا 18 نصف گردو( است.
از  سرشار  و  کافئین  حاوی  چای  و  قهوه  چای:  و  قهوه 
آنتی اکسیدان هستند که می توانند فواید کوتاه مدت و بلندمدت 
این نوشیدنی ها می توانند هوشیاری،  باشند.  برای مغز داشته 
تمرکز و خلق و خو را تقویت کنند و ممکن است به پیشگیری 
از کاهش حافظه و بیماری آلزایمر کمک کنند. در یک مطالعه، 
افرادی که روزانه 2 تا 3 فنجان قهوه یا چای می نوشیدند، 32 
درصد کمتر در معرض خطر سکته مغزی و 28 درصد کمتر 

در معرض خطر زوال عقل قرار داشتند.
تخم مرغ: تخم مرغ حاوی کولین است که برای تولید استیل 
کولین، یک انتقال دهنده عصبی که در حافظه و خلق و خو 
در  موجود  تریپتوفان  همچنین،  است.  ضروری  دارد،  نقش 
سرعت  ادراکی،  حرکتی  مهارت های  است  ممکن  تخم مرغ 
افزایش  با  تریپتوفان  پایین  بخشد. سطوح  بهبود  را  توجه  و 
اختلالات شناختی در افراد مسن بدون زوال عقل مرتبط است.

و   E ویتامین  فیبر،  از  سرشار  کامل  غلات  کامل:  غلات 
ویتامین های گروه B هستند که همگی با کاهش خطر زوال 
با  کامل  غلات  بیشتر  مصرف  همچنین،  دارند.  ارتباط  عقل 
کاهش خطر بیماری های مرتبط با زوال شناختی، مانند دیابت 

نوع 2 و بیماری های قلبی عروقی، مرتبط است.
کلم بروکلی: کلم بروکلی منبع خوبی از ویتامین C است که 
یک آنتی اکسیدان مهم برای عملکرد سالم مغز است. همچنین، 
کلم بروکلی و سایر سبزیجات چلیپایی مانند کلم پیچ، کلم 
و گل کلم حاوی سولفورافان هستند که از بیماری های مغزی 
مانند سکته مغزی، آسیب مغزی، بیماری آلزایمر و پارکینسون 

محافظت می کنند.
از  خوبی  منبع  توفو  و  ادامام  مانند  سویا  غذاهای  سویا: 
هستند.  آنتی اکسیدان ها  و  پلی فنول ها  از  سرشار  و  پروتئین 
ایزوفلاون های سویا از طریق خواص استروژن مانند خود به 
تقویت سلامت مغز کمک می کنند و خواص ضد التهابی دارند 
که می تواند از استرس اکسیداتیو جلوگیری کرده و به کاهش 

زوال ذهنی کمک کند.
آووکادو  که  افرادی  که  داده اند  نشان  تحقیقات  آووکادو: 
مصرف می کنند، به ویژه در گروه سنی 60 سال به بالا، نمرات 
شناختی بهتری به ویژه در حافظه دارند. این میوه سرشار از 
ویتامین های گروه B، فولات، ویتامین C، لوتئین و چربی های 
تک غیراشباع است که ممکن است مزایای سلامت مغز آن را 

توضیح دهند.
دانه های کتان و چیا: دانه های کتان و چیا منابع گیاهی عالی 
 )ALA( از اسیدهای چرب امگا 3 به شکل آلفا لیپوئیک اسید
روغن  روزانه  مصرف  که  داده اند  نشان  مطالعات  هستند. 
زمینه  در  به ویژه  مغز،  عملکرد  بهبود  به  می تواند  کتان  دانه 
روان شناسی کلامی کمک کند. دانه چیا نیز ممکن است از 
عملکرد مغز حمایت کند، هرچند تحقیقات بیشتری در این 

زمینه لازم است.
از  سرشار  گریپ فروت  و  پرتقال  مانند  مرکبات  مرکبات:   
پیشگیری  شناختی  زوال  از  می تواند  که  هستند   C ویتامین 
کند. افراد با سطوح بالاتر ویتامین C در خون در آزمون های 

شناختی عملکرد بهتری دارند.
قارچ: ترکیبات فعال موجود در قارچ از رشد سلول های مغزی 
جدید حمایت می کنند و به تنظیم آزاد شدن انتقال دهنده های 
عصبی کمک می کنند. تحقیقات نشان داده اند که مصرف دو 
وعده یا بیشتر قارچ در هفته می تواند خطر ابتلا به اختلالات 

شناختی خفیف را تا 50 درصد کاهش دهد.
شکلات تلخ: پلی فنول های موجود در شکلات تلخ، از جمله 
افزایش  با  می توانند  پروسیانیدین ها،  و  کاتچین  اپی کاتچین، 
جریان خون عملکرد مغز را بهبود بخشند. مصرف شکلات 
تلخ با محتوای پلی فنل بالا می تواند به حفظ تمرکز و عملکرد 

مغز کمک کند.

4
سلامتاجتماعی بررسی معضل تبانی پزشکان با داروخانه ها

تبانی کثیف بر سر جان مردم

این روزها با توجه به وضعیت اقتصادی کشور، وضع معیشت 
مردم، قیمت افسارگسیخته دارو و خدمات درمکانی و ده ها 
و  پاراکلینیک  مراکز  با  پزشکان  برخی  تبانی  دیگر،  مشکل 
داروخانه ها دیگر نه تنها یک مسأله اقتصادی، بلکه یک چالش 
اخلاقی و اجتماعی است که نیازمند اقدامات فوری و مؤثر 

است.
از سال ها  از جام جم، پس  نقل  به  نیوز  به گزارش سلامت 
زیرمیزی،  مانند  پدیده هایی  با  نرم کردن  دست وپنجه 
نظام  در  پیچیده  مشکلات  سایر  و  دارو  بی سابقه  گرانی های 
برخی  »تبانی  معضل  که  است  چندسالی  حالا  سلامت، 
لیست  به  نیز  پاراکلینیکی«  مراکز  و  داروخانه ها  با  پزشکان 
بلندبالای چالش های سیستم درمانی کشور اضافه شده و این 
روزها به سرعت درحال تکثیر است ؛ وضعیتی که درمان را به 
یک معامله تجاری پرسود به نفع برخی پزشکان تبدیل کرده!

از۴0درصد  حاضربیش  درحال  می دهندکه  نشان  آمارها 
ماموگرافی، ام آرآی،  همچون  پزشکی  تشخیصی  اقدامات 
این  و  است  غیرضروری  و  بیهوده  پت اسکن  و  سونوگرافی 
می رسد!  هم  درصد   90 به  حتی  موارد  برخی  در  مساله 
داشته  نقص  و  بی عیب  ظاهری  شاید  اگرچه  که  اقداماتی 
باشند اما حکایت از تبانی و قراردادهای پنهان برخی مراکز 
تشخیصی با پزشکانی دارند که درمان واقعی را به دریافت 
به  نیاز کاذب  سود کلانی  ایجاد  با  و  فروخته اند  پورسانت 

جیب می زنند. 
  شیوع ویروس نیازهای القایی درمان 

غیرضروری  تجویز  و  القایی  تقاضاهای  ماجرای  که  هرچند 
نیست  تازه ای  موضوع  آزمایشگاهی  و  پاراکلینیکی  خدمات 
به  مراجعه  در  می شود  بیمار  که  هرکس  تقریبا  حالا  چراکه 
پزشک به جای معاینات بالینی با تجویز خدمات پاراکلینیکی 
مواجه و برای انجام این خدمات هم به مرکز خاصی معرفی 
که  شده  نگران کننده  جایی  از  قدیمی  ماجرای  این  می شود. 
قرارداهای  و  تبانی ها  این  از  حاصل  سود  این روزها  انگار 
پنهان بین برخی پزشکان، داروخانه ها و مراکز تشخیصی زیر 
دندان برخی پزشکان مزه کرده و حالا پزشکان دیگری نیز به 
این عرصه ورود پیدا کرده اند و این ویروس مسری درحال 
از  حفاظت  سوگند  روزی  که  است  افرادی  میان  در  شیوع 
منافع بیمار را یاد کرده اند! ویروسی ویرانگر که دامنگیر بیمار 
می شود و در شرایطی که هزینه دارو و خدمات درمانی سر 
به فلک کشیده، او را وارد یک چرخه پرهزینه و بی پایان از 

درمان های غیرضروری می کند. 
 عرضه ای فراتر از تقاضا

پزشکی  آموزش  بهداشت، درمان و  آماری وزارت  وبسایت 
در سال1۴01 آماری قابل تامل از تعداد مراجعین بخش های 
آمار  این  طبق  کرد.  منتشر  بیمارستان ها  در  پاراکلینیکی 
سال  این  در  ایران  بیمارستان های  مراجعین  روزانه  متوسط 
با  پاراکلینیک  بخش های  و  است  بوده  نفر  هزار   560 حدود 
تعداد 560605 هزار مراجع در روز، بالاترین میزان مراجعه 
به  مراجعه  آمار  از  بخشی  تنها  آمار  این  البته  داشته اند.  را 
خصوصی  مراکز  مراجعین  چراکه  است  پاراکلینیکی  مراکز 
اضافه  آمار  این  به  اگر  احتمالا  که  دارد  جدایی  آمار  خود 
تعداد  آن که  ضمن  بودیم ؛  روبه رو  عجیب  آماری  با  می شد 
اما  به بخش خصوصی است  از این دستگاه ها متعلق  زیادی 
تا  مراجعه ها  و  دقیق  حد  چه  تا  آمار  این  این که  از  فارغ 
تأمل  قابل  نکته  است،  بوده  واقعی  نیاز  حسب  بر  حد  چه 
نرخ  کنار  در  را  آمار  این  اگر  است.  آمار  این  بالای  رقم 
پنج برابری دستگاه های  ام آرآی در تهران نسبت به لندن قرار 
دستگاه های  عرضه  میان  ناترازی  بررسی  با  احتمالا  دهیم، 
تشخیصی با نیاز واقعی بیماران،به ردپای سودجویی عده ای 
در این عرصه خواهیم رسید. چندروز پیش بود که علیرضا 
رئیسی، معاون بهداشت وزیر بهداشت بااشاره به آمار بالای 
دستگاه های تشخیصی در ایران گفت که درحال حاضر انواع 
ام آرآی، سی تی اسکن و دستگاه های گران قیمت بی حساب و 
کتاب وارد بخش درمان ایران شده که بسیاری از کشورهای 
اروپایی به اندازه ایران تجهیزات پزشکی گران قیمت ندارند. 
به  تجهیزات  این  برای خرید  نمایندگان  هنوز  این،  با وجود 
وزارت بهداشت فشار می آورند و عمده بودجه  نظام سلامت 

را بخش درمان می بلعد. 
خط بطلان بر تبانی ها با طرح پزشک خانواده 

تحقیقات  مرکز  رئیس  اکبری،  اسماعیل  محمد  دکتر  به گفته 
تعارض  وجود  شهیدبهشتی  پزشکی  علوم  دانشگاه  سرطان 
منافع در بخش دارو و درمان کشور، وجود اختلاف معنادار 
جمله  از  مطب  یا  درمانی  مرکز  دو  در  بیماری  یک  هزینه 
کرد:  اعلام  و  دانست  درمان  القایی  نیازهای  ایجاد  دلایل 
»درحال حاضر بیش از ۴0 درصد اقدامات تشخیصی پزشکی 
بیهوده  پت اسکن  و  ماموگرافی، ام آرآی، سونوگرافی  همچون 
و غیرضروری است و این مسأله حتی در برخی موارد حتی 
به 90 درصد هم می رسد.« این آمار نه تنها نشان می دهد که 

بار مالی  بیماران در این روند قربانی می شود، بلکه  سلامت 
اضافی به دوش بیماران و سیستم درمانی کشور می گذارد.

کمیسیون  سخنگوی  اسحاقی،  سلمان  راستا  همین  در 
بهداشت و درمان مجلس با تأیید بحث تبانی برخی پزشکان 
با داروخانه ها و مراکز تشخیصی و درمانی می گوید: یکی از 
دلایلی که کمیسیون بهداشت و درمان در مجلس یازدهم و 
دوازدهم برای اجرای طرح پزشک خانواده اصرار دارد، همین 
زیرساخت های  می تواند  خانواده  پزشک  چراکه  است  مسأله 
صرفه جویی در بحث دارو و بهینه سازی خدمات پزشکی را 
فراهم کند. وی با بیان این که پزشک خانواده و نظام ارجاع، 
نیاز بیمار را از زمانی که در رحم مادر است تا زمان حیات 
برای  پزشک  یک  که  شده  بارها  می افزاید:  می کند،  رصد 
تشخیص یک درد آزمایش های مختلف را تجویز می کند اما 
پزشک خانواده به دلیل دسترسی به پرونده سلامت بیماران، 

نیازی به اقدامات تشخیصی مختلف ندارد. 
بنابراین اگر ما قصد ارتقای خدمات  اسحاقی ادامه می دهد: 
تشخیصی و درمانی را در کشور داریم باید به سمت پزشک 
خانواده برویم اما قبل از آن که این طرح را بصورت کلی به 
اگر  و  کنیم  فراهم  را  آن  زیرساخت های  باید  بگذاریم  اجرا 
بهینه سازی  درمانی  و  تشخیصی  حوزه  در  بیفتد  اتفاق  این 

می شویم. 
به  اشاره  با  مجلس  درمان  و  بهداشت  کمیسیون  سخنگوی 
کمبود نظارت ها در سیستم سلامت می گوید: ما باید بپذیریم 
بصورت  نظارت  سلامت،  نظام  مختلف  حوزه های  در  که 
دلایل  از  یکی  مسأله  این  و  نمی شود  انجام  وافی  و  کامل 
خدمات  و  دارو  این که  است ؛  الکترونیکی  نسخه  بر  اصرار 
بهینه شده  خدمات  این  آیا  و  خیر  یا  رسیده  واقعی  بیمار  به 
هدف  بنابراین  است؟  بوده  بیمار  واقعی  نیاز  برحسب  و 
بر  نظارت  بلکه  نبوده  کاغذ  حذف  تنها  طرح  این  اجرای 
کمیت و کیفیت خدمات بوده است. با این تفاسیر اگر به دو 
شود،  ویژه  توجه  الکترونیک  نسخه  و  خانواده  پزشک  بستر 

چالش های فعلی تا حد زیادی حل خواهد شد. 
 مکمل ها در صدر داروهای القایی

ایران  داروسازان  انجمن  مدیره  هیأت  عضو  احمدی،  هادی 
برخی  تبانی  به دلیل  دارو  بی رویه  تجویز  خصوص  در  نیز 
داروخانه ها می گوید: طبق گزارش های  از  برخی  با  پزشکان 
واصله مواردی وجود دارد که بین پزشک و داروخانه تبانی 
صورت گرفته که بخش زیادی ازاین تبانی هابه نسخه نویسی 

بازمی گردد. الکترونیک 
می افزاید:  نسخه نویسی  سکوهای  باهشداردرموردکنترل  وی 
بخش  دست  در  نسخه نویسی  اپلیکشن های  اغلب  اکنون 
خصوصی است و در برخی موارد دیده شده که این سکوها 
ارجاع  از دارو  برندهای خاص  یا  به داروخانه ها  را  بیماران 
می دهند که این مسأله نظام سلامت را دچار خدشه می کند و 

مصرف برخی داروها را هم به مردم القا می کنند.
وی در پاسخ به این پرسش که داروهای القایی بیشتر در کدام 
داروها  این  بیشتر  می کند:  بیان  هستند،  دارویی  دسته هایی 
اما اگر جلوی این قضیه گرفته نشود ممکن  مکمل ها هستند 
بنابراین  نیز کشیده شود.  است به سمت داروهای تخصصی 
اپلیکیشن ها  این  که  است  این  داروسازان  انجمن  پیشنهاد 

تحت نظارت وزارت بهداشت قرار گیرد و کنترل شود. 
سخن آخر

این روزها با توجه به وضعیت اقتصادی کشور، وضع معیشت 
مردم، قیمت افسارگسیخته دارو و خدمات درمکانی و ده ها 
و  پاراکلینیک  مراکز  با  پزشکان  برخی  تبانی  دیگر،  مشکل 
یک  بلکه  اقتصادی،  مسأله  یک  نه تنها  دیگر  داروخانه ها 
چالش اخلاقی و اجتماعی است که نیازمند اقدامات فوری و 
مؤثر است. انتظار می رود تا نهادهای نظارتی جامعه پزشکی 
که  برسند  مردمی  مظلومانه  فریاد  به  دیگر  زمان  هر  از  بیش 
این روزها زیر پای سودجویی عده ای درحال له شدن هستند.
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تشخیص بیش فعالی کودکان با مرکز روان تحلیلی ایرانیان
به صراحت  را  نیازهای خود  نمی توانند احساسات و  کودکان 
نکرده اند  پیدا  را  لازم  کلامی  مهارت  هنوز  آن ها  کنند.  بیان 
کودکان  است.  دشوار  آنها  برای  مسائل  از  بسیاری  درک  و 
را  خود  احساسات  و  حل نشده  مشکلات  از  بزرگی  بخش 
برای  کردن  بازی  همچنین،  می دهند.  بروز  نقاشی هایشان  در 
آنها راهی است که می توانند مهارت حل مسئله و روش های 
بر  تکیه  با  روان شناسی  علم  بیاموزند.  را  اطرافیان  با  تعامل 
مسائل  درمان  به  نقاشی،  و  بازی  ازجمله  مختلف،  روش های 
مختلف کودکان می پردازد. در این صفحه بیشتر دربارۀ مشاورۀ 
کودکان می گوییم و شما را برای انتخاب بهترین مرکز مشاوره 

راهنمایی می کنیم.
به طور  اما  شود،  آغاز  سنی  هر  از  می تواند  کودکان  مشاورۀ 
کلی، شروع مشاوره از حدود 5 سالگی به بعد رایج تر است. 
در این سن، کودک شروع به بروز رفتارها و عواطفی می کند 
داشته  تخصصی  حمایت  و  هدایت  به  نیاز  است  ممکن  که 
باشد. مشاوره می تواند به کودکان کمک کند تا با تغییرات و 
چالش های مختلف مانند ورود به مدرسه، مشکلات خانوادگی 
شوند.  مواجه  مؤثرتر  به طور  عاطفی  مسائل  و  اجتماعی  یا 
بااین حال، در برخی موارد خاص، مشاوره حتی می تواند برای 
کودکان کوچک تر نیز مفید باشد، به ویژه اگر مشکلات رشدی 

یا عاطفی جدی مشاهده شود.
چگونه می توان بهترین مرکز مشاوره کودکان را انتخاب 

کرد؟
انجام  کودک  هر  نیازهای خاص  به  باتوجه  کودکان  مشاورۀ 
یا  گروهی  فردی،  جلسه های  شامل  می تواند  و  می شود 
خانوادگی باشد. مهم است که مراحل درمان به دقت و زیر نظر 
متخصص طی شود. برای اطمینان خاطر بهتر است از مشاوران 
بخواهید تا اطلاعات جامعی را دربارۀ روند درمان و مراحل 
مختلف آن در اختیار شما قرار دهند تا راحت تر بتوانید دربارۀ 

انتخاب مرکز مشاوره تصمیم بگیرید.
تحلیلی  روان  مرکز  با  کودکان  فعالی  بیش  تشخیص 

ایرانیان
کودکان  عاطفی  و  رفتاری  مشکلات  تمامی  تقریبی  به طور 
مؤثر  رسیدگی  درصورت  رشد  به  مربوط  اختلال های  نیز  و 
میان  در  مشکلات  از  برخی  هستند.  درمان  قابل  تخصصی  و 
ادراری،  می توان شب  میان  آن  از  که  است  شایع تر  کودکان 
بیش فعالی و پرخاشگری را نام برد. در ادامه به طور جداگانه 

به هریک از این موارد می پردازیم.
1( شب ادراری در کودکان

شب ادراری یا بی اختیاری ادرار در شب، یک مشکل رایج در 

کودکان است که می تواند به دلایل جسمانی، روانی یا عاطفی 
رخ دهد. درمان شب ادراری کودکان شامل مراحل زیر است:

 آموزش والدین: والدین باید درک کنند که شب ادراری یک 
سرزنش  را  کودک  نباید  و  است  درمان  قابل  و  رایج  مشکل 
برای کودک  بدون تنش  ایجاد محیطی حمایت کننده و  کنند. 

بسیار مهم است.
    تغییر سبک زندگی: کاهش مصرف مایعات به خصوص در 
ساعت های پایانی روز، اطمینان از این که کودک قبل از خواب 
به توالت برود و بیدار کردن کودک در نیمه شب برای استفادۀ 

مجدد از توالت می تواند در این زمینه مؤثر باشد.
به مدت  ادرار  داشتن  نگه  با  می تواند  کودک  مثانه:  تقویت 

کوتاهی طی روز، عضلات مثانۀ خود را تقویت کند.
پاداش و تشویق: تشویق کودک در مواقعی که در خواب ادرار 

نمی کند، می تواند انگیزه بخش باشد.
    مشاوره روانشناسی: درصورت لزوم مسائل عاطفی و روانی 

کودک با کمک یک روانشناس مورد بررسی قرار بگیرد.
دارودرمانی: در مواردی که روش های بالا مؤثر نباشند، پزشک 
ممکن است داروهایی را برای کاهش میزان ادرار تجویز کند. 
استفاده از دارو باید تحت نظر پزشک باشد و اغلب به عنوان 

آخرین راه حل استفاده می شود.
۲( بیش فعالی در کودکان

بیش فعالی و اختلال نقص توجه، یک اختلال عصبی – رشدی 
اختلال 3  این  نوجوانان شایع است.  است که در کودکان و 
نشانۀ اصلی دارد: مشکل در تمرکز و پیگیری وظایف، فعالیت 
بیش از حد، و رفتارهای تکانشی و بدون فکر. کودکان بیش 
فعال اغلب در مدرسه، خانه و تعاملات اجتماعی با چالش های 
طور  به   کودکان  فعالی  بیش  درمان  می شوند.  روبه رو  زیادی 
معمول ترکیبی از دارودرمانی، مشاوره و رفتاردرمانی، و تغییر 
استفاده  با  می توانند  والدین  است.رفتاردرمانی:  زندگی  سبک 
پاداش دهی  سیستم های  مانند  رفتار،  مدیریت  تکنیک های  از 
مهارت های  کنند.آموزش  کمک  کودک  رفتارهای  بهبود  به 
اجتماعی: کمک به کودک در توسعۀ مهارت های اجتماعی و 
حل مشکلات می تواند موجب کاهش رفتارهای نامناسب شود.

به کودک  این نوع درمان   :)CBT( رفتاری – درمان شناختی 
کمک می کند تا الگوهای فکری منفی را شناسایی کند و تغییر 

دهد و مهارت های مقابله ای مؤثر را یاد بگیرد.
تغییرات در محیط آموزشی: ایجاد تغییرات در محیط کلاس 
مانند کاهش عوامل حواس پرتی، تقسیم وظایف به بخش های 
به  می تواند  وظایف  بین  کوتاه  وقفه های  ایجاد  و  کوچک تر 

بهبود عملکرد تحصیلی کودک کمک کند.

و  قند  مصرف  از  پرهیز  زندگی:  سبک  و  غذایی  رژیم      
افزودنی های مصنوعی، می تواند مفید باشد. همچنین، ورزش 
و فعالیت بدنی منظم می تواند انرژی اضافی کودک را تخلیه 

کند و علائم بیش  فعالی را کاهش دهد.
۳( پرخاشگری در کودکان

پرخاشگری کودکان می تواند به صورت  ضربه زدن، گاز گرفتن، 
رفتار  این  کند.  بروز  گفتن  ناسزا  و  زدن  فریاد  اشیا،  پرتاب 
می تواند ناشی از عوامل مختلفی مانند الگوهای غلط، استرس 
باشد.  و…  جدید  فرزند  تولد  والدین،  جدایی  اضطراب،  و 
چندجانبه  رویکرد  یک  نیازمند  کودکان  پرخاشگری  درمان 
مهارت های  تقویت  رفتار،  تغییر  مانند  مراحلی  است و شامل 

مختلف و آموزش تکنیک های مدیریت خشم است.
کودکان  به  کمک  احساسات:  مدیریت  مهارت های  آموزش 
مناسب،  به صورت  خود  احساسات  بیان  و  شناخت  برای 

می تواند از بروز رفتارهای پرخاشگرانه جلوگیری کند.
تقویت مهارت های اجتماعی: آموزش مهارت های حل مسئله 
و تقویت حس همکاری و همدلی منجر به کاهش پرخاشگری 
می شود.ایجاد محیطی آرام و حمایتگر در خانه: ایجاد محیطی 
پرخاشگری  میزان  کاهش  برای  خانه  در  آرامش بخش  و  امن 

کودک ضروری است.
ایجاد الگوی مثبت: والدین و معلمان باید با نمایش رفتارهای 

درست، الگوی مثبتی برای کودکان باشند.
مشاوره و درمان تخصصی: رفتاردرمانی و مشاورۀ خانوادگی 
کمک  کودک  پرخاشگری  علل  رفع  و  شناسایی  به  می تواند 

کند.
چه  بدانند  دارند  نیاز  کودکان  روشن:  قوانین  و  مرزها  تعیین 
رفتاری قابل قِبول و چه رفتاری نپذیرفتنی است. تعیین تنبیه های 

منطقی برای رفتارهای پرخاشگرانه می تواند مؤثر باشد.
منظم  فیزیکی  فعالیت های  فیزیکی:  فعالیت های  به  تشویق 

می تواند به تخلیۀ استرس و خشم در کودکان کمک کند.
سخن پایانی

کیفیت  افزایش  و  بهتر  عاطفی  رشد  موجب  مؤثر  مشاورۀ 
خانه  محیط  در  کودکان  از  بسیاری  می شود.  کودک  زندگی 
نمی توانند  والدین  و  هستند  روبه رو  چالش هایی  با  مدرسه  و 
به تنهایی از عهدۀ حل این مسائل برآیند، در این شرایط کمک 
گرفتن از روان شناس و مشاور توصیه می شود. شب ادراری، 
پرخاشگری و بیش فعالی از مشکلات شایع در کودکان است 
و به رسیدگی تخصصی نیاز دارد. اگر قصد استفاده از خدمات 
مشاوره  مرکز  بهترین  از  کنید  سعی  دارید،  را  روان شناسی 

خدمات دریافت کنید.
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گلایه وزارت صمت از سامانه ارز 
تجاری؛ تخصیص ارز باید سرعت گیرد

خانه دار شدن  برای  راهی  به  مسکن  وام  قیمت ها،  افزایش  با 
تبدیل شده است، امابا شرایط سخت دریافت و اقساط سنگین، 
آیا این وام همچنان یک کابوس است یا فرصتی برای تحقق 

رویای خانه دار شدن؟
 »مسکن« در سال های اخیر تبدیل به معضلی بزرگ برای عموم 
مستأجران شده است. همچنین آمارهای رسمی نیز گواه بر این 
مسئله است؛ خرید ملک طی سال های اخیر به ویژه طی ۵ سال 
گذشته برای مردم تبدیل به رویایی شده است که به چالش های 

فکری آنها در طول زندگی شان افزایش داده است.
بر همین اساس طبق آخرین گزارش بانک مرکزی از »تحولات 
بازار مسکن شهر تهران« از افزایش متوسط قیمت هر مترمربع 
مسکن به ۸۸ میلیون و ۵۰۰ هزار تومان خبر می دهد، این در 
حالیست که ۵۱ درصد خانوارهای تهرانی، مستأجر هستند که 
علاوه بر تحمل تورم ۴۵ درصدی اجاره بها، باید ۴۸ سال هم 

در انتظار خرید خانه با متراژ متوسط باشند.
مستأجران  برای  را  شرایط  ایران،  تورمی  اقتصاد  همچنین 
سخت تر می کند، از سوی دیگر گزارش شاخص های اقتصادی 
مسکن  درصدی   ۳۸.۱ سهم  از  ایران حاکی  آمار  مرکز  کلان 
در سبد هزینه خانوارهای ایرانی است، اما این عدد در شهر 
به عبارت دیگر یک  به ۵۰.۸ درصد هم رسیده است؛  تهران 
را صرف  از درآمد سالانه خود  نیمی  بیش از  تهرانی  خانواده 
نیمی  باشند،  این خانواده مستأجر  اگر  هزینه مسکن می کنند، 
از درآمد خود را برای تأمین اجاره بها اختصاص خواهند داد.

بازار  از تحولات  بانک مرکزی  گفتنی است، آخرین گزارش 
مسکن از تورم ۴۵ درصدی در شهر تهران و ۴۹ درصدی در 
تمام مناطق شهری کشور، خبر می دهد. همچنین آمارها نشان 
می دهد، افزایش قیمت بالای مسکن است، شرایط نامناسبی را 
برای عموم مستأجران و مردم ایجاد می کند، زیرا مستأجران با 

تورم ۴۹ درصدی اجاره بها هم روبه رو هستند.
وام مسکن یا کابوس اقساط؟

آنچه که شرایط خرید مسکن را برای مستأجران دشوارتر کرده 
است، کم کاری بانک ها در زمینه اعطای تسهیلات خرید مسکن 
رئیس مجلس  قالیباف  به چشم می خورد، همچنین محمدباقر 
مسکن  وام های  اقساط  اینکه  خصوص  در  اسلامی  شورای 
سنگین است، گفت: »طبق پیگیری های صورت گرفته، بانک ها 
تسهیلات مسکن پرداخت می کنند، اما مردم توان گرفتن وام و 

پرداخت اقساط را ندارند.«
بازار مسکن در سال های اخیر تحت تأثیر عوامل متعددی، از 
جمله افزایش چشمگیر قیمت ها، کاهش قدرت خرید مردم، و 
کم کاری بانک ها در ارائه تسهیلات مؤثر به خریداران، به رکود 
رسیده است. یکی از مشکلات اصلی، ناتوانی بسیاری از افراد 
بانکی  تسهیلات  سنگین  اقساط  یا  پیش پرداخت ها  تأمین  در 
ندارد. در  اقتصادی خانواده ها هم خوانی  با واقعیت  است که 
کنار این، نرخ بهره بالا و شروط سختگیرانه بانک ها، دسترسی 
جامعه  ضعیف  و  متوسط  اقشار  برای  را  مسکن  وام های  به 

دشوارتر کرده است.
بحران خرید مسکن؛ راه حل کجاست؟

بر همین اساس، به نظر می رسد که باید سیاست گذاری ها در 
زمینه  تسهیلات بانکی )افزایش سقف تسهیلات مسکن، کاهش 
نرخ بهره و تسهیل شرایط دریافت وام برای گروه های هدف(، 
کنترل قیمت ها )ایجاد نظارت بر قیمت گذاری و جلوگیری از 
از  )حمایت  مسکن  تولید  افزایش  مسکن(،  نرخ  حبابی  رشد 

ساخت و ساز، به خصوص در قالب طرح هایی مانند مسکن 
)افزایش  خالی  خانه های  بر  مالیات  و  حمایتی(  یا  اجتماعی 
عرضه  منظور  به  خالی  مسکونی  واحدهای  بر  مالیاتی  فشار 

بیشتر مسکن به بازار( اصلاح شود.
میانگین ۵۰ تا ۸۰ سال انتظار برای خانه دار شدن!

اسلامی  شورای  مجلس  رئیس  قالیباف  محمدباقر  همچنین، 
از  شدن  خانه دار  زمان  مدت  اینکه  بیان  با   )۱۴۰۳ آبان   ۱۴(
مهم ترین مسائل اقتصادی برای خانواده ها است، می گوید: اگر 
هر خانواده یک سوم درآمد ماهانه خود را برای خرید مسکن 
پس انداز کند، باز هم در دهک های پایین جامعه حدود ۷۰ تا 
۸۰ سال و برای اقشار متوسط در شهرها حدود ۵۰ تا ۶۰ سال 
طول می کشد تا خانه دار شوند، در حالی که در سایر کشورها 

این مدت ۷ تا ۱۵ سال است.
متری   ۹ تقریباً  رؤیای  میلیاردی؛  یک  مسکن  وام 

خریداران!
اتحادیه  اول  رئیس  نایب  بیگی نژاد  داوود  راستا،  همین  در 
املاک در گفتگو با خبرنگار مهر با بیان اینکه خرید و فروش 
به  مستأجران  خرید  قدرت  کاهش  به  توجه  با  مسکن  بازار 
گفت:  است،  کرده  حرکت  مقیاس  کوچک  واحدهای  سمت 
اگر یک فرد بخواهد از بانک مسکن وام بگیرد، به طور معمول 
متقاضی  اگر  اما  به وی پرداخت می شود،  میلیون تومان   ۵۶۰
می یابد.  افزایش  تومان  میلیون   ۹۶۰ به  مبلغ  این  باشد،  زوج 
میلیون  باشد، ۲۰۰  متقاضی یک فرزند داشته  در صورتی که 
تومان هم به این مبلغ اضافه می شود و در مجموع وام دریافتی 

می تواند به یک میلیارد و ۱۶۰ میلیون تومان برسد.
وی ادامه داد: برای تأمین این مبلغ از بانک مسکن، باید اوراق 
تسهیلات مسکن خریداری شود. قیمت هر برگ اوراق حدود 
۱ میلیون و ۲۶۰ هزار تومان است و برای دریافت یک میلیارد 
و ۱۶۰ میلیون تومان وام، لازم است حدود ۳۰۰ میلیون تومان 
بابت خرید اوراق پرداخت شود. علاوه بر این، متقاضی باید 
حدود ۴۰ میلیون تومان هم بابت هزینه های دفترخانه پرداخت 

کند. بنابراین، مجموع هزینه های جانبی برای دریافت این وام 
به حدود ۳۴۰ میلیون تومان می رسد.

نایب رئیس اول اتحادیه املاک افزود: با کسر این مبلغ از وام 
متقاضی  به  که  واقعی  مبلغ  تومانی،  میلیون  و ۱۶۰  میلیارد   ۱
بود  خواهد  تومان  میلیون   ۸۰۰ حدود  می شود،  پرداخت  وام 
که این مبلغ، با توجه به قیمت میانگین هر متر مربع ملک در 
تهران، ممکن است حتی پاسخگوی خرید ۹ متر مربع مسکن 

نیز نباشد.
میلیون   ۹۶۰ وام  برای  همچنین،  گفت:  پایان  در  بیگی نژاد 
تومان  هزار   ۸۰۰ و  میلیون   ۲۱ ماهیانه  باید  متقاضی  تومانی، 
مالی  فشار  می تواند  وام  این  نتیجه،  در  کند.  پرداخت  اقساط 

سنگینی را برای متقاضیان ایجاد کند.
بازار مسکن در رکود؛ خریداران چه کنند؟

به گزارش مهر، مشکل مسکن در ایران پیچیده و چند بعدی 
بانک ها،  بین دولت،  نیازمند هماهنگی  بر همین اساس  است، 
راهکارها  اگرچه  است؛  سیاست گذاران  و  خصوصی  بخش 
کنند،  حل  کامل  به طور  را  مسکن  بازار  مشکلات  نمی تواند 
و  مردم  بر  اقتصادی  فشار  کاهش  برای  مؤثری  گام های  اما 

بازگرداندن رونق به بازار مسکن خواهد بود.
عموم  به  تسهیلات  اعطای  فعلی  شرایط  به  توجه  با  همچنین 
است،  ضروری  بانک ها  وام دهی  شرایط  در  بازنگری  مردم، 
توان  و  مسکن  واقعی  قیمت  با  متناسب  باید  تسهیلات  زیرا 
بازپرداخت خانوارها تنظیم شود و کاهش نرخ بهره و تسهیل 

شرایط دریافت وام می تواند اقشار کم درآمد را توانمند کند.
قانون پیش فروش مسکن؛ ظرفیتی که مغفول مانده است

البته طبق گفته کارشناسان بازار مسکن احیای قانون پیش فروش 
و ایجاد شفافیت در قراردادها می تواند به گردش مالی در بازار 
شدن  اجرایی  همچنین  کند.  کمک  مسکن  عرضه  افزایش  و 
به  مالکان را  بر خانه های خالی می تواند  مالیات  قانون  جدی 
قیمت ها  کاهش  و  کند  تشویق  بازار  در  واحدها  این  عرضه 

چشمگیری داشته باشد.

 معاون وزیر ورزش و جوانان گفت: سامانه شبکه مدیران آینده 
با هدف بهره گرفتن از تجربیات جوانان در حوزه های مختلف 
در  رحیمی  .علیرضا  است  اندازی شده  راه  و  طراحی  کشور 
جلسه ستاد ساماندهی جوانان استان قزوین با اشاره به تغییر 
رویکرد وزارتخانه برای انتخاب جوان برتر سال افزود :وزارت 
های  برنامه  و  اهداف  پیگیری  راستای  در  جوانان  و  ورزش 
دولت در زمینه وفاق ملی و توجه به جوانان ، برنامه تشکیل 
 : داد  ادامه  .وی  دارد  کار  دستور  در  را  آینده  مدیران  شبکه 
جوانان  همه  و  است  شده  طراحی  ای  سامانه  شبکه  این  در 
می توانند مهارتها ، برنامه ها و فعالیت های خود را در همه 
حوزه های علمی ، فرهنگی ، هنری ، اجتماعی ، محیط زیست 

، مذهبی ، خیریه ، فعالیتهای جهادی و... را بارگذاری کنند .
وی توضیح داد: از بین افراد شرکت کننده در این سامانه تعداد 
۱۰ هزار نفر انتخاب و به مدت یک سال در کمپ های آموزش 
از راه دور و یا حضوری آموزش می بینند و مورد ارزیابی قرار 
می گیرند.معاون وزیر ورزش و جوانان با تاکید بر این نکته 

مبانی   : گفت  هستیم  کارآزموده  مدیران  آموزش  نیازمند  که 
آموزشی این کمپ ها تفکر خلاق ،حل مشکل ، جامعه شناسی 
اجتماعی  روانشناسی   ، محور  مهارت  موضوعات   ، اقتصاد   ،

و... است .
دکتر رحیمی  افزود : جوانان آموزش دیده در این دوره های 
آموزشی پس از یک سال، به عنوان دستیاران جوان دولت وفاق 
در کنار مدیران و مسئولان فعالیت می کنند و در پایان دوره، 
معرفی خواهند شد  بدنه مدیریتی کشور  به  مدیر جوان   ۳۰۰
که این فرآیند هر ساله تکرار می شود.وی تصریح کرد: ما بقی 
افراد آموزش دیده هم سرمایه های دولت محسوب می شوند 
و می توانند به عنوان مدیر در بخش خصوصی ، دانشگاهی 
و دولتی فعالیت کنند .معاون وزیر ورزش و جوانان تشکیل 
مجلس مشورتی جوانان ایرانی را دومین برنامه در دستور کار 
حوزه جوانان کشور ذکر کرد و گفت: این مجلس مدل سازی 
تا   ۱۵ جوانان  آن  اساس  بر  و  است  اسلامی  شورای  مجلس 
نمایندگان مجلس  با همان تعداد سهمیه  از هر شهر  ۳۵ ساله 

شورای اسلامی می توانند کاندید شوند و رای دهند .رحیمی 
با بیان اینکه در کشور نیاز داریم صدای مردم را بشنویم افزود 
این  نشان  انتخابات  مشارکت  در  جوانان  مشارکت  کاهش   :
است که شاهد گسست نسلی هستیم و این زنگ خطری برای 

همه ایرانیان است .
صورت  به  نفر   ۲۹۱ انتخاباتی  مدل  این  در   : داد  ادامه  وی 
مجازی از سراسر کشور انتخاب می شوند و پس از مهارت 
آموزی در صورت نبود مشکل امنیتی برای افراد منتخب اعتبار 

نامه صادر می شود تا پیام رسان مشکلات جوانان باشند .
رحیمی ازدواج و اشتغال را دو مشکل اساسی حوزه جوانان 
آموزش  خروجی  متاسفانه   : شد  آور  یاد  و  کرد  ذکر  کشور 
عالی کشور اشتغال محور نیست و برنامه ریزی شده است تا 
با استفاده از ظرفیت استارت آپ ها و سمن ها و حوزه های 
مردم نهاد از مزیت های نسبی و ظرفیت های موجود در حوزه 

های مختلف در استانها بهره مند شویم .
قزوین - خبرنگار نسیم 

وام مسکن؛ راهی به سوی خانه دار شدن یا کابوس
 مستاجران با اقساط سنگین

شبکه مدیران آینده در کشور تشکیل می شود 

طرح تامین اضطراری آب؛ ناجی 
سیستان در شرایط بحرانی

مهندسی  شرکت  بهره برداری  بر  نظارت  و  راهبری  معاون 
به  سیستان  اضطراری  آب  تامین  طرح  گفت:  آبفای کشور 
عنوان یک پروژه پدافندی، شمال سیستان و بلوچستان را در 

مواجهه با شرایط اضطراری و بحرانی بیمه کرد. 
به گزارش روابط عمومی شرکت آب و فاضلاب سیستان و 
بلوچستان علیرضا جزقاسمی با اشاره به پیشروی خشکسالی 
در ایران و استان سیستان و بلوچستان گفت: کشورمان در 
منطقه گرم و خشک قرار دارد به طوریکه میانگین بارندگی 
در ایران یک سوم جهان است؛ از سوی دیگر تغییرات اقلیمی 
سبب شده که در پنجمین سال خشکسالی پیاپی شاهد کاهش 

۵۰ درصدی بارش ها نسبت به میانگین بلند مدت باشیم. 
وی با تأکید بر تبعات تغییرات اقلیمی افزود: در استان پهناور 
سیستان و بلوچستان که تقریبا ۱۲ درصد مساحت کل کشور 
را در بر میگیرد، متوسط بارش های سالانه ۱۰۰ میلی متر در 
سال برآورد شده، این درحالی است که با تشدید خشکسالی  
امروز در این استان نیز شاهد کاهش ۶۰ درصدی بارش ها 

هستیم.
معاون آبفای کشور، خشکسالی های پی در پی و پدیده تغییر 
اقلیم را از عواملی دانست که به مشکلات تامین آب این 
منطقه از کشور به ویژه در شمال سیستان و بلوچستان دامن 
شامل  سیستان  منطقه  آب  تأمین  شد:  یادآور  و  است  زده 
پنج شهرستان و ۹۰۰ روستا وابسته به هیرمند است که این 

رودخانه از کشور افغانستان تغذیه و آبگیری می شود.
جزءقاسمی ادامه داد: با توجه به تشدید خشکسالی ها و عدم 
تحقق حق آبه قانونی ایران از کشور افغانستان، تامین آب این 
منطقه با مشکل جدی روبه رو شد، از این رو در نیمه سال 
۱۴۰۱ با تدبیر دولت وقت و وزارت نیرو طرح اضطراری در 

سه بخش در دستور کار قرار گرفت.
با  ابتدا  در  بحران،  این  با  مقابله  منظور  به  داد:  ادامه  وی 
توجه به عدم ورود آب از رودخانه هیرمند و کاهش شدید 
ذخایر آبی چاه نیمه، آب باقی مانده در این سدهای طبیعی در 
دو چاه نیمه جابه جا و تجمیع شد و سپس سازه هایی برای 
و  طراحی  موجود  آب  حداقل  از  آب  حداکثری  برداشت 

احداث شد.
معاون راهبری و نظارت بر بهره برداری شرکت مهندسی آب 
اقدامات، اجرای  ادامه داد: در کنار این  و فاضلاب کشور 
قرار گرفت که یکی  پروژه   اضطراری در دستور کار  چند 

از این طرح ها، طرح تامین آب از دشت هامون هیرمند بود.
این  برای  این طرح گفت:  جزءقاسمی در تشریح جزییات 
طرح، ۱۰۵ کیلومتر خط انتقال آب، ۱۲۰ کیلومتر خط برق 
و مجموعا با چاه های حفر شده در لواریاب ۱۰۰ حلقه چاه 
حفر و تجهیز شده است و با توجه به کیفیت نامطلوب آب  
استحصالی در این دشت، پروژه احداث آب شیرین کن به 
ظرفیت ۱۰۰ هزار مترمکعب در شبانه روز راه اندازی و با یک 

سرعت مثال زدنی مورد بهره برداری آزمایشی قرار گرفت.
وی ادامه داد: در کنار این طرح، پروژه انتقال آب از میل نادر 
برای سیستان و انتقال آب از آبخوان شرقی برای شهر زاهدان 
در دست اجرا قرار گرفت که این دو پروژه در حال اجرا 
قرار دارد.معاون شرکت مهندسی آبفای کشور در پایان تأکید 
کرد: هرچند سیلاب در هیرمند جاری و مقداری آب وارد 
اضطراری  آب  تامین  طرح  اما  شد،  سیستان  چاه نیمه های 
و  سیستان  شمال  پدافندی  پروژه  یک  عنوان  به  سیستان 
بلوچستان را در مواجهه با شرایط اضطراری و بحرانی بیمه 

کرد.
زاهدان-خبرنگار نسیم
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 ۶ ارزی  جدید  اعتبار  اختصاص  از  صمت  وزیر  معاون 
میلیارد دلاری برای صنایع خبر داد و گفت: سامانه  بانک 
سرعت  نتوانسته  ارزی  مبادله  مرکز  عنوان  تحت  مرکزی 

عمل و چابکی خود را در تخصیص ارز داشته باشد.
ابراهیم شیخ معاون صنایع عمومی وزیر صمت امروز سه 
در طول  کرد:  اظهار  نشست خبری  در  بهمن-   ۱۶ شنبه- 
میلیونی  بازار ۸۵  اندازه  به  ۴۵ سال گذشته صنایع کشور 
موفقیت های  به  مختلف  بخش های  در  و  یافته  توسعه 

شگفت انگیزی دست یافته ایم.
در حوزه تخصیص گازوئیل به صنعت روسفیدیم

در  انرژی  ناترازی  تأثیر  درباره  سوالی  به  پاسخ  در  وی 
صنعتی  واحدهای  به  گازوئیل  تخصیص  عدم  و  صنعت 
گفت: وزارت صمت در این بخش روسفید است. تا این 
لحظه هیچ محدودیتی از باب متوقف کردن گازوئیل برای 
صنعتگران نداشته ایم و توانستیم مبنای تخصیص گازوئیل 
را از سال ۱۴۰۰ به مبنای سال ۱۴۰۲ برگردانیم که سبب 
تخصیص  صنایع  به  بیشتر  گازوئیل  لیتر  میلیارد  یک  شد 

یابد.
معاون وزیر صمت تصریح کرد: با توجه به میزان تقاضای 
سوخت، ناترازی هایی در برخی استان ها داشتیم که البته 
توانستیم این مسئله را در استان ها تراز کنیم. همچنین طی 
هفته های گذشته درصد سوخت بیشتری را دریافت کردیم 
و در سامانه سدف بدون توجه به محدودیت های سوخت، 

استان ها می توانند سهمیه خود را دریافت کنند.
میزان  به  توجه  با  عید  شب  تا  امیدواریم  داد:  ادامه  شیخ 
سوخت  تأمین  در  مشکلی  گونه  هیچ  گازوئیل  تخصیص 
نداشته باشیم. البته به صنایع تذکر دادیم که حداکثر صرفه 

جویی را در مصرف داشته باشند.
سوخت  مصرف  وضعیت  که  امیدواریم  کرد:  تاکید  وی 

گازوئیل تا پایان سال بدون دغدغه به پایان برسد.
ممنوعیت لوازم خانگی لغو می شود؟

معاون وزیر صمت درباره ممنوعیت واردات لوازم خانگی 
اظهار کرد: موضوع ممنوعیت واردات جزو ممنوعیت هایی 
است که کارکرد اثربخشی در بهبود کارایی صنایع ندارد. 
تعرفه ای  سیاست های  صنعتی،  موفق  سیاست های  عمده 
تعرفه ای  دوباره جنگ  در جهان  امروز  که  می بینیم  است. 

شدت گرفته است.
طریق  از  داریم  قصد  خانگی  لوازم  در حوزه  افزود:  وی 
حمایت  داخلی  تولیدکنندگان  از  تعرفه ای  سیاست های 
کنیم. امسال بیش از ۱۰ درصد تولید لوازم خانگی نسبت 
داخلی  عمق  است.  یافته  افزایش  پارسال  مشابه  مدت  به 
سازی در حوزه لوازم خانگی رشد کرد. سیاست ما تولید 
کالاهایی با مصرف پایین به ویژه در حوزه کولرهای آبی 

است.
اینکه صادرات خوبی داریم، گفت: متأسفانه  بیان  با  شیخ 
گذاری  سرمایه  و  اند  شده  کوچک  و  خرد  ما  واحدهای 
روی تحقیق و توسعه، برندسازی و بازارسازی باید تقویت 
تولید و داشتن  افزایش مقیاس  ما  بنابراین سیاست  شوند. 

واحدهای بزرگ تر است.
سیاست وزارت صمت رقابت پذیر کردن صنایع ایرانی 

است
سوال  به  پاسخ  در  صمت  وزیر  عمومی  صنایع  معاون 
وزارت صمت  سیاست شفاف  اینکه  درباره  مهر  خبرنگار 
آینده چیست؟  لوازم خانگی در سال  لغو ممنوعیت  برای 
است.  ایرانی  کالای  پذیر کردن  رقابت  ما  گفت: سیاست 
در این سیاست ممنوعیت کالاها جایی ندارد مگر اینکه به 

شکل موقت ممنوعیتی داشته باشیم.
وی افزود: در حال حاضر عمده قطعات مورد نیاز کشور 
می شود.  وارد  محدودیت  بدون  خانگی  لوازم  حوزه  در 
کردن  پذیر  رقابت  افزایش  وزارت صمت  در  ما  سیاست 
بسیار  اینجا  در  تعرفه ای  سیاست های  البته  است؛  صنایع 
می کنیم  اعمال  را  سیاست  این  وقتی  زیرا  است  کارآمد 
به  را  فرصت  هم  و  می رسانیم  حداقل  به  را  قاچاق  هم 
دست  تکنولوژی  ارتقای  به  هم  تا  می دهیم  تولیدکنندگان 
یابند و هم مدیریت قیمت تمام شده را داشته باشند و البته 

فرصت انتخاب به مشتریان ایرانی می دهیم.
در خصوص  مهر  خبرنگار  دیگر  سوال  به  پاسخ  در  شیخ 
وضعیت تخصیص ارز به صنایع تصریح کرد: امسال تقریباً 
پایان  تا  امیدواریم  و  دادیم  تخصیص  ارز  پارسال  معادل 
افزود:  سال رویه تخصیص ارز به خوبی رقم بخورد.وی 
سامانه ای که اخیراً بانک مرکزی تحت عنوان مرکز مبادله 
ارزی ایجاد کرده نتوانسته سرعت عمل و چابکی خود را 
در تخصیص ارز داشته باشد.شیخ ادامه داد: طی صحبتی 
اتابک اعلام کرد که در  با وزیر صمت داشتیم، آقای  که 
آماده  به صنعتگران  برای تخصیص  میلیارد دلار   ۶ حدود 
شده اما مرکز مبادله باید بتواند با اصلاحاتی فضای تعامل 
و مبادله ارزی را با دقت و سرعت بیشتری فراهم کند تا 

صنعتگران از دریافت به موقع ارز رضایت داشته باشند.
بانک ها از صنعت حمایت کنند

منابع  به  نیاز  ارز  تأمین  کرد:  تصریح  وزیر صمت  معاون 
مالی ریالی دارد؛ وقتی واحد تولیدی درگیر تأمین سرمایه 
نسبتاً رکودی  به شرایط  با توجه  در گردش است آن هم 
که داریم چگونه می تواند منابع مالی را در ۲۰ روز تأمین 
ریالی  منابع  می خواهیم  بانک ها  از  بگیرد؟  را  ارز  تا  کند 
دهند  قرار  صنعت  اختیار  در  مناسب  شکل  به  را  مناسبی 
این  در  را  قول هایی  البته  کنند.  تأمین  را  ارزی  منابع  تا 
تجاری  بانک های  امیدواریم  اما  گرفتیم  بانک ها  از  زمینه 
دهند  اختصاص  صنعت  به  را  ریالی  منابع  عید  شب  در 
اضافه  کنند.شیخ  تأمین  را  ارزی  منابع  بتوانند  واحدها  تا 
که  خرداد  تا  اسفند  ماه   ۴ در  تولید  جبرانی  برنامه  کرد: 
حداقل  با  و  دارد  قرار  محدودیت  در  گاز  و  برق  تأمین 
شیفت   ۳ صنایع  تا  گرفته ایم  نظر  در  هستیم  مواجه  تولید 
کنند. جبران  را  انرژی  محدودیت های حوزه  تا  کنند  کار 

اولیه را برای صنایع مهیا  نیاز است مواد  البته  افزود:  وی 
کنیم. اگر مواد اولیه محدود شود باقی صنایع دچار اشکال 
ما  مدنظر  اولویت  عنوان  به  که  آنچه  بنابراین  می شوند، 
کالاهای  تولید  و  متقاضیان  صف  به  مربوط  دارد  قرار 
مربوط به کدهای ۲۲، ۲۳ و ۲۴ که بیشتر حول محور مواد 
پتروشیمی  حوزه  در  مثال  عنوان  به  می شود؛  است،  اولیه 
و...  خانگی  لوازم  غذا،  نساجی،  به  که  داریم  تولیداتی 
اساس  بر  اولویت  بنابراین  تاکید کرد:  تعلق می گیرد.شیخ 

صف و زمان تنظیم ثبت سفارش است.
میزان دستمزد باید با قدرت خرید برابری کند

معاون وزیر صمت در ادامه درباره ناترازی نیروی انسانی 
ناترازی  در صنایع  ما  از مشکلات  یکی  گفت:  در صنایع 
می گوئیم  بیکاری  از  همزمان سخن  ما  است  انسانی  منابع 
ساده  حتی  و  ماهر  کار  نیروی  دنبال  ما  تولیدکنندگان  اما 
هستند و به همین دلیل است که شهرک های صنعتی امروز 
نیاز به نیروی انسانی دارند زیرا نهاده نیروی انسانی نهاده 
با  اکنون صنعت کشور  ای ضروری و اضطراری است و 
محدودیت این نهاده رو به رو است. بنابراین باید یک نگاه 

چندوجهی به مشکلات آنها شود.

آگهی اختصاصی موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد 
سند رسمی برابرماده 3 و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف 

برابر آراء صادره هیئت موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی تصرفات مالکانه بلامعارض آقای احمد قلعه نوی 
موسی  فرزند  شاهرود  از  صادره   4590288079 ملی    بشماره   600 شناسنامه  بشماره 
متقاضی کلاسه پرونده 1403114412480001394 در ششدانگ یک قطعه زمین که در 
از پلاک   3- اصلی  واقع در  به مساحت 105/40 متر مربع  بنا شده است  آن احداث 
اراضی اوزینه  بخش 3 حوزه ثبت ناحیه 2 گرگان طبق رای صادره حکایت از تصرفات 
متقاضی دارد. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله پانزده روز آگهی 
شود از این رو اشخاصی که نسبت به رای صادره فوق الذکر اعتراض داشته باشند می 
توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی بمدت دو ماه اعتراض خود را با ذکر شماره  پرونده 
اعتراض  تسلیم  تاریخ  از  ماه  یک  مدت  ظرف  رسید  اخذ  از  پس  و  تسلیم  اداره  این  به 
تقدیم  گواهی  و  تقدیم  قضایی  ذیصلاح  مرجع  به  را  دادخواست خود  ثبتی،  مرجع  به 

دادخواست را به این اداره ارائه نمایند.
تاریخ انتشار نوبت اول: 1403/11/17  
تاریخ انتشار نوبت دوم : 1403/12/04

شناسه آگهی :  1876479  
حجت الله تجری رئیس اداره ثبت اسناد واملاک منطقه دو گرگان

****
هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

و  ثبتی  وضعیت  تکلیف  تعیین  قانون  نامه  آئین   13 ماده  و  قانون   3 ماده  موضوع  آگهی 
 -  140360318019008358 شماره  رای  برابر  رسمی  سند  فاقد  ساختمانهای  و  اراضی 
1403/10/06 هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک تالش تصرفات مالکانه بلامعارض 
متقاضی خانم شهرزاد هوشمندپور فرزند خلیل به شماره شناسنامه 2019 صادره از تالش 
در ششدانگ یک قطعه زمین مشتمل بر بنای احداثی به مساحت 268/69 متر مربع پلاک 
فرعی 11496 از 8 اصلی مفروز و مجزی شده از پلاک 543 واقع در قریه طولارود بخش 
28 گیلان خریداری از مالک رسمی آقای کریم اله وانوائی محرز گردیده است. لذا به 
میشود در صورتی که  روز آگهی  فاصله 15  به  نوبت  مراتب در دو  اطلاع عموم  منظور 
اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ 
انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید 
ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم 
نمایند . بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات 

سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول : 1403/11/02

و  اسناد  ثبت  رئیس  سرا-  دیگه  خواه  نیک  داود   1403/11/17  : دوم  نوبت  انتشار  تاریخ 
املاک م الف 907/1723

***************************************
هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

و  ثبتی  وضعیت  تکلیف  تعیین  قانون  نامه  آئین   13 ماده  و  قانون   3 ماده  موضوع  آگهی 
اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی برابر رای شماره 140360318006003081 مورخه 
1403/04/15 هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک آستانه تصرفات مالکانه بلا معارض 
متقاضی آقای خانم احترام بابائیان چوری فرزند رحیم بشماره شناسنامه 1108 صادره از 
آستانه اشرفیه در ششدانگ یکباب ساختمان مشتمل بر محوطه به مساحت 113 متر مربع 
به شماره پلاک 7844 فرعی از 92 اصلی مفروز و مجزی شده از پلاک یک فرعی از 92 
اصلی واقع در حسین آباد آستانه اشرفیه مورد خریداری از مالک رسمی آقای محمود 
آزار و عزت اله آرم مع الواسطه محرز گردیده است لذا به منظور اطلاع عموم مراتب 
در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی میشود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند 
انتشار اولین آگهی به مدت دو  مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ 
ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید. ظرف مدت یک ماه از تاریخ 
تسلیم ،اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت 
انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.

تاریخ انتشار نوبت اول:1403/11/2
 تاریخ انتشار نوبت دوم :1403/11/17

یداله قاسم زاده لالمی -  رئیس ثبت اسناد و املاک
م الف 2560/1

************************************
هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

و  ثبتی  وضعیت  تکلیف  تعیین  قانون  نامه  آئین   13 ماده  و  قانون   3 ماده  موضوع  گهی 
اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی برابر رای شماره 139860318017001909 مورخ 
1398/05/22 هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای 
بلا  مالکانه  تصرفات  رضوانشهر  ملک  ثبت  حوزه  ثبتی  واحد  در  مستقر  رسمی  سند  فاقد 
معارض متقاضی آقای خانم علیرضا کرامتی پاسکه فرزند عزیز بشماره شناسنامه 84 صادره 
از تالش در شش دانگ یکبابخانه و محوطه و انباری با کاربری مسکونی به مساحت 761 متر 
مربع پلاک 1273 فرعی از 48 اصلی مفروز و مجزی شده از پلاک 2 فرعی از 48 اصلی 
واقع در قریه سیاه بلاش بخش 27 گیلان خریداری از نسق فیروز جمالی محرز گردیده 
است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی میشود در 
صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند از 
تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ 
رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی 
تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق 

مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول : 1403/11/02
تاریخ انتشار نوبت دوم : 1403/11/17

کیانوش کیانی نژاد
رییس ثبت اسناد و املاک

م الف 913/1223

شناسه 1866364
******

و  ثبتی  وضعیت  تکلیف  تعیین  قانون  نامه  آئین   13 ماده  و  قانون   3 ماده  موضوع  آگهی 
اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی حوزه ثبتی شهرستان لاهیجان

قانون  موضوع  هیات   1403/10/11 مورخه   140360318005016046 بشماره  رای  برابر 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی لا 
هیجان تصرفات مالکانه و بلا معارض متقاضی شرکت رسپیناگشت کد ملی 14000186760 
پلاک  شماره  مربع  متر   5382/50 مساحت  به  باغ  زمین  قطعه  یک  ششدانگ  به  نسبت   -
لیالستان  در  واقع   11 اصلی  از  فرعی   1 پلاک  از  شده  مجزی  و  مفروزی   1481 فرعی 
لیالستان شرکت رسپینا از مورد مالکیت  لاهیجان بخش 14 گیلان به نشانی : لاهیجان - 
نسقی سید محمد تقی و میرابوطالب فلاح مهدی نژاد محرز گردیده است، لذا به منظور 
اشخاصی  که  صورتی  در  و  میشود  آگهی  روز   15 فاصله  به  نوبت  دو  در  عموم  اطلاع 
نسبت به صدور سند مالکیت متقاضیان اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین 
آگهی به مدت 2 ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت 
یک ماه از تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مرجع قضایی تقدیم نمایند، بدیهی است 
در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول گواهی اقامه دعوی طبق مقررات سند 
مالکیت صادر خواهد شد شهریار سلیمی بازنشین - رئیس ثبت اسناد و املاک شهرستان 
انتشار نوبت دوم : 1403/11/17  انتشار نوبت اول : 1403/11/03 تاریخ  لاهیجان  تاریخ 

م الف 2564/1
***************

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
و  ثبتی  وضعیت  تکلیف  تعیین  قانون  نامه  آئین   13 ماده  و  قانون   3 ماده  موضوع  آگهی 
اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی برابر رای شماره 140360318014002761مورخ 
و  اراضی  ثبتی  وضعیت  تکلیف  تعیین  قانون  موضوع  دوم  اول  هیات   1403/10/16
ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک املش تصرفات مالکانه 
بلا معارض متقاضی آقای آریا قاسمی لرده فرزند شمسعلی بشماره شناسنامه 6310021117 
صادره از رحیم آباد در ششدانگ یک قطعه باغ مشجر به مساحت 220.17 متر مربع پلاک 
737 فرعی از 121 اصلی واقع در سوپر املش بخش 29 گیلان خریداری از مالک رسمی 
آقای حسن عسگری محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به 
فاصله 15 روز آگهی میشود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی 
اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود 
را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسیده ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض 
دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند.. یهی است در صورت انقضای مدت 

مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول چهارشنبه: 1403/11/3 

تاریخ انتشار نوبت دوم چهارشنبه : 1403/11/17
 احسان شعبانی دریاوارسری

 رییس ثبت اسناد و املاک    
م الف 1840  
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استان هااستان ها
معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم:

آغاز ثبت تخلف عبور از چراغ 
قرمز در ۶ تقاطع جدید قم

ثبت  آغاز  از  قم  شهرداری  ترافیک  و  حمل ونقل  معاون 
تخلف عبور از چراغ قرمز در شش تقاطع جدید این شهر 
خبر داد و گفت: این سامانه ها علاوه بر ثبت تخلف عبور 
از چراغ قرمز، قادر به تشخیص تخلف عبور از خط ایست 

نیز هستند.
چراغ  از  عبور  تخلف  ثبت  آغاز  از  یزدی   خانه زاد  رضا 
اظهار  و  داد  خبر  قم  شهر  جدید  تقاطع  شش  در  قرمز 
و  حمل ونقل  معاونت  سیاست های  اجرای  دنبال  به  کرد: 
ترافیک با هدف توسعه سامانه های هوشمند حمل ونقلی و 
ثبت تخلفات در سطح شهر، شش تقاطع جدید به سامانه 
هوشمند ثبت تخلف عبور از چراغ قرمز متصل شده است.

از  عبور  تخلف  ثبت  بر  علاوه  سامانه ها  این  افزود:  وی 
ایست  از خط  به تشخیص تخلف عبور  قادر  قرمز،  چراغ 

نیز است.
معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم خاطرنشان کرد: 
تخلفات  آینده،  هفته  از  و  شده  انجام  لازم  هماهنگی های 

ثبت شده به پلیس راهور ارسال خواهد شد.
نیرو  و  امام  خیابان  تقاطع  کرد:  تصریح  خانه زادیزدی 
تقاطع  زینل(،  )حاج  تیر  هفت  و  کیوانفر  تقاطع  هوایی، 
محمود نژاد و عراقی، تقاطع بلوار شهید صادقی در شهرک 
جهاد، تقاطع بلوار امین و صدوقی و تقاطع خیابان انقلاب 
به  تقاطع های جدیدی محسوب می شود که  از  و روحانی 

سامانه های هوشمند متصل شده است.
وی عنوان کرد: پیش تر نیز پنج تقاطع از جمله تقاطع بلوار 
دانشگاه و بلوار شهید تقوی، تقاطع دانشگاه و بلوار شهید 
مولوی، تقاطع بلوار امامت و امام علی )ع(، بلوار امامت و 
خیابان استقلال و تقاطع بلوار فردوسی و خیابان دانیال به 

این سامانه متصل شده بود.
معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم گفت: تاکنون ۱۱ 
تقاطع جدید به سامانه هوشمند ثبت تخلف عبور از چراغ 
قرمز متصل شده است و تا قبل از پایان سال شش تقاطع 

دیگر به این سیستم افزوده خواهد شد.

صرف ۶ میلیارد هزینه برای 
مدیریت شیرابه زباله ها

زباله ها  شیرابه  ساماندهی  و  مدیریت  گفت:  کرج  شهردار 
بسیار به لحاظ اقتصادی و آسیبی که به محیط زیست وارد 
این  مدیریت  حالیکه  در  زاست؛  هزینه  و  هزینه بر  می کند 
موضوع به سادگی و با اندکی هزینه برای آموزش و توسعه 

فرهنگ شهروندی ممکن است.
مهرداد کیانی در بازدید از مرکز دفن پسماند حلقه دره، یکی 
کشورهای  ویژه  به  کشورها  همه  در  چالش ها  مهمترین  از 
پسماندها  در  شیرابه  مدیریت  موضوع  را  توسعه  حال  در 
عنوان کرد و افزود: عدم مدیریت در این بخش می تواند با 
آسیب رساندن جدی به محیط زیست و آلوده کردن خاک 
و آب، خطرات زیادی را برای مردم به همراه داشته باشد.

کیانی، با بیان اینکه همه ما در قبال این مسئله مسئول هستیم 
دستگاه  یا  سازمان  یک  وظایف  به  زیست  محیط  حفظ  و 
مدیریت  حاضر  حال  در  کرد:  اذعان  نمی شود،  محدود 
پسماند  دفن  مرکز  در  زیادی  بسیار  هزینه های  با  شیرابه ها 
منِ  اگر  اما  می شود  انجام  توسط شهرداری کرج  حلقه دره 
قبال محیط زیست  شهروند وظیفه و مسئولیت خود را در 
تنها  نه  بدهم،  انجام  و  بشناسم  پسماند  نحوه جمع آوری  و 
به کاهش فاحش هزینه ها کمک بسیاری خواهم کرد، بلکه 
اذعان  با  و جامعه ام خدمت کرده ام. وی،  به سلامت خود 
کرج  شهر  در  زباله  تن   ۸۰۰ به  نزدیک  روزانه  اینکه  بر 
تعدادی  اینکه  به  توجه  با  کرد:  خاطرنشان  می شود،  تولید 
از شهرهای اقماری نیز زباله های خود را به این مرکز انتقال 
حلقه دره  پسماند  دفن  مرکز  در  ما  زباله  ورودی  می دهند، 
روزانه بین ۱۷۰۰ تا ۱۸۰۰ تن است و این اهمیت مدیریت 

شیرابه در این مرکز را دوچندان می کند.
شهردار کرج هزینه مدیریت شیرابه در مرکز دفن حلقه دره 
و  کرد  ذکر  تومان  میلیارد   ۶ حدود  گذشته  سال  طی  را 
ما  و  هزینه هاست  این  کاهش  راه  تنها  آموزش  داد:  ادامه 
باید بکوشیم در یک حرکت جامع و اصولی با کمک همه 
مردم و دستگاه ها، مسائلی همچون تفکیک زباله از مبداء و 
آموزش  به شهروندان  را  پسماند  از  فرهنگ کاهش شیرابه 
بیاموزند وقتی زباله های  باید  تاکید کرد: مردم  دهیم.کیانی 
ترَ را داخل سطل یا کیسه زباله می اندازند از ورود مایعات 
داخل آن به کیسه جلوگیری کنند؛ این کار کمک زیادی به 

کاهش تولید شیرابه خواهد کرد.
وی خاطرنشان کرد: البته نباید فراموش کنیم در حال حاضر 
این  به  بسیار  که  داریم  هم  متعهدی  و  مسئول  شهروندان 
اصول پای بند هستند و با دقت و هوشمندی از ورود شیرابه 
داخل پسماند جلوگیری می کنند.کیانی بیان کرد: شناسایی 
روند  در  بسزایی  تاثیر  می تواند  رفتارها  اینگونه  معرفی  و 

مدیریت پسماند به ویژه شیرابه ها داشته باشد.
سازمان  با همت  هستیم  در تلاش  کرد:  اذعان  مسئول  این 
مدیریت پسماند، توسعه آموزش های شهروندی به ویژه در 
بخش مدیریت پسماند را در دستور کار قرار دهیم تا با این 
و  پاکسازی محیط زیست  به  هزینه ها،  اقدام ضمن کاهش 
خاک و آبی که برای امروز و آینده خود و فرزندان مان به 

آن نیازمندیم، کمک کنیم.
خبرنگار البرز

مدیرکل جدید فرهنگ و
 ارشاد فارس معارفه شد

آیین تکریم و معارفه مدیرکل فرهنگ و ارشاد استان فارس 
، در سالن حافظ این اداره برگزار شد. در این مراسم از 
عنوان  به  رنجبر  تقدیر و مهدی  قانعی  زحمات حمیدرضا 

مدیرکل جدید فرهنگ و ارشاد فارس معارفه شد. 
این  در  فارس  استان  فرهنگ  و  ارشاد  جدید  مدیرکل 
مراسم با بیان اینکه شهر شیراز حرم سوم اهل بیت)ع( با 
میراث  پیوند دین، هنر و حماسه و  نمایانگر  پیشینه قوی، 
گرانسنگی در بازآفرینی هویت ایران اسلامی دارد، گفت: 
ایرانی  هویت  و  اصالت  تقویت  و  پاسداشت  در  معتقدم 
عرصه  در  را  اجتماعی  سرمایه های  می توانیم  اسلامی 

فرهنگ و هنر احیا کنیم. 
مهدی رنجبر ادامه داد: افول کنشگری و میدان داری مردم 
در آفرینش ها و فعالیت های فرهنگی را می توان با گفتمان 
میان نسلی از میان برداشت و اگر این مهم تحقق پیدا کند، 
ایران  و  فارس  مدنی  جامعه  بهبود  راستای  در  بلند  گامی 

برداشته ایم.
از  گنجینه ای  میراث دار  دیرباز  از  شیراز  افزود:  رنجبر 
جان  و  بوده  زمین  ایران  حماسه  و  هنر  ادب،  فرهنگ، 
بخشیدن به این گنجینه برای تقویت سرمایه های اجتماعی 
و  حافظ  سعدی،  چون  بزرگانی  جاودان  میراث  سایه  در 

ملاصدرا شیرازی ضرورتی انکارناپذیر است.
اینکه  بر  تأکید  با  فارس  استان  ارشاد  و  فرهنگ  مدیرکل 
و  مردمی سازی  برای  الگویی  عنوان  به  شیراز  گفتمان 
ترمیم  را  اجتماعی  شکاف های  می تواند  فرهنگی  عدالت 
استفاده  تقویت کند، گفت:  را  پیوندهای وحدت بخش  و 
گفتمان  این  به  راه ورود  هنرمندان  هنر و ظرفیت  زبان  از 
فارس می تواند زیست شبانه روزی  است، در همین راستا 
به  که  کند  تجربه  را  معنویت  و  هنر  فرهنگ،  حوزه  در 
بدل  اجتماعی  و  هنری  فرهنگی،  گردشگری  در  الگویی 
شود و در این راه رونق اقتصادی و توسعه زیرساخت های 

فرهنگی را نیز به همراه آورد.
وی ادامه داد: اهالی فرهنگ، هنر، رسانه و معنویت فارس 
برای  خانه ای  به  هنر  ابزار  با  را  خانه  این  تا  دارند  تلاش 
گفت وگو میان تمام اقشار، اندیشه ها، سنین و سلیقه ها در 
تا  کرده  تبدیل  ایران  اسلامی  انقلاب  قوانین  چارچوب 

ایران شادتر و آگاه تر در بستر تاریخ داشته باشیم.

ظرفیت های استان چهارمحال 
و بختیاری در سطح ملی و بین 

المللی نمایش داده شود
 

چهارمحال  استان  اسلامی  ارشاد  و  فرهنگ  کل  مدیر 
بیان  رسانه  اصحاب  با  خبری  نشست  در  بختیاری  و 
بزرگداشت  روز  برگزاری  برای  رسانه ای  پیوست  کرد 

چهارمحال و بختیاری بسیار حائز اهمیت است.
 پیام احمدی افزود: مقرر شده است دبیرخانه بزرگداشت 
روز ۲۰ بهمن ماه در طول سال فعال شودو با  برنامه ریزی 
نمایش  المللی  بین  و  ملی  سطح  در  استان  ظرفیت های 
و  استان چهارمحال  ارشاد  و  فرهنگ  کل  مدیر  داده شود 
همواره  استان  بزرگان  پاسداشت  در  شد  یادآور  بختیاری 
تلاش  اخیر  سنوات  در  که  داشته  وجود  کاری هایی  کم 
شده تا با اقدامات موثری جبران شود پیام احمدی با بیان 
اینکه در سال ۱۳۹۴ در دیدار اعضای کنگره شهدا با رهبر 
انقلاب و امام جمعه وقت ۲۰ بهمن ماه را برای ایشان شرح 
دادند که اهمیت این روز آشکار شد. مدیر کل فرهنگ و 
ارشاد اسلامی استان چهارمحال و بختیاری افزود ۲۰ بهمن 
ماه یادآور رشادت مردم چهارمحال و بختیاری در تاریخ 
کم  روز  این  شناساندن  برای  که  است  اسلامی  انقلاب 

کاری شده و به صورت ملی بر آن پرداخته نشده است .
همایش  و  نمایشگاه  یک  گذشته  سال  اینکه  بیان  با  وی 
استفاده  با  که  شد  برگزار  شهرکرد  بزرگ  فرهنگسرای  در 
روز  این  بزرگداشت  امیدواریم  گذشته  سال  تجربیات  از 
نقش  به  همچنین  شود  برگزار  گذشته  سال  از  بهتر  امسال 
نشان  خاطر  بختیاری  و  چهارمحال  شناساندن  در  رسانه 
رسانه  اهالی  برعهده  تخصصی  های  رسانی  اطلاع  کرد: 
چهارمحال  روز  بزرگداشت  به  اشاره  با  ایشان  میباشد  
برای  تسهیلگر  نمایشگاهی  کمیته های  افزود  بختیاری  و 
تخفیف قبوض و جرائم، نام آوران، رسانه و کمیته مرکزی 
ما  بهمن   ۲۰ روز  محوری  همایش  و  است  شده  تشکیل 
برگزار  شهرکرد  بزرگ  فرهنگسرای  در   ۱۵ ساعت   ۱۴۰۳

می شود .
شهرکرد: خبرنگار نسیم

ناوگان حمل ونقل تجاری خزر نیازمند جوان سازی

 صاحب نظران بر این باورند با توجه به بازار مصرف مطلوب 
در بین کشورهای شمال دریای خزر و قابلیت های برجسته 
تجاری  نقل  و  حمل  ناوگان  فرسودگی  مازندران،  بنادر 
تجارت  رونق  برای  مانعی  خزر  دریای  در  گردشگری  و 
محسوب می شود که در همین راستا نونواری و جوان سازی 
در این حوزه از سیاست های راهبردی دولت محسوب می 

شود.
بین  دیپلماتیک  پرترافیک  آمدهای  و  رفت  جاری  سال  در   
برای  صورتی  در  خزر  دریای  حاشیه  کشورهای  و  ایران 
کشور آورده اقتصادی خواهد داشت که ناوگان حمل و نقل 

دریایی خزر در عالی ترین حالت ممکن مجهز شده باشد.
جذابیت های خوبی که در بنادر مازندران وجود دارد سبب 
شد کشورهای شمال دریای خزر مازندران را مسیری هموار 
از طرف  کنند.  انتخاب  کالا  ترانزیت  و  تجارت  رونق  برای 
دیگر لغو رواید بین ایران با چند کشور حاشیه دریای خزر 
زمینه ای برای حضور پرتعداد گردشگران را در این خطه از 

شمال فراهم خواهد کرد.
برای  را  گردشگری  و  تجارت  رونق  زمینه  که  آنچه  اما 
مطلوب  دریایی  نقل  و  ناوگان حمل  زند  می  رقم  مازندران 
وجود  کمبودهای  بخش  این  در  که  است  خزر  دریای  در 
دارد. در زمان حاضر ۸۶ شناور در دریای خزر فعال هستند 
از زمان تولید  این شناورها سال های زیادی  از  که بسیاری 
این  پیشانی  بر  آنها گذشته و چروک های زیادی  و مصرف 
باورند  این  بر  امر  شد.کارشناسان  ایجاد  دریایی  ناوگان 
توسعه  حال  در  امیرآباد  بندر  های  زیرساخت  که  همچنان 
نوسازی  نیازمند  دریایی خزر هم  نقل  و  ناوگان حمل  است 
خزرنشینان  با  تجارت  ممتاز  ظرفیت  از  ما  کشور  تا  است 
چهاردهم  دولت  برای  دریایی  تجارت  شود.رونق  مند  بهره 
آن چنان اهمیت دارد که علی عبدالعلی زاده به عنوان نماینده 
توسعه  سیاست های  اجرای  هماهنگی  در  رئیس جمهور 
دریامحور انتخاب کرد و برای گره گشایی در مسیر تجارت 
دریایی و تحقق برنامه های اقتصاد دریا محور تلاش می کند.

کارشناسان تاکید دارند تولید شناورهای مورد نیاز مازندران، 
برنامه ریزی  خارجی،  کشتی های  بازسازی  و  تعمیرات  انجام 
دریای  در  دریایی  تجارت  به  نگاهی  با  توسعه  طرح  برای 
فنی  دانشگاه   ۲ در  مرتبط  تخصصی  رشته های  ایجاد  خزر، 
به  دبیرستان تخصصی  راه اندازی  برای  امکان سنجی  استان و 
منظور جذب دانش آموزان از مقطع متوسطه و پرورش آن ها 
واحدصنعتی  فعالیت های  از  بخشی  دریایی  در حوزه صنایع 
بزرگ مرتبط با این صنعت در مازندران است که در صورت 
تحقق می تواند آینده پویا و روشنی را برای این مجموعه و 

صنایع دریایی در مازندران رقم بزند.
رونق بازار ساخت کشتی های تفریحی و باری در مازندران 
با فعالیت های واحدهای صنعتی بزرگ مرتبط با این صنعت 
توان  با  و  توسعه محور  راهبردهای  برخی  گرفتن  نظر  در  و 
متخصصان بومی از سوی فعالان این حوزه در حاشیه دریای 

کردن  برای طی  درخشانی  مسیر  امر  مسوولان  باور  به  خزر 
دارد.

از سوی دیگر دولت چهاردهم اعلام آمادگی کرده است که 
در صورت موفقیت کشتی سازان داخلی در تولید شناورهای 
سفارش شده، طرح های بزرگ دیگری را در این صنعت در 
های  حمایت  و  داد  خواهد  قرار  ملی  تولیدکنندگان  اختیار 

لازم را از این متخصصان انجام می دهد.
در زمان حاضر اداره کل بنادر و دریانوردی استان مازندران 
 - )نوشهر  تجاری  بندر   ۲ بودن  دارا  با  نوشهر  مرکزیت  به 
بارگیری  و  تخلیه  زمینه  در  فعالیت  بر  علاوه  فریدونکنار( 
بنادر  سازمان  حاکمیتی  مسوولیت  نفتی،  و  تجاری  کالاهای 
و دریانوردی از رامسر غربی ترین خطه مازندران تا ساری 
نجات  و  جستجو  دریانوردی،  ایمنی  و  حفاظت  زمینه  در 
زیست  محیط  حفظ  دریایی،  ارتباطات  برقراری  دریایی، 
دریایی و مقابله با آلودگی دریا، ایمنی آبراه دریایی، رعایت 
و اعمال کنوانسیون های بین المللی در مدیریت امور بندری 
و دریایی، برگزاری آزمون های تخصصی، صدور گواهینامه 
و  صیادی  و  تجاری  شناورهای  خدمه  برای  شایستگی  های 
شناورها  تمامی  بازرسی  و  ثبت  دریانوردی،  های  شناسنامه 
فنی و  بازرسی  و  کنترل  مربوطه و  و صدور گواهینامه های 

ایمنی کشتی ها و شناورها بر عهده دارد.
 ۸۸ ۹۰ سال و مساحت حدود  قدمتی حدود  با  نوشهر  بندر 
هکتار دارای ۱۱ پست اسکله تجاری و خدماتی و تجهیزات 
و  تخلیه  برای  مناسبی  ظرفیت  از  دریایی،  و  بندری  مدرن 
بارگیری انواع کالا و پذیرش کشتی های تجاری با ظرفیت 

بالغ بر ۶ هزار و ۵۰۰ تن در سال را دارد.
و  دارد  وسعت  هکتار   ۶۹ حدود  فریدونکنار  بندر  همچنین 
به عنوان اولین بندر خصوصی شمال کشور در پی گسترش 
است،  خزر  دریای  حاشیه  کشورهای  با  بازرگانی  مبادلات 
نزدیکترین  فیروزکوه  و  هراز  محورهای  طریق  از  بندر  این 
بندر به مرکز کشور بوده و عمده فعالیت آن به عنوان بندر 
نفتی،  بارگیری فرآورده های  چند منظوره در زمینه تخلیه و 
اسکله سالانه  پست   ۲ با  و  است  کالاهای عمومی  و  غلات 

ظرفیت بارگیری مناسبی برای صادرات دارد.
و  وسعت  هکتار   ۳۰۰ و  یک هزار  حدود  با  آباد  امیر  بندر 
همچنین ۲۲۰ هکتار پس کرانه با دارا بودن اراضی پشتیبانی 
اسکله  وجهی،  چند  مدرن  نقل  و  حمل  ساخت  زیر  وسیع، 
رو- رو ریلی و کامیون جهت ترانزیت و حمل یکسره کالا 
و همچنین دسترسی آسان به بازار مصرف کشورهای سی آی 
اس CIS با جمعیت بالغ بر ۳۰۰ میلیون به تنهایی بر تمامی 
پنج بندر حاشیه خزر تنه می زند و ظرفیت فوق العاده ای در 

توسعه اقتصادی و پرش تجاری کشور دارد.
نونواری ضرورتی برای خزر

نماینده رئیس جمهور در هماهنگی اجرای سیاست های توسعه 
دریامحور در آخرین بازدیدی که از بنادر و ناوگان حمل و 
های  سیاست  از  یکی  کرد:  اظهار  داشت  خزر  دریایی  نقل 

محور  دریا  اقتصاد  ارتقای  برای  چهاردهم  دولت  راهبردی 
رونق کشتی رانی تجاری و گردشگری در دریای خزر است.

با  دریایی  تجارت  رونق  برای  گفت:  عبدالعلی زاده  علی 
شناورهای  نیازمند  حزر  دریای  شمال  مختلف  کشورهای 

تجاری و گردشگری هستیم.
وی گفت: مجموعه کشتی سازی در مازندران نقش مهمی در 
ساخت و افزایش زیرساخت های اقتصاد دریا محور دارد و 

دولت از این مجموعه تولیدی بزرگ حمایت می کند.
عبدالعلی زاده با بیان این مطلب که در حال حاضر ۸۶ واحد 
قابل  تعداد  کرد:  اظهار  هستند،  فعال  دریای خزر  در  شناور 

توجهی از این شناورها نیازمند بازسازی هستند.
سیاست های  اجرای  هماهنگی  در  رئیس جمهور  نماینده 
توسعه دریامحور افزود: با توجه به موقعیت مکانی مجموعه 
قرار  خزر  دریای  کنار  در  که  مازندران  شرق  سازی  کشتی 
مهم  های  از ضرورت  یکی  تولیدی  واحد  این  توسعه  دارد 

محسوب می شود.
این مقام مسوول تصریح کرد: ۳۳ هکتار زمین در کنار این 
مجموعه کشتی سازی مهیا برای سرمایه گذاری و توسعه این 
کمک  مهم  این  تحقق  برای  دولت  که  است  تولیدی  واحد 

کار خواهد بود.
فعالیت در عرصه های و سواحل  بیشترین  ایرنا،  به گزارش 
مربوط  روستایی  و  شهری  محدوده های  در  کشورمان  آبی 
فقط  ها  فعالیت  این  که  است  نظامی  و  بندری  تأسیسات  به 
پنج درصد سواحل را به خود اختصاص داده و ۹۵ درصد 
است،  مانده  باقی  استفاده  بدون  کشورمان،  ساحلی  ظرفیت 
راهبردی  اهمیت  از  برخورداری  با  مناطق  این  حالیکه  در 
مهمترین  از  یکی  عنوان  به   منطقه ای،  و  جهانی  مقیاس  در 
به شمار می رود  اقتصادی جهان  و  ارزشمند سیاسی  نواحی 
و می تواند با توسعه مناسب، نقش اقتصادی و سیاسی بالایی 

در سطوح منطقه ای و جهانی ایفا کند.
قدرت  عناصر  از  یکی  عنوان  به  واقع  در  آبی  های  گستره 
سیاسی و ظرفیتهای رشد اقتصادی ایران محسوب می شود به 
همین جهت کشورمان همواره به عنوان قدرت تاثیرگذار در 
جهان مطرح بوده است و اکنون این نقش می تواند با برنامه 

ریزی و طرحهای نوظهور و روزآمد تقویت شود.
توسعه دریامحور و اقتصاد دریا که اخیراً بیش از پیش مورد 
ادبیات  در  دریامحور  اقتصاد  تعریف  که  گرفته  قرار  توجه 
جهانی عموماً با عنوان اقتصاد آبی یا Blue Economy از آن 
یاد می شود به معنای استفاده پایدار از ظرفیت منابع و گستره 
جزایر  و  ها  دریاچه  دریاها،  ها،  اقیانوس  از  اعم  آبی  های 
برای رشد اقتصادی، بهبود وضعیت معیشت و ایجاد اشتغال 
و درنهایت افزایش تولید ناخالص داخلی تعریف می گردد.

کشورهای عضو CIS به اتحادیه کشورهای مستقل هم سود یا 
اتحادیه ای   cis کشورهای مستقل مشترک المنافع )به اختصار 
شامل برخی از جمهوری های مستقل اتحاد جماهیر شوروی 
مملکتی  رؤسای  دست  به  اتحادیه  این  تأسیس  است.  سابق 
بود. مرکز اصلی آن  کشورهای روسیه، بلاروس و اوکراین 
در مینسک پایتخت بلاروس، است و نشست های آن در کاخ 

تاوری در سن پترزبورگ انجام می شود.
ناوگان حمل ونقل تجاری خزر نیازمند جوان سازی

رؤسای  قرار  یک  در   ۱۹۹۱ سال  دسامبر  در  اتحادیه  این 
و سپس عضو شدن  اوکراین  و  بلاروس  روسیه،  کشورهای 

هشت کشور دیگر، شکل گرفت.
در سال ۱۹۹۳ پس از عضو شدن کشور گرجستان، که خود 
را تا آن زمان از این اتحادیه دور نگه می داشت، تعداد این 
ماه  مرداد  جنگ  از  پس  گرجستان  یافت.  افزایش  کشورها 
از  اوستیای جنوبی و دخالت روسیه  منطقهه  سال ۱۳۸۷ در 
این سازمان خارج شد. همین مسئله موجب تقدیم پیش نویس 
این سازمان شد.  از  برای خروج  اوکراین  به مجلس  قانونی 
این  در  چندانی  فعالیت  اوکراین  نیز  هم اکنون  که  هرچند 
سازمان ندارد و عملًا از آن خارج شده است. از فوریه ۲۰۰۶ 
کشور قزاقستان در نشست های وزرای دفاع اتحادیه شرکت 
به  جانبی  عضو   ۲۰۰۵ سال  از  نیز  ترکمنستان  و  نمی کند 
حساب می آید.اهداف این اتحادیه، سعی در بازسازی فضای 
جماهیر شوروی  اتحاد  پیشین  کشورهای  امنیت  و  اقتصادی 
بلاروس،  ازبکستان،  ارمنستان،  است.آذربایجان،  سابق 
به  مولداوی  و  قزاقستان  قرقیزستان،  روسیه،  تاجیکستان، 
به  مغولستان  و  افغانستان  کشورهای  و  اصلی  عضو  عنوان 
عنوان عضو ناظر و ترکمنستان به عنوان عضو همکار در این 

اتحادیه همکاری دارند.

طرح احیای خلیج گرگان، پمپاژ آب تازه به سوی آینده سبزتر
 در سکوت طلوع آفتاب، خلیج گرگان همچون نگینی آرام بر 
پهنه خاک های ساحلی می درخشد. آب هایش که گاه به رنگ 
فیروزه ای و گاه به سبز زمردین می زند، با موج های کوچکش 
را  خزر  دریای  قدیمی  قصه های  گویی  و  می رسد  ساحل  به 
زمزمه می کند اما خشک شدن تدریجی این پهنه آبی، نگرانی  
این  در  که  دارد  همراه  به  اقتصادی  و  زیست محیطی  جدی 
شرایط، ضرورت احیای خلیج گرگان با بازگرداندن آب بیش 
ماهیگیری  قایق های  در دوردست،  احساس می شود.  پیش  از 
این  مردمان  اصیل  و  ساده  زندگی  از  زنده  نقاشی ای  مانند 
مهاجر  پرندگان  می کنند.  حرکت  آب  روی  آرام  آرام  سامان 
پروازهای  با  آورده اند،  پناه  اینجا  به  دور  سرزمین های  از  که 
موزون خود آسمان را زینت می بخشند و گاه بر روی آب فرود 

می آیند تا در این آینه ی طبیعی، خود را ببینند.
همچون  خلیج،  اطراف  بلند  نی زارهای  و  سرسبز  درختان 
دیوارهایی طبیعی، این بهشت کوچک را از دنیای بیرون جدا 
کرده اند. گاهی صدای موج ها با وزش باد قوی تر می شود و 
صدای  می توانید  که  است  آرام  آن قدر  چیز  همه  هم  گاهی 
نفس های طبیعت را بشنوید.شبه جزیره میانکاله، با آن طبیعت 
دست نخورده و رمزآلودش، در غرب خلیج همچون نگهبانی 
دریای  ایرانی  جزیره   تنها  آشوراده،  و  است  ایستاده  قدیمی 
نشیبش، در شرق خلیج، گویی  فراز و  پر  تاریخ  با آن  خزر، 
قصه های ناگفته ی بسیاری در دل خود دارد.خلیج گرگان، این 
حس  آن  با  بلکه  زیبایی هایش،  با  نه تنها  ایران،  شمال  گوهر 
عمیق آرامش و زندگی ای که در خود جاری کرده، روح هر 
بیننده ای را نوازش می دهد. اینجا، زمان کندتر می گذرد و هر 
لحظه، فرصتی برای هم نفس شدن با طبیعت و درک سادگی 
آبی خود،  و  باز  افق  با  است.خلیج گرگان،  زندگی  و شکوه 
بستر آرامی برای پرندگان مهاجر است و پرندگان با بال های 
در  درخشان  نگین هایی  همچون  خود،  رنگارنگ  و  گسترده 
آوازهای شادی بخششان،  با  و  پرواز درآمده  به  آسمان خلیج 

حیات را به این منطقه هدیه می دهند.آسمان صاف و آبی خلیج 
است.  آمده  در  رقص  به  مهاجر  پرندگان  بازگشت  با  گرگان 
اردک ها و غازها با بال های گسترده و شکوه مند، همچون نوای 
خوش یک سمفونی آسمانی، در آسمان به پرواز درآمده اند و 
صدای آرامش بخش آوازهایشان همچون زمزمه ای دلنشین در 

باد پیچیده است.
در آب های تازه و پاک خزر، ماهی ها با رنگ های شگفت انگیز 
در  درخشان  جواهراتی  همچون  خود،  بی همتای  حرکات  و 
بستر تالاب ها می درخشند. حواصیل ها و سایر پرندگان آبزی، 
از  و  شده  جمع  تازه  آب های  کنار  در  بی نظیر،  شکوهی  با 

زندگی دوباره ی این منطقه خوشحال و امیدوارند.
دلنشین  و  رفیع  آغوشی  گرگان  ایران، خلیج  دل سرزمین  در 
و  زلال  آب های  با  خلیج،  این  است.  مهاجر  پرندگان  برای 
ساله  هر  مهربان،  و  فهیم  مادری  آغوش  همچون  خنک اش، 
نقاط  از  پرندگان است که  از  نو  تازه و رنگی  پذیرای جانی 
دور و نزدیک برای استراحت و تغذیه به این سرزمین می آیند. 
در فصل های پاییز و زمستان، خلیج گرگان تبدیل به یک مهد 
پرندگان می شود. در این روزها، زوزه ی باد، با صدای بال ها و 
آواز پرندگان در هم می آمیزد و سمفونی خلیج را رقم می زند.

پرندگان مهاجر، از سمتی به سمت دیگر پرواز می کنند، گاهی 
در گروه های بزرگ و گاهی به تنهایی و چه زیباست که آنها 
روایت  را  خود  داستان  به نحوی  کدام  هر  آبی،  آسمان  در 
می کنند. پلیکان ها و فلامینگوها، در کنار هم جمع می شوند تا 
زندگی را در این خلیج سرشار از زندگی جشن بگیرند. این 
موجودات زیبا، نشان از باروری و شادابی این سرزمین هستند، 
جایی که بوی گیاهان آبزی و شور دریا در هم تنیده شده است

اما این زندگی پویای زیستی در خطر است چراکه تغییر در 
این  می تواند  انسانی  دست اندازی های  و  هوا  و  آب  چرخه 

دنیای زیبا را تحت تأثیر قرار دهد.
خشکسالی،  و  آبی  منابع  کاهش  گذشته،  سال های  در 

تهدیدی جدی برای این بهشت پرندگان به شمار آمده است. 
بسیاری  شد  باعث  خلیج  آب  کاهش  و  تالاب ها  خشکیدن 
این  و  کنند  ترک  را  خود  زیستگاه های  مهاجر،  پرندگان  از 
این  از  حفاظت  برای  را  زیادی  نگرانی  نگران کننده،  شرایط 

زیستگاه های ارزشمند ایجاد کرده بود.
در این واپسین روزهای سال، خبر خوشی برای مردم گلستان 
تصویب طرح پمپاژ آب خزر به خلیج گرگان منتشر شد که 
مهمترین  از  یکی  احیای  و  نجات  نویدبخش  مهم،  اقدام  این 

زیست بوم های کشور است.
با تصویب و اجرای طرح پمپاژ آب خزر به خلیج گرگان امید 
از  تازه  آب های  شد.  زنده  منطقه  این  به  حیات  بازگشت  به 
دریای خزر به تالاب ها و خلیج گرگان جریان یافته و جانی 

دوباره به این زیستگاه های طبیعی خواهد بخشید.
پمپاژ آب دریای خزر به خلیج گرگان، نه تنها باعث بازگشت 
تنوع  بلکه  شد  خواهد  خود  زیستگاه های  به  مهاجر  پرندگان 

زیستی منطقه را نیز افزایش خواهد داد.
با اجرای این طرح، تالاب های خشکیده و مناطق آسیب دیده 
از خشکسالی دوباره جان می گیرند. پرندگان مهاجر که به دلیل 
زیستگاه های  ترک  به  مجبور  آبی  منابع  کاهش  و  خشکسالی 
و  اردک ها  بازمی گردند.  خلیج  به  خوشحالی  با  بودند،  خود 
خوش  نوای  همچون  شکوه مند،  و  گسترده  بال های  با  غازها 
یک سمفونی آسمانی، در آسمان به پرواز درآمده اند و صدای 
باد  در  دلنشین  زمزمه ای  همچون  آوازهایشان  آرامش بخش 
شکوهی  با  آبزی  پرندگان  سایر  و  حواصیل ها  است.  پیچیده 
بی نظیر، در کنار آب های تازه جمع شده و از زندگی دوباره ی 

این منطقه خوشحال و امیدوارند.
و  انسان  بین  مثبت  تعامل  و  همکاری  از  نمونه ای  طرح  این 
طبیعت است که نشان می دهد با استفاده از راهکارهای علمی 
و مدیریت منابع، می توان به حفظ و احیای زیستگاه های طبیعی 

دست یافت.
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صوفی: 
فدراسیون کاراته را با ۲۰ میلیارد 

بدهی تحویل گرفتم

روشن: 
با مطالعه می گویم که بختیاری زاده 

باید تا پایان فصل بماند

سرمربی تیم ملی بدمینتون در واکنش به نتایج ضعیف بانوان 
دوره  این  در  که  است  فجر گفت: درست  مسابقات جام  در 
بازی های حماسی  بازیکنانم  پیدا نکردیم ولی  به مدال دست 

انجام دادند.
سیمین مهدوی سرمربی تیم ملی بدمینتون بانوان در گفتگو با 
خبرنگار مهر، درباره تحلیل خود از نتایج تیم های ملی ایران 
در رقابت های جام فجر و مسابقات سریز جوانان اظهار کرد: 
رقابت های بین المللی سریز جوانان امسال ششمین دوره خود 
را پشت سر گذاشت که در مقایسه با رقابت های جام فجر کم 
سابقه تر به حساب می آید ولی با این حال آنچه که شاهدش 

هستیم کیفیت خوب این مسابقات است.
وی افزود: امسال ایران میزبان این رویداد بود که خوشبختانه با 
استقبال خوبی هم مواجه بود و تیم های خارجی زیاد و البته با 
کیفیتی در آن حاضر بودند. هر چند از نظر کسب نتیجه شاید 
مدالی نصیب ورزشکاران کشورمان نشد ولی بررسی عملکرد 
اتفاقات  می دهد  نشان  داشتند  که  رقبایی  با  مقایسه  در  آنها 
خوبی برای این رده سنی در حال رخ دادن است که باید کمی 

برای تحقق اهدافمان در این زمینه صبور باشیم.
سرمربی تیم ملی بدمینتون در ادامه گفت: در رابطه با مسابقات 
به  باید عرض کنم که خوشبختانه هر سال که  جام فجر هم 
هم  مسابقات  کیفیت  می گذرد  بین المللی  رویداد  این  قدمت 
المپیک  از  بعد  سال  اینکه  با  دوره  این  می کند.  پیدا  افزایش 
قبل  سال  مانند  که  داشت  وجود  انتظار  این  و  بودیم  هم 

استقبالی از مسابقات نشود ولی حضور بازیکن های خارجی با 
رنکینگ های خوب جهانی هیجان مسابقات را بالا برد و موفق 

شدیم یک رویداد آن هم با کیفیت بالایی را میزبان باشیم.
مهدوی با بیان اینکه از عملکرد بازیکنانم در جام فجر رضایت 
این  در  تیم   ۲ با  بانوان  بخش  در  ایران  کرد:  عنوان  دارم، 
مسابقات حاضر شد. یک تیم منتخب داشتیم و یک تیم اصلی 
بود.  انگیر  واقعاً سخت و هیجان  اصلی  رقابت در بخش  که 
در این بخش بازیکن های خارجی خوبی شرکت کرده بودند. 
بازیکن خارجی داشتیم که رنکینگ صد و  برای مثال ما ۱۰ 
خورده ای داشتند، در بخش انفرادی ۲ بدمینتون باز با رنکینگ 

زیر ۱۰۰ داشتیم.
آن  اتفاق جالبی که شاهد  نفره   ۲ در بخش  اضافه کرد:  وی 
بود که در  با رنکینگ جهانی ۱۱  بازیکن  بودیم حضور یک 
تاریخ برگزاری مسابقات حضور بازیکنی با این جایگاه جهانی 
بی سابقه بود. باز هم در بخش دوبل ۲ بازیکن با رنکینگ زیر 
۱۰۰ داشتیم که مجموع این موارد نشان می دهد سی و سومین 
دوره رقابت های جام فجر از نظر فنی در سطح بالایی برگزار 

شده است.
سرمربی تیم ملی بدمینتون بانوان در پاسخ به این پرسش که 
سال گذشته نتایج خوبی در بخش بانوان به دست آمد چرا در 
واقعاً  ما  بانوان  ملی  تیم  بود؟ گفت:  متفاوت  نتایج  این دوره 
عملکرد خوبی داشتند و من از آنها رضایت دارم. در بخش 
داشتند  که  سختی  رقابت های  وجود  با  ما  بازیکن های  دوبل 

مقایسه  در  که  بیایند  بالا  چهارم  یکم  مرحله  تا  شدند  موفق 
با رقبایی که دارند به اعتقاد من نتیجه مطلوبی کسب کردند.

و  شرایط  به  منصفانه  نگاه  باید  کرد:  نشان  خاطر  مهدوی 
بازیکنان  خارجی  رقبای  اکثر  باشیم.  داشته  بازی ها  نتیجه 
ایران در طول سال مسابقات متفاوتی را تجربه می کنند و یا 
در کشورهای مختلف مدام در کمپ و اردو هستند. این در 
حالی است که ملی پوشان ایران اصلًا چنین شرایطی را ندارند. 
اعزام های ما که برای کسب تجربه خیلی اهمیت دارد بسیار 
محدود است. همین که برخی از ملی پوشان سعی زیاد داشتند 
و در جریان مسابقات بازی ها را به گیم سوم می کشاندن از دید 

من سرمربی بازی حماسی انجام دادند.
او در پاسخ به سوال دیگری مبنی بر اینکه چرا رومینا تاجیک و 
پریا اسکندری موفق نشدند از مدال نقره دوره گذشته خود در 
این مسابقات دفاع کنند؟ توضیح داد: هر دوی این بازیکن ها 
شایسته کسب مدال بودند و هدف گذاری ما نیز همین بود ولی 
در جدول مسابقات جای بدی قرار گرفتند و قبلًا از یک چهارم 
بانوان  به تیم دوبل  به کشور ترکیه خوردند که واقعاً رقابت 
ترکیه کار آسانی نیست. اگر این ملی پوش جای دیگری از 

جدول قرار داشتند حتماً روی سکو قرار می گرفتند.
تیم ملی بدمینتون در مورد مسابقات پیش روی تیم  سرمربی 
ملی هم گفت: به تازگی رقابت های جام فجر به پایان رسیده اما 
قرار است به زودی جلسه کمیته فنی و مسابقات تشکیل شود 
و در خصوص برنامه های تیم ملی تصمیم گیری شود. در حال 
نزدیک ترین  میزبانی چین  به  حاضر رقابت های قهرمانی آسیا 
این  در  نظر شرکت کردن  از  البته  که  بود  ما خواهد  رویداد 
مسابقات هنوز اطمینان کامل را ندارم چون تا این لحظه نه با 
فدراسیون ایران صحبتی در این خصوص داشتیم و نه ایمیلی 

از سوی کنفدراسیون آسیا دریافت کردیم.
در  بیشتر  موفقیت  برای  ملی  تیم  اینکه  به  اشاره  با  مهدوی 
اردوهای  و  بیشتر  اعزام های  نیازمند  بین المللی  رویدادهای 
منظم تری است؛ گفت: یکی از چالش های همیشگی ما اعزام 
مداوم  تمرینات  نداشتن  و  مرزی  برون  مسابقات  به  تیم  کم 
است  محدود  فدراسیون  بودجه  که  آنجایی  از  است.  زیاد  و 
نمی توانیم به خیلی از رقابت های برون مرزی برویم و از طرف 
دیگر چون اکثر بازیکن ها در طول سال درگیر مسابقات لیگ 
همین  ندارند،  را  ملی  تیم  اردوهای  در  اجازه حضور  هستند 
عامل هم سبب شده که فدراسیون تمایل زیادی به برگزاری 

اردو نداشته باشد.
او تاکید کرد: شاید مورد اول را به راحتی و به سرعت نتوان 
حل و فصل کرد ولی ماجرای برگزاری اردو در داخل کشور 
را باید فکری برایش داشته باشیم و سعی کنیم با باشگاه ها به 
یک تعامل سازنده دست پیدا کنیم. رقابت های قهرمانی آسیا 
این مسابقات  اواخر فروردین خواهد بود و اگر بخواهیم در 
این  نیازمند  که  باشیم  داشته  آماده ای  تیم  باید  شویم  حاضر 

اردوهای خوب است.

واکنش به بدون مدال بودن بدمینتون؛ 

مهدوی: بازیکنانم حماسی بازی کردند

شرح  به  پرسپولیس  مصدوم  هوادار  زرقانی،  مهدی  مادر 
اتفاق ناگواری که برای پسرش رخ داد پرداخت.اختصاصی: 

گلایه های مادر هوادار آسیب دیده پرسپولیس
ابتدای فصل مشخص بود بازی های پرسپولیس و تراکتور  از 
یکی از حساس ترین جدال های لیگ بیست و چهارم خواهد 
شد. جدایی سه ستاره پرسپولیس به مقصد تراکتور و حواشی 
حتی  و  بود  کرده  قبل  از  بیش  را  بازی  این  حساسیت  آن، 
در  تماشاگران  برای  شده  گرفته  نظر  در  محدود  ظرفیت 
استادیوم آزادی نیز سبب کنترل اوضاع نشد و حدود دو برابر 
بیشتر از ظرفیت تماشاگر به ورزشگاه آزادی رفت که هنوز به 

طور کامل پروسه بازسازی آن تکمیل نشده بود.
بازی پرسپولیس و تراکتور با نتیجه دو بر صفر به پایان رسید. 
همه فریادها، غم ها، خوشحالی ها بابت گل و حتی فحاشی ها 
سپرده  فراموشی  دست  به  و  می شود  کمرنگ  استادیوم  در 
به  پرتاب سنگ  و  تماشاگران  برخی  اما حرکات  خواهد شد 
ماندگار و جبران ناپذیر خواهد  اثری  سمت سکوهای حریف 
داشت. در حالی که نابینا شدن یک چشم محمد جواد عبده، 
هوادار پرسپولیس، همه را متاثر کرده، مهدی زرقانی هوادار 

نوجوان پرسپولیس هم وضعیت بدی دارد.
دردناک  اتفاقی  زرقانی،  مهدی  جمجمه  به  سنگ  برخورد  با 
و ناگوار برای این هوادار ۱۷ ساله رخ داده است. مادر این 
هوادار مصدوم که به تازگی از آی.سی .یو و ملاقات فرزندش 
آمده بود، درحالی که سعی داشت بغض خود را کنترل کند 
با  گفت وگو  در  داده  رخ  پسرش  برای  که  اتفاقاتی  شرح  به 

خبرنگار ما پرداخت . این مصاحبه را می خوانید:
دکترش  گفت:  پسرش  شرایط  درباره  مصدوم  هوادار  مادر 
را  بشود. جمجمه اش  دوباره عمل  باید  دیگر  ماه   ۶ می گوید 
الان هم که  بعد سیمان رویش می گذارند.  ماه  برداشتند و ۶ 
مشخص  و وضعیتش  کرده   پیدا  مشکل  ریه هایش  بوده  اینجا 

نیست.
به  شکر  را  خدا  گفت:  پسرش  هوشیاری  وضعیت  درباره  او 
هوش هستند. از همان ضربه ای که خورد به هوش بود ولی 
خیلی اذیت شد. سرش خیلی ورم کرد و تب ۴۳ درجه داشت.

مادر زرقانی حادثه را اینطور شرح داد: آن روز قرار بود از 
مدرسه با دوستانش به استادیوم برود. ساعت ۱ تا ۳ برق رفته 
بود و اصلا نمی توانستم با اون تماس بگیرم. ساعت ۴ به او 
من  به  می گذرد؟  خوش  کجایی؟  مادر  پرسیدم  و  زدم  زنگ 

گفت مامان اصلا استادیوم نیستم و به سرم سنگ زدند. نیمه 
اول را دیده بود و نیمه دوم که برق آمد توانستم با او تماس 
را  من  استادیوم  از  و  کردند  باندپیچی  را  سرم  گفت  بگیرم. 
بیرون فرستادند، اورژانس نمی آید و من حال ندارم. ۳ ساعت 
طول کشید تا من اورژانس را پیش مهدی بفرستم. ۸ شب به 
بیمارستان رسیدم و دیدم تمام سر و صورت بچه ام غرق خون 

است. حالم عجیب بد شد.
او ادامه داد: هیچکس نیامد و پیگیری نکرد. نه انتقالش دادند و 
نه تا الان کسی پیش مهدی آمده است. در آن اوضاع بچه من 
را بخیه زدند و گفتند عمل نمی خواهد! بعد از ۳ روز اندازه 
سرش ۳ برابر شده بود و تب ۴۳ درجه داشت. با ناراحتی به 
پرستاران گفتم بچه من را به کشتن می دهید کاری برایش کنید 
می شود  روزی  چهار  الان  کردند.  عمل  بردند  روز   ۳ بعد  و 
باید  بعد هم  ماه  ICU است. ریه اش آب آورده و ۶  که در 
عمل کند.او درباره درگیری ای که باعث این اتفاق ناگوار شد 
توضیح داد: پسرم می گوید من طبقه پایین نشسته بودم و اصلا 
به  بالا  از  خورد.  سرم  به  و  آمد  بالا  از  سنگ  نشدم،  متوجه 
است.  سالش   ۱۸ نزدیک  الان  مهدی  انداختند.  سنگ  سرش 
داده  انجام  را  کارهایش  و  برود  ارتش  به  می خواست  پسرم 
شد  اینجوری  ولی جمجمه اش  کند  ثبت نام  ارتش  که  بودیم 
و فکر نکنم بتواند برود. ۸ روز است از درس و مشقش هم 
مانده، او می خواست دیپلم بگیرد ولی سر کلاس نرفته تا به 

خانه بیاید هم باید ۳ یا ۴ هفته خانه استراحت کند.
من  با  نفر  چند  گفت:  پرسپولیس  باشگاه  پیگیری  درباره  او 
نفر  چند  گرفتند.  تماس  امروز  درویش  آقای  گرفتند.  تماس 
بچه من  احوال  نزدیک  از  از هواداران هم زنگ زدند. کسی 
خودم  اینکه  با  نیامده  ملاقات  الان  تا  کس  هیچ  نگرفت  را 
هزار بار زنگ زدم و گفتم فکری به حال بچه من بکنید اینجا 
بیمارستانش خوب نیست و انتقالش بدهید . وقتی بچه من قرار 
روز   ۳ از  بعد  چرا  بکشد  زجر  انقدر  چرا  بشود  عمل  است 
باید عملش کنند، سرش  بخاطر ورم سرش پیگیری کنند که 

عفونت کرده است.
این هوادار پرسپولیس درباره شرایط و هزینه های عمل  مادر 
همه  و  گرفتند  هزینه  میلیون   ۲۰ آمدیم  که  اول  همان  گفت: 
داروها را باید از بیرون تهیه کنیم و رفت و آمد داریم. وسیله 
آمد می کنیم. پدرش  آژانس رفت و  با  و  نیست  شخصی هم 
کارگر ساختمانی است و در این چند روز سرکار نرفته است، 

درک  خودتان  ندارد  خوبی  وضعیت  نرود  سرکار  که  مردی 
گفت:  پرسپولیس  هواداران  و  مسئولان  به  خطاب  می کنید.او 
من از اول تا الان خیلی بیشتر از این توقع داشتم که لااقل یک 
سر به بچه من بزنند و یک کورسوی امید به این بچه بدهند که 
از این وضعیت بیرون بیاید خیلی روحیه اش را از دست داده 

مخصوصا که از دیروز فهمید دوباره ۶ ماه دیگر عمل دارد.
ساعتی پس از این مصاحبه پیمان حدادی، عضو هیئت مدیره 
باشگاه  به عیادت مهدی زرقانی رفت و از طرف  پرسپولیس 
قول داد که بهترین خدمات پزشکی در اختیار این هوادار قرار 

خواهد گرفت.
او با بغض و گریه ادامه داد: پسرم همه اش ناراحت است و 
مدام می گوید چرا زندگی ام اینطور شد، چه گناهی کرده بودم، 
بچه  این  آزار  بخدا  بکنم.  سالم  تفریح  رفتم  ساعت  یک  من 
به مورچه هم نمی رسد. همه می دانند بچه من از خانه بیرون 
عوض  هوایش  و  حال  ساعت  یک  خواست  طفلی  نمی آید. 

بشود و آن هم اینطور شد.
مادر مهدی خطاب به هوادارانی که این عاقبت را برای پسرش 
رقم زدند گفت: فقط می خواهم بگویم خودشان را جای من 
بگذارند همین . خانواده شان را جای من تصور کنند. گناه بچه 
پرتاب کردید روی سر  بالا  آن  از  را  بود که سنگ  من چی 
این  مقصران  بخشیدن  درباره  مکث  کمی  از  بعد  من.او  بچه 
اتفاق گفت: من آن ها را به خدا واگذار می کنم همین . از خدا 

خواستم که خودش درستش کند.
اتفاق  این  از  پس  پسرش  زندگی  روند  درباره  مهدی  مادر 
در خانه  پرونده هایش  ارتش،  برود  ناگوار گفت: می خواست 
هست. می گفت پیمانکاری دوست ندارم و درجه داری می روم. 
بود.  کرده  پیشرفت  چقدر  درس هایش  که  بپرسید  مدرسه  از 
برود  بتواند  بود  برده  بالا  را  نمراتش  بود   ۲۰ نمراتش  همه 

درجه داری و آن هم که خدا نخواست.
او ادامه داد: اصالتا مشهدی و اهل سبزوار هستیم و شهریار، 
خادم آباد زندگی می کنیم. الان بیمارستان فیاض بخش شماره 

۲ هستیم و مسیرمان دور است.
او درباره پیگیری هوادار متمول پرسپولیس گفت: من شناختی 
از کسی ندارم ولی از طرف هوادار متمول به ما زنگ زدند. 
با من تماس گرفتند که  این وسط هم ببخشید ولی آدم هایی 
فقط به فکر منافع خودشان بودند! بماند. ولش کنید. دوست 
ندارم در موردش صحبت کنم.او خطاب به مسئولین گفت: از 
مسئولین می خواهم و خواهش می کنم حال و آینده بچه من با 
هم خراب است، یک فکر به حال بچه من بکنند. هم آینده اش 
خراب شد و هم روحیه اش را باخته است. ریه اش آب آورده 
ضربه  بچه  این  دارد.  تهوع  حالت  و  سرگیجه  مدت  تمام  و 
خورده و هیچ کس سراغش نیامده! اگر یک نفر می آمد و یک 
سر به بچه من می زد شاید الان وضعیتش خیلی بهتر بود. ۸ 
روز از این ماجرا گذشته و همه به زندگی خودشان برگشتند 
و دنبال کار خودشان رفته اند، من ماندم و یک پدر کارگر بالا 
سر پسرم کنج یک بیمارستان. هر روز باید بیایم و ۳ صبح به 

خانه برگردم و دوباره صبح بیایم. به بچه من رسیدگی کنید.
او با گلگی از رسیدگی نکردن اورژانس داخل استادیوم گفت: 
خدا شاهد است من ۳ ساعت به اورژانس زنگ می زدم و آن ها 
می گفتند توضیح و شرح حال بده دوباره من توضیح می دادم 
و قطع می کردند ۵ دقیقه بعد دوباره زنگ می زدم. گلوی من 
تا ۵ روز درد می کرد که بتوانم یک اورژانس بعد از ۳ ساعت 
به بچه ام برسانم. پسرم از استادیوم بیرون آمده بود و او را با 
این سمت و آن سمت  به  آن وضعیت سر و صورت خونی 

می کشاندند و دنبال اورژانس بود.

بستری در آی.سی.یو و نیاز به عمل مجدد؛

گلایه های مادر هوادار آسیب دیده پرسپولیس

سرپرست فدراسیون کاراته، با بیان اینکه فدراسیون را با ۲۰ 
میلیارد بدهی تحویل گرفته است، گفت: با وجود این مشکل 
شکل  بهترین  به  را  اعزام ها  و  فدراسیون  برنامه های  جدی، 

جلو بردیم و هم موفق به تسویه بخشی از بدهی ها شدیم.
وزیر  با  دیدار  در  شده  مطرح  مباحث  درباره  صوفی  مزدا 
بسیار  اشراف  دنیامالی  دکتر  کرد:  اظهار  جوانان،  و  ورزش 
خوبی بر رشته های ورزشی از جمله  کاراته دارد و تمامی 
با دقت نظر دنبال می کند. با  مسائل مربوط به این رشته را 
حضور دکتر دنیامالی در راس ورزش شاهد پوست اندازی 
در ورزش ایران و حرکت به سمت کسب افتخارات بیشتر 
هستیم. فدراسیون ها نیز بازوان وزارت ورزش هستند و هر 
چه موفق تر عمل کنند باعث می شوند وزارت ورزش بیشتر 

به اهداف خود نزدیک شود.
ورزش  وزیر  با  بنده  دیدار  دیدار سومین  این  داد:  ادامه  او 
پس از انتخاب به عنوان سرپرست فدراسیون کاراته بود. در 
این دیدار گزارش کاملی از عملکرد تیم های کاراته ایران در 
با رییس فدراسیون  فرانسه، دیدارم  لیگ جهانی  رقابت های 
وزیر  کردم.  ارائه  را  فدراسیون  برنامه های  و  کاراته  جهانی 
ورزش نیز ضمن اعلام حمایت کامل خود از کاراته، تاکید 
کرد با قدرت به برنامه های خود ادامه بدهید تا کاراته ایران 

به جایگاه شایسته خود برسد.
ورزش  وزیر  اینکه  بیان  با  کاراته،  فدراسیون  سرپرست 
تاکید ویژه ای بر اهمیت کسب مدال طلا توسط ورزشکاران 
نیز  اساس  همین  بر  گفت:  دارد،  بین المللی  رقابت های  در 
فنی و روانی  آماده سازی  لزوم  بر  بنده در جلسات مختلف 
ورزشکاران برای رسیدن به مدال طلا تاکید داشته ام. در کنار 
نفراتی که مدال طلا کسب می کنند  از  نیز سعی داشتیم  آن 
کسب  برای  کافی  انگیزه  تا  باشیم  داشته  بیشتری  حمایت 
موفقیت داشته باشند. در کاراته وان پاریس نیز به نفراتی که 
مدال کسب کردند پاداش نقدی اختصاص دادیم اما قبل از 
مسابقات گفتیم آن هایی که طلا بگیرند بیشتر مورد حمایت 

قرار می گیرند.
بر  مبنی  ورزش  مسئولان  تاکید  به  اشاره  با  ادامه  در  وی 
لزوم توجه هر چه بیشتر به پتانسیل بانوان کاراته کا، گفت: 
نیز  فرانسه  جهانی  لیگ  در  ایران  بانوان  کاراته  خوشبختانه 
رشد  داده اند  نشان   آن ها  و  داشت  خوبی  بسیار  عملکرد 
مدعیان  ظهور  داشته اند.  مردان  کاراته  به  نسبت  بیشتری 
جوان در کاراته از الزامات رشد تیم های ملی است که در 
برنامه های سازمان تیم های ملی نیز قرار دارد. به عنوان مثال 
در کاراته بانوان سارا بهمنیار و معصومه محسنیان هر دو در 
یک وزن از رقابت بسیار خوبی برخوردارند که به رشد هر 
دوی آن ها کمک می کند، کمااینکه در لیگ جهانی نیز هر دو 

به فینال رسیدند و شاهد یک فینال تمام ایرانی بودیم.
صوفی درباره اینکه عنوان شده فدراسیون کاراته را با مبلغ 
بنده  کرد:  خاطرنشان  است،  گرفته  تحویل  سنگین  بدهی 
تومان  میلیارد   ۲۰ حدود  در  رقمی  با  را  کاراته  فدراسیون 
کاراته  رشد  بر  تمرکز  ما  کار  اساس  گرفتم.  تحویل  بدهی 
نفرات متخصص  از  استفاده  با  ایران است و سعی کرده ایم 
نشان  بارها  را  خود  شایستگی های  که  مختلف  امور  در 
متمرکز  افکنی ها  تفرقه   به  توجه  بدون  اهدافمان  بر  داده اند 
امور  هم  کردیم  سعی  مالی  مشکلات  همه  وجود  با  شویم. 
هم  و  ببریم  جلو  شکل  بهترین  به  را  اعزام ها  و  فدراسیون 
پرداخت  را  مانده  به جا  بدهی های  از  مقداری  موفق شدیم 
در  که  است  این  در  منافعشان  عده  یک  حال  هر  به  کنیم. 

کاراته تفرقه افکنی کنند.
فدراسیون  جدی   برنامه های  از  یکی  اینکه  بر  تاکید  با  وی 
کاراته کسب کرسی های بین المللی است، گفت: در دیدار با 
رییس فدراسیون جهانی نیز خواستار توجه بیشتر به جایگاه 
ایران در کاراته جهان شدم. ما باید دیپلماسی ورزشی را به 
صورت اصولی دنبال کنیم. دیپلماسی ورزشی اهدای ۲ کیلو 
کاراته  حقانیت  از  دفاع  برای  باید  و  نیست  قالیچه  یا  پسته 
ملی  منافع  اساس  بر  و  باشیم  داشته  برنامه  جهان  در  ایران 

گام برداریم.
از  کرد:  خاطرنشان  پایان،  در  کاراته  فدراسیون  سرپرست 
رییس فدراسیون جهانی کاراته برای سفر به ایران و دیدار 
بزرگ  با مسئولان عالی ورزش و همچنین مشاهده ظرفیت 

کاراته ایران، دعوت کردم که با استقبال او همراه شد.

پیشکسوت باشگاه استقلال گفت: یکی از اشتباهات باشگاه 
استقلال تغییر جواد نکونام بود و مدیریت باید اجازه می داد 
تا نکونام تیمی که توسط خودش بسته شده را قهرمان کند. 
در حال حاضر استقلال باید با بختیاری زاده تا انتهای فصل 
ادامه دهد و کم کم به دنبال جذب سرمربی خارجی خوب 

باشد.
لیگ  رقابت های  هفتم  هفته  در  ایران  استقلال  فوتبال  تیم 
نخبگان در ورزشگاه آزادی به مصاف الشرطه عراق رفت و 
این دیدار با نتیجه یک بر یک به پایان رسید. پیروزی در این 
دیدار اهمیت زیادی برای صعود استقلال به دور حذفی لیگ 
نخبگان داشت اما با این تساوی، کار به هفته پایانی و بازی 

با الریان کشیده شد.
حسن روشن پیشکسوت باشگاه استقلال درباره این دیدار 
دادند  از دست  زیادی  موقعیت های  تیم  اظهار کرد: هر دو 
و مساوی نتیجه عادلانه بود. استقلال با دو گلی که مردود 
این  با  تیم  این  باشد.  بازی  برنده  که  بود  اعلام شد حقش 
چنین  با  نمی توانند  دارد،  باشگاه  که  مشکلاتی  و  وضعیت 
دشوارتر  رفته  رفته  بازی ها  بدهد.  را  هوادار  جواب  بازی 

می شود. استقلال برای بازی های آسیایی ضعیف است.
استقلال گفت: جذب  بازیکنان جدید  او در مورد عملکرد 
با  گفت  نمی توان  و  افتاد  اتفاق  دیر  استقلال  در  بازیکن 
راه  همچنان  می شود.  بهتر  شرایط  جدید  بازیکنان  حضور 

زیادی برای استقلال وجود دارد. 
روشن در پاسخ به این سوال که آیا سرمربی ایرانی می تواند 
در  کرد:  عنوان  یا سرمربی خارجی  کند  استقلال کمک  به 
حال حاضر فوتبال ایران چند سالی است که افت کرده است 
با داشته های خود در  تیم های اول و دوم  به همین دلیل  و 
ایران به بازی های آسیایی می روند. باشگاه های ایرانی همانند 
تیم های عربستانی نیستند که رونالدو یا مسی را برای تقویت 
تیمشان جذب کنند و ما برای بازی های خود کمبود داریم 
و این موضوع تقصیر بازیکنان نیست. مشکلات باشگاه حل 
نشده است و امیدواریم مشکلات برطرف شود تا تیم نتیجه 

بگیرد.
او ادامه داد: اولین اشتباه باشگاه استقلال تغییر جواد نکونام 
تیم  که  کرد  ادعا  و  بست  خودش  را  استقلال  تیم  او  بود. 
را قهرمان می کند و باشگاه باید به او اجازه می دادند تا با 
قهرمان شود. سرمربی خارجی خوب  است   بسته  که  تیمی 
بیکار نیست و اگر باشگاه به دنبال مربی خارجی باشد، یکی 
آنقدر  فوتبال  نظر  از  ما  می شود.  جذب  موسیمانه  از  بدتر 
تیم  که  خواستیم  جنوبی  آفریقای  مربی  از  که  کردیم  افت 
بزرگ استقلال را قهرمان کند. اشتباه دیگر باشگاه ضرر چند 
ملیاردی بود. با توجه به آن که سهراب بختیاری زاده از ابتدا 

در تیم بوده، آوردن موسیمانه اشتباه بود. 
پیشکسوت استقلال گفت: باشگاه باید سهراب بختیاری زاده 
اتمام  به  تیم  و  سرمربی  همین  با  را  فصل  و  کند  گرم  را 
که  است  این  دارد  استقلال  که  دیگری  مشکلات  برساند. 
قرارداد  که  کسانی  می بندد.  ساله  یک  قرارداد  بازیکنان 
یکساله دارند استقلالی نیستند. در تیم استقلال حداقل باید 
نجات  را  تیم  بتوانند  تا  شود  بسته  ساله   ۴ الی   ۳ قرارداد 
دهند. مدیریت در چند وقت گذشته خوب نبوده است. من 
که  چیزی  هر  و  است  بد  می گویم  را  باشد  بد  که  چیزی 
با  باید  با مطالعه در موردش قضاوت کردم. استقلال  گفتم 
بختیاری زاده تا انتهای فصل ادامه دهد. ضمنا باشگاه باید به 
دنبال مربی بزرگ باشد. مدیران باید سه الی چهار سرمربی 
را در نظر بگیرند و رزومه آنها را بگیرند و پس از تشکیل 
کمیته فنی برای تیم استقلال تصمیم گیری شود. البته باشگاه 
باید با سرمربی جدید خود دو الی سه سال قرارداد ببندد و 

این تنها راه نجات استقلال است.
استقلال  هجومی  و  دفاعی  خط  عملکرد  مورد  در  روشن 
می کشد  زیادی  زحمت  تیم  گفت:  الشرطه  برابر  دیدار  در 
آن  از  هوادار  که  نیست  استقلالی  حاضر  حال  استقلال  اما 
و  است  تیم گروه  الشرطه ضعیف ترین  قهرمانی می خواهد. 
دلیلش  و  داریم  آن  مقابل  بدی  عملکرد  چنین  حال  این  با 
این است که استقلال هم ضعیف شده است. باید قبول کرد 
که تیم های دیگر به گونه ای لیست خود را تکمیل می کنند 
که در لیگ قهرمان شوند و در آسیا نتایج خوبی بگیرد. در 
ایران پرسپولیس که ۵ سال پشت سر هم قهرمان لیگ بوده، 
نتوانسته در آسیا نتیجه بگیرد و دلیلش این است که تیمش 

را برای لیگ داخلی بسته می شود.
جدید  مدیریت  کادر  از  نمی توانم  کرد:  تاکید  پایان  در  او 
ایراد بگیرم و خواهشم این است که با مشورت کردن تیم 
استقلال را به خوبی درست کند. امیدوارم مشکلات باشگاه 

برطرف شود.

رئیس فدراسیون پزشکی ورزشی خطاب به مخالفانش گفت: 
بروند از طریق مراجع قانونی هر سندی را دارند پیگیری کنند.

انتخاباتی  مجمع  در  رای  کسب  از  پس  نوروزی  غلامرضا 
هیئت  اعضای  معرفی  از  قبل  و  ورزشی  پزشکی  فدراسیون 
رییسه در مورد حواشی پیش از مجمع گفت: برخی دوستان 
ادعاهایی نسبت به سنوات من داشتند، به مرور زمان از خود 
دفاع خواهم کرد و از طریق مراجع قانونی پیگیر این مسائل 

خواهم بود.
شدند،  اش  بازنشستگی  مدعی  که  افرادی  به  خطاب  وی 
خاطرنشان کرد: از طریق مراجع قانونی هر سندی را دارند 

ببرند و پیگیر باشند.
کردند  مطرح  را  مسائلی  افراد  برخی  کرد:  تصریح  نوروزی 
سوال  زیر  هم  را  استانی  هیئت های  و  مجمع  اعضای  که 
آنها  از  من  و  هستند  فرهیخته ای  افراد  مجمع  اعضای  برد، 
عذرخواهی می کنم. حتما هم اهانت هایی که شد را پیگیری 

خواهم کرد.
وی در پایان مجمع در جمع خبرنگاران گفت: امیدوارم در 
ما  اصلی  برداریم، دغدغه  قدم  پزشکی ورزشی  ارتقا  جهت 
درمان ورزشکاران است، یک ورزشکاران دغدغه اصلی اش 
این است وقتی مصدوم می شود به راحتی درمان شود و به 

عرصه بازگردد چون  امروز ورزش شغل است.
نوروزی ادامه داد: دوره آینده روی درمان ورزشکاران نگاه 
و  کنند  ورزش  راحت  خیال  با  ورزشکاران  تا  داریم  ویژه 
اگر مصدوم شدند، بدانند پناهگاهی به نام فدراسیون پزشکی 
مالی  مسائل  نگران  و  کنند  درمان  راحت  و  است  ورزشی 
نباشند. ورزشکاران چه به ما مراجعه کنند و چه خودشان به 
مراکز درمانی مراجعه کنند، با ارایه اسناد، مبلغ در کمترین 

زمان در اختیارشان قرار می گیرد.
رویدادهای  کرد:  تاکید  ورزشی  پزشکی  فدراسیون  رئیس 
زیادی در پیش داریم، دغدغه این است مانند گذشته کاروانی 
پاک اعزام کنیم، در مورد دوپینگ اقدامات قبل برای آموزش 
را خواهیم داشت، روی تمرکز زدایی از پایتخت تاکید داریم 
و تلاش می کنیم مراکز توانبخشی در سطح کشور و در چهار 

نقطه تهران قابل دسترس برای ورزشکاران باشد.

نوروزی در واکنش به اعتراض نامزدها: 
اهانت ها را پیگیری خواهم کرد

از  بعد  که  بود  استقلالی هایی  معدود  جزء  عالمی  ایمان 
تساوی با الشرطه عراق حاضر به مصاحبه با خبرنگاران شد. 
سرپرست استقلال ضمن تسلیت به مناسبت درگذشت مهدی 
حاج محمد پیشکسوت فوتبال گفت: باید از هواداران عزیز 
تیم خودمان عذرخواهی کنم. در حال حاضر حالم خیلی بد 

است و به احترام شما صحبت می کنم.
او ادامه داد: خیل عظیمی از هواداران به ورزشگاه آمدند که 
ببینند. بازی را خوب شروع کردیم، اما در  بازی خوبی را 
ادامه روند خوبی نداشتیم. به نوبه خودم از هواداران عزیز 
عذرخواهی می کنم. وقتی بیش از ۵۴ هزار نفر در ورزشگاه 
بهتری  بازی  شاهد  که  است  این  آنها  داشتند، حق  حضور 
باشند. متاسفانه در یک غفلت گل خوردیم و تمام تلاش شان 

را انجام دادند؛ اما متاسفانه نتیجه نگرفتیم.
سرپرست استقلال درباره ناراحتی بازیکنان در رختکن تاکید 
ناراحت  می شود  مگر  بودند.  ناراحت  بازیکنان  قطعاً  کرد: 

نباشند؟
عالمی درباره سردادن شعار »بی غیرت« خطاب به بازیکنان 
آینده  در  بگیرد.  تصمیم  باشگاه  بدهیم  اجازه  باید  گفت: 

نزدیک باشگاه تصمیم می گیرد و شرایط را بهتر می کند!
سرپرست استقلال درباره ادامه دار بودن ناکامی های استقلال 
با وجود تغییرات متعدد روی نیمکت عنوان کرد: بچه ها تمام 
تلاش شان را کردند و شاهد این موضوع بودید اما بعضی 
وقت ها تلاشی که باید را انجام نمی دهند. این را باید به جد 
استقلال  مقابل  وجود  تمام  با  که  دیدید  را  الشرطه  بگویم. 
در  و  ما  زمین  در  را  مساوی  نتیجه  توانست  و  کرد  بازی 
حضور هواداران بگیرد. امیدوارم باشگاه به زودی، تصمیم 

خوبی بگیرد!
عالمی درباره زمان انتخاب سرمربی جدید هم گفت: در این 
مورد باید آقای نظری جویباری صحبت کند. ان شاءالله هر 

چه زودتر اعلام می شود.

واکنش جالب سرپرست استقلال 
به شعار بی غیرت!



آملیلاریجانی:

هیئت عالی نظارت مجمع تشخیص هیئتی من  درآوردی نیست
اعضای مجمع تشخیص، دریافتی ندارند

رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: هیئت عالی نظارت 
مجمع تشخیص مصلحت نظام یک هیئت من درآوردی نیست و 

اینطور نیست که سرخود در مجمع تشخیص این تصمیم 
گرفته شده باشد که هیئت عالی نظارت ایجاد شود. 

»تبیین  همایش  در  آملی لاریجانی  صادق  آیت الله 
سیاست های کلی تولید ملی« که در محل سابق مجلس 
شورای اسلامی برگزار شد، با بیان اینکه با شنیدن برخی 
جایگاه  تبیین  نیازمند  هنوز  می رسد  نظر  به  اظهارنظرها 
هستیم،  نظارت  هیئت  و  نظام  تشخیص مصلحت  مجمع 
چهل  نزدیک  گذشت  از  بعد  که  بود  این  انتظار  گفت: 
برخی  نظام،  مصلحت  تشخیص  مجمع  تأسیس  از  سال 
حرف ها گفته نشود؛ در گفت وگویی یک نماینده محترم 
مجلس - که من فقط سخنان منتشرشده را نقل می کنم 
و نسبتی به او نمی دهم - گفته است هیئت عالی نظارت 
به تازگی تاسیس شده و فلسفه وجودی آن این است که 
جایگاه مجمع تشخیص مصلحت را حفظ کند و مجمع 

تشخیص مصلحت نظام یک جایگاه تشریفاتی است.
حمله به مجمع تشخیص مصلحت نظام و هیئت عالی 

نظارت کار خوبی نیست
وی تاکید کرد: حمله به مجمع تشخیص مصلحت نظام 
از  بدتر  اما  نیست،  خوبی  کار  نظارت  عالی  هیئت  و 
نشان  و  ندارد  درستی  جلوه  نماینده  آن  خود  برای  آن 

می دهد کسی که در جایگاه قانون گذاری نشسته است، اطلاعی 
از قوانین کشور ندارد.

هیئت عالی نظارت مجمع تشخیص یک هیئت من درآوردی 
نیست

مجمع  نظارت  عالی  هیئت  کرد:  خاطرنشان  لاریجانی  آملی 
تشخیص مصلحت نظام یک هیئت من درآوردی نیست و اینطور 
شده  گرفته  تصمیم  این  تشخیص  مجمع  در  سرخود  که  نیست 
فکر  انسان کمی  اگر  ایجاد شود.  نظارت  عالی  هیئت  که  باشد 
مطرح  را  مسائلی  چنین  ندارد  امکان  باشد  داشته  تعقل  و  کند 
کرد:  خاطرنشان  نظام  مصلحت  تشخیص  مجمع  کند.رئیس 
وظیفه ای که به نحو نیابتی از جانب مقام معظم رهبری داده شده 
سیاست های  اجرای  بر حسن  نظارت  است  مهم  بسیار  و  است 
اما  است  انقلاب  رهبری  وظایف  جمله  از  که  است  نظام  کلی 
وظایف  این  از  برخی  می توانند  رهبری  اساسی،  قانون  مطابق 
را واگذار کند و امروز این موضوع به جمعی منتخب از مجمع 

تشخیص و افرادی خارج از آن سپرده شده است.
کرد  بی جا  تشکیک  نباید  بنابراین  داد:  ادامه  لاریجانی  آملی 

تعامل  دنبال  به  به جای آن،  فقدان اطلاعات است.  از  ناشی  که 
سازنده با این هیئت باشیم. هیئت عالی نظارت کار بسیار دقیق 
و فنی در ارزیابی اجرای سیاست های کلی انجام داد و گزارش 
همان  مطابق  اضافه کرد:  انقلاب شد.وی  رهبری  تقدیم  هم  آن 
گزارش ثابت شد در کثیری از مولفه های مهم این سیاست کار 
مهمی انجام نشده است. مثلًا در زمینه تقویت بخش خصوصی 

آیا اقدام جدی انجام شد؟ 
رهبری انقلاب نجات این کشور را سپردن کار اقتصاد به مردم 
می دانند و این حرف امروز ایشان نیست، بلکه از دهه هفتاد این 

سخنان را مطرح می کردند.
سیاست ها برای این نیست که قاب شود

آملی لاریجانی با بیان اینکه اتکایی که باید به بخش خصوصی 
کار  این  شد:  یادآور  است،  نگرفته  انجام  می شد  تعاونی ها  و 
شود  قاب  که  نیست  این  برای  سیاست ها  و  می شد  انجام  باید 
این  نظارت  عالی  هیئت  کنیم.  نصب  دیوار  به  تابلو  به عنوان  و 

مجمع  می کند.رئیس  بررسی  را  سیاست ها  اجرای  و  موارد 
می گویند  که  عزیزانی  کرد:  تصریح  نظام  مصلحت  تشخیص 
که  باشد  حواسشان  است  من درآوردی  و  تشریفاتی 
آیین نامه داخلی این هیئت از سوی رهبری انقلاب ابلاغ 
ابلاغ  به  کشور  قوای  برخی  هنوز  متاسفانه  است.  شده 
بخش هایی  و  ندارند  توجهی  رهبری  معظم  مقام  صریح 
انقلاب  رهبری  ابلاغ  و  تایید  به  که  را  آیین نامه  این  از 
جمله  از  افزود:  نمی کنند.وی  اجرایی  است،  رسیده 
مدت  ظرف  سیاست ها  عملیاتی شدن  جامع  برنامه  اینکه 
به  مسئول  قوه  و  بخش  هر  از سوی  باید  ماه(   ۶( معین 
نظارت  عالی  هیئت  و  شود  ارائه  نظارت  عالی  هیئت 
اجرایی  برنامه  چرا  که  می کند  پیگیری  را  موضوع  این 
بهترین کار برای  این  ارائه نشده است.  برای سیاست ها 
کرد:  تاکید  لاریجانی  سیاست هاست.آملی  اجرایی شدن 
و  بن بست شکنی  برای  نظام  مصلحت  تشخیص  مجمع 
یک  راحل  امام  است.  قوانین  اجرای  برای  ریل گذاری 
تشکیل  تدبیر  که  بودند  کرده  زمینه حس  این  در  خلاء 
امام  گرفتند.  نظر  در  را  نظام  مصلحت  تشخیص  مجمع 
برای  راهی  و  شکست  را  بن بست  اقدام  این  با  راحل 
فراهم  شود  بدل  فعل  و  قانون  به  مجلس  مصوبه  اینکه 

کردند.
اعضای مجمع تشخیص مصلحت نظام دریافتی ندارند

این  اقدامات  به  اشاره  با  نظام  مصلحت  تشخیص  مجمع  رئیس 
لایحه  زمینه  در  جمله  از  فوق العاده  جلسات  برگزاری  در  نهاد 
اعضای  که  اقداماتی  این  گفته اند  برخی  کرد:  اظهار  بودجه، 
مجمع تشخیص مصلحت نظام انجام می دهند در مقابل دریافتی 
مصلحت  تشخیص  مجمع  اعضای  شد  یادآور  باید  است؛  آنان 
تشخیص  مجمع  در  است  ممکن  برخی  ندارند.  دریافتی  نظام 
مجمع  اعضای  اما  باشند  مشغول  تمام وقت  به صورت  مصلحت 
هم  توقعی  و  ندارد  اقدامات  این  برابر  در  دریافتی  تشخیص 
ندارند. تصورات برخی بسیار سطح پایین است.آملی لاریجانی 
قرار  و  دارد  را  نظام، وظایف خود  از  اینکه هر قسمتی  بیان  با 
نیست همه مشکلات قانونی کشور در مجمع تشخیص مصلحت 
نظام برطرف شود، تاکید کرد: اما مجمع تشخیص مصلحت نظام 
به ویژه در موارد اختلافی بین شورای نگهبان و مجلس شورای 
را  نقش  این  دیگری  بخش  هیچ  و  دارد  بی بدیل  نقش  اسلامی، 

ایفا نمی کند.

و  »دستاوردهای خاص  بیان  با  ایران  اتمی  انرژی  سازمان  رئیس 
نیز  امسال  گفت:  کرد.«،  خواهیم  افتتاح  فجر  دهه  در  را  ویژه ای 
همانند سال گذشته توانسته ایم به حدود ۱۶۰ دستاورد دست یابیم 

که موارد برجسته را به صورت رسمی اعلام خواهیم کرد. 
»نقش  همایش  حاشیه  در  جمهور  رئیس   معاون  اسلامی  محمد 
اصناف و بازاریان در پیروزی انقلاب اسلامی« در شهرستان ورامین 
در  جمع خبرنگاران گفت: صنعت هسته ای مولود انقلاب اسلامی 
است؛ یعنی اراده، خودباوری و رسیدن به قله های پیشرفت به ویژه 
در حوزه علوم و فنون پیشرفته، حاصل نگاه انقلاب اسلامی بوده 
مخالفت ها  همه  وجود  با  ایران  اتمی  انرژی  سازمان  در  و  است 
توانسته ایم هم تراز با کشورهای پیشرو و توسعه یافته قرار بگیریم و 

محصولاتی را ارایه کنیم که در تراز جهانی قرار دارند.
وی با بیان »دستاوردهای خاص و ویژه ای را در دهه فجر افتتاح 

خواهیم کرد.«، گفت: سالیانه برنامه های توسعه ای خود را در تاریخ 
2۰ فروردین که سالروز فناوری هسته ای است، اعلام می کنیم.

و  صنعتی  توسعه  کرد:  تأکید  ایران  اتمی  انرژی  سازمان  رئیس 
بخش  ظرفیت  از  استفاده  و  فناورانه  محصولات  تجاری سازی 
خصوصی که بتواند این فناوری را در زندگی مردم گسترش دهد، 
صنعت  و  اتمی  انرژی  سازمان  در  قاطع  به طور  که  است  هدفی 
هسته ای کشور پیگیری می شود.وی ادامه داد: تقریباً در سه سال 
گذشته به صورت روزانه، دستاورد داشته ایم یعنی به ازای هر یک 
روز و نیم کاری، یک دستاورد ثبت شده است که حتماً این روند 
ادامه خواهد داشت، امسال نیز همانند سال گذشته توانسته ایم به 
یابیم که موارد برجسته را به صورت  حدود ۱۶۰ دستاورد دست 
کرد:  خاطرنشان  رئیس جمهور  کرد.معاون  خواهیم  اعلام  رسمی 
فناوری پلاسمای سرد یکی از دستاوردهای نوین سازمان انرژی 

زخم  درمان  و  سلامت  بخش  در  و  اکنون  که  است  ایران  اتمی 
از آن استفاده می شود؛ کلینیک زخم در بیمارستان مفتح شهرستان 
نوین  فناوری  این  از  ورامین در حال خدمت رسانی است ومردم 
فناوری  این  بزرگ  دستاوردهای  به  اشاره  با  می کنند.وی  استفاده 
در حوزه های پزشکی و بهداشتی، افزود: یکی از دستاوردهای مهم 
فناوری هسته ای، تولید کیت های غربالگری نوزادان است که در 

تشخیص بیماری های متابولیک نقش مهمی ایفا می کند.
اسلامی تأکید کرد: این دستاورد نه تنها هزینه های درمان را کاهش 
می دهد، بلکه با شناسایی به موقع بیماری ها، از بروز مشکلات و 

هزینه های طولانی مدت برای خانواده ها جلوگیری می کند.
فناوری هسته ای به ما این امکان را می دهد که بیماری های متابولیک 
سلامت  نتیجه  در  و  کنیم  درمان  و  شناسایی  تولد  ابتدای  از  را 

نسل های آینده را بهبود بخشیم.

مقدمفر:

ایجاد فاصله بین مردم و رهبران تاکتیک  جنگ شناختی است 

ظریف:
مبنای وفاق، منافع مردم است/ توافق کردن شجاعت می خواهد

به  اشاره  با  اسلامی  انقلاب  پاسداران  سپاه  فرمانده  مشاور 
است،  ادراکی  مدیریت  هدف،  شناختی  جنگ  در  اینکه 
مشروعیت زدایی،  اعتمادزدایی،  اعتبارزدایی،  کرد:  تصریح 
جمله  از  رهبران  و  مردم  بین  فاصله  ایجاد  و  امیدزدایی 

تاکتیک های این جنگ محسوب می شود. 
انقلاب  »حمیدرضا مقدم فر« مشاور فرمانده سپاه پاسداران 
واقعیت ها  همایش  اختتامیه  در  دانشگاه  استاد  و  اسلامی 
واحد  در  که  الاقصی  عملیات طوفان  پیرامون  روایت ها  و 
طی  شد،  برگزار  مرکزی  تهران  اسلامی  آزاد  دانشگاه 
اشغالگر  رژیم  اخیر  جنگ  »در  اینکه  یادآوری  با  سخنانی 
نرم  و  سخت  جبهه  دو  مقاومت  جبهه  و  فلسطین  علیه 
در  بود.  مشخص  میدان  سخت،  نبرد  در  گفت:  داشتیم.«، 
شامل  که  بودیم  ترکیبی  جنگ  شاهد  هم  نرم  جنگ  جبهه 
جنگ دیپلماسی، رسانه ای، سایبری، جنگ روانی و جنگ 
شناختی و انواع و اقسام جنگ های متصور برای جنگ نرم 

بودیم.
صهیونیستی  رژیم  گذشته  سال   75 در  اینکه  ابراز  با  وی 
رسانه  حوزه  در  را  اقداماتی  هژمونی  صورت  به  همواره 
ایجاد  در جهان  ای  رسانه  هژمونی  کرده  داده سعی  انجام 
کند، افزود: آنها سالها در بحث رسانه و افکار عمومی کار 
از  ای  های عمده  یا خرید سهام  رسانه  ایجاد  با  و  کردند 
انجام داده اند.  اقدامات ساختاری  رسانه های بزرگ غربی 
سایر  کنار  وابسته  رسانه های  کمک  با  نیز  اخیر  جنگ  در 
صورت  ترین  پیشرفته  بعنوان  را  شناختی  جنگ  جنگ ها 

جنگ نرم دنبال کردند.
مشاور فرمانده کل سپاه با اشاره به تاریخچه جنگ شناختی 
ناشناخته  خاطرنشان کرد: جنگ شناختی در عین حال که 
است اما اثرگذاری فوق العاده ای دارد. اندیشمندان غربی از 
قبل پیش بینی می کردند در قرن 2۱ میلادی اذهان و مغز 
جنگ  در  که  چیزی  بود.  خواهد  نبرد  اصلی  میدان  انسان 
البته صهیونیست ها تجربه آن  اخیر کاملا مشاهده کردیم و 

را در جنگ 33روزه و 23روزه نیز داشتند.
توانایی  عنوان کرد:  این خصوص  در  تعریفی  ارائه  با  وی 
برای  جامعه  و  فرد  یک  شناخت  و  ادراک  بر  تأثیرگذاری 
تغییر رفتار آن فرد و  جامعه برای رسیدن به اهداف مدنظر، 
ساده ترین تعریف از جنگ شناختی است که از طریق تغییر 
ادراک  در  تغییر  ایجاد  نهایتا  و  هنجارها  ارزش ها،  باورها، 
جامعه  و  فرد  محاسبات  و  شود  می  ممکن  جامعه  و   فرد 

تغییر می کند.
درباره  تبیین ها  و  تعریف ها  برخی  اینکه  بیان  با  مقدم فر 
به  راجع  است،  روانی  عملیات  به  مربوط  شناختی  جنگ 
از  تفاوت های جنگ روانی و شناختی گفت: جنگ روانی 
همواره  سخت  جنگ  پیوست  در  بوده  قدیم  بسیار  دوران 
شناختی  جنگ  با  آن  عملیات  شکل  در  ولی  داشته  وجود 

تفاوت دارد.
روانی  در جنگ  دشمن  گفت:  دانشگاه  علمی  هیئت  عضو 
دنبال فریب افکار عمومی با تکنیک های مختلف نظیر شایعه 
جابه جایی  هدف،  شناختی،  عملیات  در  اما  است  دروغ  و 
باورها، شناخت ها و فکر یک فرد و  جامعه است. بر اساس 
تا  دهند  تغییر  را  افراد  فهم  و  ادراک  باید  نوع جنگ،  این 

محاسبات او تغییر کند.
اول  دارد؛  رکن  سه  شناختی  جنگ  شد:  یادآور  مقدم فر 
شناخت مغز انسان، دوم عصب شناسی و رکن سوم هوش 

مصنوعی است.
وی با تصریح به اینکه مهمترین نقش در جنگ شناختی را 
مدیریت ادراک دارد، یادآور شد: پایه علمی جنگ شناختی 
با  البته  و  است  شناختی  علوم  قواعد  و  اصول  از  برگرفته 

اهداف کاملا متفاوت.
افزود: اعتبارزدایی، اعتمادزدایی،  مشاور فرمانده کل سپاه 
و  مردم  بین  فاصله  ایجاد  و  امیدزدایی  مشروعیت زدایی، 
رهبران از جمله تاکتیک های اصلی این جنگ خصوصا در 

حوزه های سیاسی امنیتی محسوب می شود.

معاون راهبردی رئیس جمهور با تاکید بر اینکه مبنای وفاق، 
نمی خواهد  شجاعت  زدن  جیغ  گفت:  است،  مردم  منافع 
توافق کردن شجاعت می خواهد، وفاق و فکر کردن  بلکه 

به منافع ملی و حل مشکلات مردم، شجاعت می خواهد. 
و  قوا  سران  بین  وفاق  درخصوص  ظریف«  »محمدجواد 
بر  غلبه  و  مردم  مشکلات  حل  برای  حاکمیت  مجموعه 
منافع  وفاق،  مبنای  کرد:  تاکید  کشور،  امروز  های  بحران 
برای منافع  بپذیریم که  باید  ملی و منافع مردم است، همه 
هم  تشویق  و  سوت  و  کف  دنبال  به  و  می کنیم  کار  ملی 
یکجا  در  مردم  منفعت  و  شخصی  منفعت  معمولا  نباشیم، 

قابل جمع نیست و باید بین این دو یکی را انتخاب کنیم.
و  اقدامات  در  باید  گفت:  رئیس جمهور  راهبردی  معاون 
تلاش های خود منافع مردم را مبنای کار قرار دهیم و اینکه 
آیا کاری که در حال انجام آن هستیم به نفع مردم و حل 

مشکلات جامعه هست یا خیر.
وی افزود: فحش ها که در مسیر حل بحران ها و مشکلات 
مردم و ایجاد وفاق و پایان دادن به اختلافات می خوریم، 

مثل حباب روی آب است و می رود اما آنچه به نفع مردم 
است، ماندنی است.

ملی  منفعت  با  شخصی  منفعت  اینکه  بر  تاکید  با  ظریف 
یکجا جمع نمی شود، تصریح کرد: ضرورت تحقق منفعت 
راحت  اینکه  است،  ریسک  برای  داشتن  شجاعت  ملی، 
و  کردن  ریسک  که شجاعت  معناست  بدین  بنشینیم  یکجا 

شجاعت توافق کردن نداشته باشید.
غلبه  و  مشکلات  حل  برای  کردن  توافق  داد:  ادامه  وی 
نمی خواهد،  زدن  جیغ  می خواهد،  شجاعت  ها  بحران  بر 
جیغ زدن یک حنجره قوی می خواهد که من هم دارم. در 
تظاهراتی که قبل از انقلاب در آمریکا شرکت می کردم، هر 
از  من  نعره  چون  می شدم،  سخنگو  من  نبود  بلندگو  وقت 
 Go( هر فحشی که آنها می دادند و می گفتند به خانه بروید
پایان  در  رئیس جمهور  راهبردی  معاون  بود.  بالاتر   )home
شجاعت  زدن  جیغ  بزنیم،  جیغ  می توانیم  همه  کرد:  تاکید 
نمی خواهد، وفاق شجاعت می خواهد، فکر کردن به منافع 

ملی و منفعت مردم شجاعت می خواهد.

صاحب امتیاز و مدیر مسئول: ابراهیم بهمنی جلالی
لیتوگرافی و چاپ شاخه سبز قم		

تلفن تماس:	33855003 -	تلفکس:	33855002
آدرس:  خیابان شهدا- نبش خیابان پاستور

چهارشنبه         17  بهمن   1403
اذان صبح : 05:45

طلوع آفتاب  : 07:14
اذان ظهر  : 12:08

غروب آفتاب : 17:03
اذان مغرب : 17:23 

نیمه شب : 23:24

بارانی
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آگهي مناقصه عمومی - دو مرحله اي همراه با ارزیابی کیفی شماره
  92-1403/1 بشماره ثبت سامانه تدارکات الكترونیک دولت 

» ستاد« : 2003001224000092
شرکتبرقمنطقهايمازندراندرنظرداردخرید،نصبوتستفیدرهای20کیلوولتایستگاههایگلستانبرابرشرایط
ذیلوبشرحمشخصاتواطلاعاتمندرجدراسنادمناقصهبهمناقصهگرواجدشرایطواگذارنماید.لازمبهذکراستکلیه
فرآیندهايبرگزاريمناقصهازدریافتاسنادتاارائهپیشنهادوهمچنینگشایشپاکات،مطابقفرآیندتعربفشدهدربستر

سامانهتدارکاتالكترونیكدولتبهآدرسwww.setadiran.irانجامخواهدشد.

بهپیشنهادهایفاقدسپرده،سپردههایمخدوش،سپردههایکمترازمیزانمقرر،چكشخصیونظایرآنکهمغایرباآیین
نامهمذکورباشد،ترتیباثردادهنخواهدشد.

همچنینبهپیشنهادهايفاقدامضاء،مشروط،مخدوشوپیشنهاداتيکهبعدازموعدمقرردراسنادواصلشوندمطلقآ
ترتیباثردادهنخواهدشد.سایراطلاعاتوجزئیاتمربوطهدراسنادمناقصهمندرجمیباشد.

رساني اطلاع جهت https://wamp.tavanir.org.ir/tender/main.صرفا آدرس به توانیر معاملات سایت در مراتب
درجگردیدهاست

روابط عمومي  شرکت برق منطقه اي مازندران و گلستان
شناسه  1874937

نوبت دوم

رئیسسازمانانرژیاتمیعنوانکرد

دستیابی متخصصان هسته ای ایران به 1۶0 دستاورد خاص و ویژه  

  ویري از سازمان بروامٍ ي بًدجٍ  5پیماوکاری در رتبٍ ارائٍ گًاَیىامٍ تايیدصلاحیت  -1 السامات مًرد ویاز

 مبلغ ضماوتىامٍ 
 )شركت در فرآيىد ارجاع كار(

 .«صد ي شاوسدٌ میلیًن ي دييست ي وًد َسار ي وُصد ي شصت ي يک ريال وٍ میلیارد ي َفت» ريال بحريف  169/012/696/1

 وًع ضماوتىامٍ
  )شركت در فرآيىد ارجاع كار( 

ي   00/1/9413َمم  ممًر     02601/ت904320مطابق آيیه وامٍ تضامیه ديلتي مصًبٍ َیأت يزيران بشممارٌ   ،ضماوتىامٍ باوکي،....(فیش ياريسی)يجٍ وقد( )شامل تضمیه َای معتبر 
 )مىدرج در اسىاد مىاقصٍ(اصلاحیٍ َای بعدی آن 

 www.setadiran.irبٍ آدرس  "تداركات الکتريویک ديلت )ستاد("ساماوٍ  محل دريافت ي ارسال اسىاد:

  64/55/5847مًر   شىبٍريز  91الي ساعت  59/55/5847مًر    شىبٍديريز  1از ساعت  زمان دريافت اسىاد:

 20/90/9324مًر   شىبٍيکريز  90:40تا ساعت  پیشىُاد مُلت ارسال

 26/90/9324شىبٍ مًر  سٍ ريز صبح  23:42ساعت  پاكات: شزمان گشاي

 (9324 فُرست بُاء)بر اساس   «ام يکصد ي وًد ي چُار میلیارد ي سیصد ي بیست ي پىج میلیًن ي َشتصد ي وًزدٌ َسار ي دييست ي َجدٌ ريال تم» بحريف ريال  093/391/400/913 :قیمت پايٍ مىاقصٍ

 

آگهی مزایده 

نام دستگاه مزایده گزار : شهرداریلنگرود
شهرداریلنگروددرنظرداردباستنادمجوزشورایمحترماسلامیشهرلنگرود
بشماره917مورخ1403/09/07نسبتبهفروشدودستگاهلودرازطریقمزایده

عمومیباشرایطومشخصاتمندرجدراسنادمزایدهاقدامنماید.
L90Fموضوع مزایده شماره یک:فروشیكدستگاهلودر *
L90Eموضوع مزایده شماره دو:فروشیكدستگاهلودر *

*مبلغسپردهجهتشرکتدرمزایدهشماره1/یك،1/300/000/000ریال
ومبلغسپردهجهتشرکتدرمزایدهشماره2/دو،1/500/000/000ریالمی
باشدکهبصورتضمانتنامهبانكیویاواریزوجهنقدبشمارهحساب4948300
نزدبانكرفاهخواهدبودکهپسازبارگذاریدرسامانهستادبصورتفیزیكی

بهواحدامورقراردادهاوپیمانشهرداریلنگرودتحویلدادهشود.
1-درصورتعدمواریزمبلغسپردهشرکتدرمزایدهبهپیشنهاداتواصلشده

ترتیباثردادهنخواهدشد.
2-مهلتخریداسنادازتاریخ1403/11/17الی1403/11/24میباشد.

)setadiran.ir(3-محلخریداسناد:سامانهستادایرانبهنشانی
4-مهلتبارگذاریپیشنهادتاپایانساعتاداریروزشنبهمورخ1403/12/04

داخلسامانهستادمیباشد.
5-مدتاعتبارپیشنهادهایمزایدهسهماهازتاریخبازگشاییپیشنهادقیمت.

6-ساعتوروزومحلقرائتپیشنهادها:ساعت14ظهرروزیكشنبهمورخ
.1403/12/05

7-هزینهانتشارآگهیبهعهدهبرندهمزایدهمیباشد.
8-شهرداریدرردیاقبولهریكازپیشنهادهامختاراست.

9–ثبتنامدرسامانهستادایران)setadiran.ir(انجاممیپذیرد.

شهردار لنگرود
 صادق صادق پور
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